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سال هشتم   شماره 1889 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

 پیری 40 درصد 
جمعیت  ایران تا ۲0۸0!

سازمان ملل پیش بینی کرد
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و   تب تند سوداگری در بازار خودر
سالهاست که شرکت های خودروسازی اقدام به پیش فروش 
خــودرو می کنند و اغلــب اینگونه برنامه های فروش باعث 

ایجاد بساط دلالی می شود.
به گزارش »نقش اقتصاد«، طی روزهای گذشته و با اعلام نتایج 
قرعه کشی خودرو شاهد آگهی های خرید و فروش حواله های 

خودرو بودیم.
با اعلام نتایج قرعه کشــی اخیر عرضه محصولات گروه صنعتی 
ایران خــودرو و اعلام لیســت منتخبــان این دوره، بازار خرید و 
فروش حواله دوباره داغ شــده و ســایت ها از آگهی های خرید و 
فروش با قیمت های متفاوت پر شــده اســت؛ بگونه ای که در 
آگهی های فروش قیمت های پایه از ۱۰۰ میلیون تومان شروع 

می شــود و بعضاً آگهی های ۹۴۳ میلیون تومانی هم به چشــم 
می خورد. در حقیقت هرچه دلشــان بخواهد قیمت می گذارند 
و این درحالیست که حواله طرح مادران گران تر است.کمتر از 
یکماه پیش )۲۴ مرداد ماه( بود که گروه صنعتی ایران خودرو، 
پس از وقفه ای ۱.۵ ساله، در طرح جدیدی از فروش محصولات 
خود، بخشــی از ظرفیت تولید ســال جــاری اش را به صورت 
پیش فروش و فروش فوق العاده برای سه گروه متقاضیان عادی، 

مادران و دارندگان خودروهای فرسوده آغاز کرد.
این طرح که با عرضه محصولات این گروه خودروسازی شامل 
ری را، خانواده پژو ۲۰۷ دســتی، تارا، راناپلاس، ســورن پلاس، 

خانواده هایما و دو خودروی...

»نقش اقتصاد« از بازار داغ فروش حواله های خودرو گزارش می دهد

رضا حسینی جبلی
روزنامه نگار

آقای پزشکیان! مراقب 
پوست خربزه ها باشید

وحید شقاقی شهری
کارشناس اقتصادی 

مرتضی بهروزی فر 
کارشناس حوزه انرژی 

 راهکار حل ناترازی
 بنـز یـن

»نقش اقتصاد « از تعطیلات اخیر و کمبود 
سوخت در شمال کشورگزارش می دهد؛

غافلگیری  سوختی!

  عقب ماندگی ۸۷ درصدی خودروسازان از 
اهداف تجارت خارجی؛

خودروسازان 
در پیچ وخم تولید

  هزینه تراشی برای مردم 
نگون بخت از سوی خودروسازان 

بازار داغ کارشناسی قبل از 
تحویل خودرو از کارخانه!

گرانی 4۰ تا ۶۶ درصدی 
قیمت نان در تهران

 دلار بخریم یا نخریم؟

 سرنوشت دلار در دستان 
هریس و ترامپ

در گفتگوی »نقش اقتصاد«  با یک کارشناس بازار سرمایه بررسی شد

صندلی  ریاست بورس سهمِ 
خودی ها یا غیرخودی ها؟

وعده های مَسکنی بی سرانجام زاکانی

بیش از دوسال از تاسیس قرارگاه مسکن شهرداری تهران گذشت

محمّدصادق میرزایی، کارشناس بازار 
سرمایه و استراتژیست مالی درمورد 

استعفای آقای عشقی و عملکرد او در 
دوران ریاست سازمان بورس بیان کرد: 

واقعیت این است که به نظر بنده، عملکرد 
آقای عشقی در زمان ریاست سازمان 

بورس ضعیف بود. اما یکی از مسائلی که 
درمورد بازار سرمایه وجود دارد این است 

که برخی روند این بازار را به فرد گره 
می زنند؛ به طوری که به زعم آن ها با رفتن 

آقای عشقی، بورس شرایط خوبی پیدا 
می کند.
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 در روزهای اخیر و به طور خاص هفته گذشته 
که چند روز تعطیلی در تقویم کشورمان قرار 
داشــت، شاهد مسافرت سیل قابل توجهی از 
مــردم کشــورمان به اســتان های شــمالیِ 
مازنــدران و گیــلان بودیــم. البتــه که این 
تعطیلات با موج پایانی مسافرت های تابستانی 
نیز همزمان شــده بودند. با این همه، در این 

بحبوحه شاهد انتشار گزارش های...
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حسن حسین نیا
 تحلیلگر بازار سرمایه

 ریسک های سیستماتیک بورس
 در نیمه دوم سال

قصه پرغصه صندوق 
توسعه ملی

8 2 5 7

نوبت دوم

محمد رضا بابا حسینی - شهردار نسیم شهر 

واگذاری تامین نیروی انسانی مورد نیاز به بخش خصوصی

شــهرداری نســیم شــهر در نظر دارد فراخوان مناقصه عمومی واگذاری تامین نیروی انسانی مورد نیاز به بخش خصوصی به شماره 2003093980000019  را از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .

  کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس
 www.setadiran.ir  انجام خواهد شد . 

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت درسامانه ، نسبت به ثبت نام ودریافت گواهی امضای الکترونیکی ) به صورت برخط ( برای کلیه صاحبان امضای 
مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند .

 مواعد زمانی : 
- تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد  : تاریخ  1403/06/12 

- مهلت دریافت اسناد فراخوان از تاریخ انتشار تا  تاریخ : 1403/06/18 
- مهلت ارسال پیشنهادات از تاریخ انتشار تا تاریخ  : 1403/06/28 

- زمان بازگشایی پاکت ها : تاریخ 1403/06/28 
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار : 20/000/000/000 ریال به شرح اسناد پیوستی در سامانه ستاد 

اطلاعات تماس وآدرس دستگاه مناقصه گزار : شهرستان بهارستان نسیم شهر میدان هفت تیر شهرداری نسیم شهر 
تلفن : 021-56775192 

تاریخ انتشار نوبت اول :  1403/06/13
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/06/20 

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای 

نوبت دوم

 روابط عمومي شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان

شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان )سهامی خاص( در نظر دارد انواع 
ســیم مســی اسقاط با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را  به صورت عمومي و از 

طریق ســامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به شرح جدول زیر به فروش 
برساند. 

آگهي مزایده عمومي   

شماره مزایده در سامانه ستادمبلغ تضمین )ودیعه( شرکت در مزایده )ریال(موضوع مزایدهشماره مزایده مرجع

6،930،000،0001003005630000006فروش انواع سیم مسی اسقاط1403-006

1- کلیه شــرکت ها،موسسات ، اشخاص حقیقی و حقوقي وداراي تابعیت دولت جمهوري 
اســلامي ایران و فاقد ممنوعیت هاي قانوني مجاز به شــرکت در مزایده مي باشند. ارائه 

مدارک و مستندات الزامی است.
2- درخصوص شرکت در مزایده کارخانه تولید کننده کابل مسی/مات مسی یا ذوب فلزات 
و یا دارای مجوز معتبر فروش عمده ضایعات میباشند، مي توانند در مزایده شرکت نمایند.
3- شرکت کنندگان در مزایده  الزاما بایستی در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( 
به آدرس )www.setadiran.ir( ثبت نام و نســبت به تهیه ، تکمیل و ارسال اسناد از 

طریق سامانه مذکور اقدام نمایند.
4- تاریخ انتشــار مزایده در ســامانه ســتاد : از ســاعت 08:00 صبح روز شنبه به تاریخ  

1403/06/17 میباشد.
5- آخرین مهلت واریز وجه و دریافت اسناد مزایده از سامانه : حداکثر تا ساعت 17:00 روز 

چهارشنبه به تاریخ 1403/06/21
6-آخرین مهلت بارگذاري اسناد و پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد حداکثر تا ساعت 8:00 

صبح روز دوشنبه به تاریخ  1403/07/02
7- محل و زمان بازدید : انبارهای حوزه عملیاتی شــرکت توزیع نیروی برق شمال استان 

کرمان همزمان با فروش اسناد و از ساعت 8 الی 13 می باشد.

8- زمان بازگشایی پاکات مزایده از طریق سامانه ستاد و از ساعت 11:00 ظهر روز دوشنبه 
به تاریخ 1403/07/02 و در محل شرکت توزیع نیروی برق شمال استان کرمان-ساختمان 

شماره یک،طبقه اول ،سالن کنفرانس شرکت.
9- شــرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات 

مختار مي باشد .
10-حضور پیشنهاد دهندگان در جلسه با ارائه معرفی نامه و کارت شناسائي بلامانع میباشد .

  11- اطلاعــات تمــاس مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشــتر در خصوص مزایده : 
کرمان،خیابان خواجوي کرماني ،خیابان توانیر ، شــرکت توزیع نیروي برق شمال استان 
کرمان ،ساختمان شماره 4 - اداره تدارکات و قرادادها  -  تلفن -03432520003               

12- کلیه مراحل برگزاري مزایده از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( 
به آدرس )www.setadiran.ir( انجام خواهد شــد .اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام در 

سایت سامانه مذکور بخش ثبت نام/پروفایل مزایده گر موجود میباشد.
ضمنا این آگهي عینا در سایت هاي اینترنتي به شرح زیر در دسترس میباشد.

سایت اینترنتي این شرکت به آدرس : www.nked.co.ir  مي باشد 
شبکه اطلاع رساني معاملات توانیربه نشاني www.tavanir.org.ir مي باشد
پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات HTTP://iets.MPORG.IR مي باشد      

نوبت اول-چاپ اول

صفر تفاخر-شهردار پیرانشهر

با اســتناد به بودجه عمرانی ســال 1403، شــهرداری پیرانشهر در نظر دارد پروژه »تکمیل ساختمان آتش نشــانی »را در سال 1403 از منابع داخلی از طریق مناقصه عمومی به 
پیمانکاران واجد شرایط یشرح مفاد شرایط عمومی و خصوصی و اسناد مناقصه واگذار نماید. فلذا از کلیه اشخاص حقوقی واجد 

شــرایط دعوت بعمل می آید ،در صورت تمایل به شــرکت در مناقصه از طریق مراجعه به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت دریافت اسناد و مدارک و اطلاعات لازم و ثبت 
سپرده و ارائه قیمت پیشنهادی و سایر موارد الزامی در مناقصه اقدام نمایند.

داوطلبان می توانند کلیه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.ir کسب نمایند.

آگهی مناقصه عمومی  پروژه تکمیل ساختمان آتش نشانی

شماره:۱2۹48/۰۱
تاریخ:۱4۰3/۰۶/۱۹

)دو مرحله ای - نوبت دوم(

شرکت مخابرات ایران ) منطقه خوزستان(

شرکت مخابرات ایران )منطقه خوزستان( در نظر دارد: اجرای عملیات حفاری و کابل کشی و مفصل بندی فیبرنوری همراه با مرمت سایت های BTS فاز 8 
و فاز 9 شهرستان های بهبهان، آغاجاری، تشان، زیدون، رامهرمز، امیدیه، مسجدسلیمان، شوشتر، گتوند، جنت مکان و شرافت را از طریق مناقصه واگذار 

نماید. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت مخابرات ایران به آدرس tci.ir و مخابرات منطقه خوزستان به آدرس kz.tci.ir مراجعه کنند.

آگهی مناقصه عمومی شماره 4۰3/35

)دو مرحله ای - نوبت دوم(

شرکت مخابرات ایران ) منطقه خوزستان(

شرکت مخابرات ایران )منطقه خوزستان( در نظر دارد: اجرای عملیات حفاری و کابل کشی و مفصل بندی فیبرنوری همراه با مرمت سایت های BTS فاز 8 
و فاز 9 شهرستان های اهواز و حمیدیه و سوسنگرد و هویزه و شیبان و کوت عبدالله را از طریق مناقصه واگذار نماید. 

متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت مخابرات ایران به آدرس tci.ir و مخابرات منطقه خوزستان به آدرس kz.tci.ir مراجعه کنند. 

آگهی مناقصه عمومی شماره 4۰3/33

روزنامه نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد
شماره تماس :۰۹337۱۹۰88۱

نوبت اول

روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران

شرکت نفت فلات قاره ایران در نظر دارد فراخوان فوق الذکر را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی 
پیشنهادات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و شماره فراخوان 2003093631000181 انجام خواهد شد. متقاضیان شرکت در فراخوان در 

صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: تلفن: 23942621    -  اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس: 41934-021      دفتر ثبت نام : 85193768 و 88963737

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/20 -  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/06/27

فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومی دو مرحله ای شماره FBS- ۰۱4۰۶4۰کابل برق شرکت نفت فلات قاره ایران 

شناسه آگهی: ۱783۹88  - شماره میم الف: -۱

http://www.setadiran.ir


سخنگوی وزارت خارجه: با تحمیل تغییرات مرزی مخالف هستیم

 سخنگوی وزارت امور خارجه درباره مذاکرات درمورد توافق هسته ای گفت: مواضع ایران روشن و واضح است؛ ایران تنها 
عضوی بود که به تعهدهای خود عمل کرد. ناصر کنعانی خاطرنشــان کرد: احیای توافق مشــروط به بازگشــت طرف های 
مقابل به برجام است؛ توافق زمانی احیا می شود که همه طرف ها به تعهدات خود به صورت مسئولانه بازگردند؛ مذاکرات 
را راهــکار دیپلماتیــک بــرای تحقق منافع خود می دانیم.ناصر کنعانی تاکید کرد: فرصت برای احیای برجام وجود دارد؛ 
فرصت دیپلماتیک برای همه طرف ها وجود دارد، به ویژه برای طرف هایی که از وظایف خود شانه خالی کردند. وی تصریح 
کرد که گفت وگوهای خوبی میان جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و عراقچی در این زمینه انجام شده 
اســت.کنعانی در ادامه درباره رایزنی ایران و اتحادیه اروپا در جریان نشســت مجمع عمومی ســازمان ملل، گفت: مجمع 
عمومی سازمان ملل همیشه فرصت خوبی برای رایزنی های دیپلماتیک گسترده بوده و این فرصت برای ایران و اتحادیه 
اروپا هم وجود دارد؛ فکر می کنم این رویداد فرصت خوبی برای برگزاری گفتگوهایی است که عراقچی و بورل درباره آن 
توافق کرده اند.او گفت: عراقچی و بورل در گفتگوی تلفنی خود بر ادامه گفتگو و تبادل نظر در آینده نزدیک اعلام آمادگی 
کردند و از این منظر گمان می کنم سازمان ملل فرصت خوبی برای برگزاری این گفتگو و تبادل نظر بین عراقچی و بورل 
باشــد. ناصر کنعانی، درباره تأثیر رویکرد ایران در قبال رژیم صهیونیســتی بر تعامل ایران و اتحادیه اروپا، گفت: روابط 
کشــورها در عرصه بین المللی دارای ابعاد مختلف با اختلاف و افتراق نظر اســت؛ مادامی که طرفین بر گســترش بر روابط 
اتفاق نظر داشته باشند، توافق و تعامل پیش خواهد رفت. وی اضافه کرد: اگر اتحادیه اروپا تمایل عملی و اراده قوی برای 
برقراری مناسبات متقابل با ایران داشته باشد، امکان تحقق این همکاری وجود دارد.کنعانی گفت: وجود رژیم صهیونیستی 
تعمیق کننده بی ثباتی در منطقه است و ما در ارتباط با مسئله فلسطین مواضع روشن، دقیق و اصولی داریم.سخنگوی 
وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در مورد تحولات اخیر قفقار و همچنین موضوع کریدور زنگزور و برخی از حاشیه های 
ایجاد شــده در پی اظهارات مقامات روســیه در این ارتباط گفت: من توصیه می کنم که به متن دقیق اظهارات مقامات 
روســیه در این ارتباط توجه کنید و آن اظهارات را مبنای تحلیل و اظهار نظر قرار دهید. وی در بخشــی از پاســخ خود به 
این سؤال با تاکید بر اینکه برخی از کشورهای فرامنطقه ای تلاش می کنند که ناامنی و بی ثباتی در منطقه ایجاد کنند، 
اظهار کرد: ما از تقویت سازوکارهای منطقه ای مبتنی بر الگوهای موجود از جمله الگوی ۳+۳ حمایت می کنیم.کنعانی 
همچنین با اشاره به سیاست همسایگی جمهوری اسلامی ایران و تاکید تهران بر گسترش صلح و ثبات در منطقه قفقاز 
ادامه داد: ما از رفع انسداد از مسیرهای مواصلاتی در چهارچوب استقلال، تمامیت ارضی و حاکمیت کشورهای منطقه 
و رعایت منافع متقابل کشورها استقبال می کنیم و مخالفت خود را با تحمیل تغییرات ژئوپلتیک و مرزی که با استقلال، 

تمامیت ارضی و حاکمیت سیاسی کشورهای منطقه مغایرت داشته باشد، اعلام می کنیم.

واکنش اژه ای به »وام عشقی«؛ اگر جرم واقع شده حتماً برخورد می شود

رئیس دستگاه قضا به موضوع پرداخت وام به اعضای هیئت مدیره سازمان بورس اوراق بهادار واکنش نشان داد.
حجت الاســلام محســنی اژه ای با اشــاره به موضوع پرداخت وام به اعضای هیئت مدیره سازمان بورس اوراق بهادار، 
گفت: درخصوص موضوع پرداخت وام به اعضای هیئت مدیره سازمان بورس اوراق بهادار، چند نکته مطرح است 
که باید برای عموم مردم شفاف و روشن شود؛ نخست آنکه آیا پرداخت این وام، امری مسبوق به سابقه بوده است 
و در ادوار گذشته نیز چنین وامی با مصوبه شورای عالی بورس، به اعضای هیئت مدیره بورس پرداخت می شد یا 
خیر؟ثانیاً، اگر چنین امری مسبوق به سابقه بوده و شورای عالی بورس هم چنین اختیاری را برای تصویب پرداخت 
وام به هیئت مدیره داشته است، آیا مبلغ و نرخ و بازپرداختی که در این قضیه مطرح است نیز منطبق با قوانین و 

مقررات بوده است؟ ثالثاً، آیا این وام به همه کارکنان پرداخت شده یا صرفاً به هیئت مدیره پرداخت شده است؟
رابعاً، چه تضامین و وثایقی از آن ها بابت این وام، اخذ شده و این تضامین و وثایق، نزد کدام بخش از سازمان بورس 
محفوظ است؟ علی ایحال، دادستان کل موظف است به موضوع ورود کند و این قبیل مباحث و سایر مباحث مربوط 
به موضوع پرداخت وام به اعضای هیئت مدیره سازمان بورس را مورد بررسی دقیق قرار دهد؛ قطعاً در این قضیه 
چنانچه جرمی به وقوع پیوســته باشــد، دســتگاه قضایی برخورد مقتضی و قانونی را به عمل خواهد آورد و چنانچه 
تخلفی نیز رخ داده باشد، بخش های ذیصلاح، اقدامات لازم را اتخاذ خواهند کرد.رئیس عدلیه افزود: علی الظاهر، 
دستورالعملی ناظر بر پرداخت وام و تسهیلات به کارکنان بورس وجود دارد که سقفی نیز برای آن درنظر گرفته 
شده است؛ موضوع دیگر در قضیه مزبور آن است که بر چه اساسی، نرخ ۴ درصد برای این وام درنظر گرفته شده 
است؟ ما قوانین و مقرراتی ناظر بر پرداخت وام و تسهیلات به منظور امور مختلف اعم از خرید مسکن، کار تولیدی، 
کشاورزی، تجاری و ... داریم که هرکدام بر اساس سازوکارهای موجود، دارای نرخ های متفاوت هستند؛ اما در قضیه 
پرداخت وام به هیئت مدیره بورس، نرخ ۴ درصد تعیین شده که ضرورت دارد دلیل و توجیهش ذکر شود؟حجت الاسلام 
محسنی اژه ای در ادامه بیان داشت: براساس مصوبه هیئت مدیره بورس مقرر بود این وام به کلیه کارکنان بورس 
پرداخت شود، اما ظاهراً فقط به اعضای هیئت مدیره پرداخت شده است و همچنین سؤالات دیگر نیز در همین 
راستا وجود دارد علی ایحال، ضرورت دارد دادستان کل به این موضوع با دقت ورود داشته باشد و تمامی ابعاد آن 
را بررسی و موشکافی کند.رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: مجدداً تاکید می کنیم که چه جرم و چه تخلفی در این 
قضیه رخ داده باشد، برخوردهای قانونی به عمل خواهد آمد؛ همچنین در این قضیه، باید یک آسیب شناسی نیز 
صورت گیرد؛ شورای عالی بورس نیز در این باب، روشنگری کند؛ به هر حال، فضای سنگینی ایجاد شده و ابهاماتی 

در اذهان مردم وجود دارد که ضروری است رفع شوند.
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 بر اساس 
نظرسنجی 
انجام شده در 
سال 2022 
توسط مرکز 
لوادا مستقر در 
مسکو، 
حقیقت این 
است که 
اثرگذاری 
مذهب در 
جامعه روسیه 
بسیار کم رنگ 
است و تنها 9 
درصد از 
روس ها حداقل 
تا حدودی به 
طور منظم در 
مراسم مذهبی 
شرکت 
می کنند

سه شنبه- 20 شهریور ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1889

ان
جه

 و 
ان

ایر یادداشت

آقای پزشکیان! مراقب پوست خربزه ها باشید

چند وقتی است که زمزمه های گران کردن بنزین با توجیهات 
غلــط اقتصــادی و صد البته یکطرفه در بعضی محافل شــنیده 
می شود، تا جایی که دکتر پزشکیان هم به عنوان رئیس جمهور 
در جایی نســبت به ارزان بودن بنزین واکنش نشــان داده و این 

شیوه توزیع را غیر منطقی دانستند.
به هیچ عنوان قصد دفاع از وضعیت فعلی خرید و توزیع بنزین 
را ندارم، اما اینکه همه مقصر عقب افتادگی اقتصادی و کســر 
بودجه و ... را به ارزانی بنزین گره بزنیم نشانی غلط دادن و پاک 

کردن صورت مسئله است.
جناب آقای دکتر پزشکیان!، فرض کنیم که شما به قول خودتان 
ذهــن مــردم را برای گران کــردن بنزین آماده و با فرض محال 

بنزین را هر لیتر ۱۵ تا ۲۰ هزار تومان هم عرضه کردید.
آیا کار تمام است؟

دیگر مشکلی نیست؟
بله ممکن است شما در کوتاه مدت بتوانید شرایط اقتصادی را 
با این روش کنترل کنید اما قطعاً آثار تورمی همین گرانی بنزین 
)که در جزء جزء زندگی مردم و جامعه ســاری و جاری خواهد 

شد( بعد از مدت کوتاهی دوباره گریبانگیر کشور خواهد شد.
آن ها که گزینه افزایش قیمت بنزین را به شما پیشنهاد می دهند 

در واقع دارند به شما نشانی غلط می دهند.
قصدشــان انحراف ذهن شــما از هزاران رانتی اســت که از قبَِلِ 

تحریم های ظالمانه عاید آن ها می شود.
*قصدشــان انداختن پوســت خربزه زیر پای دولت نوپا و وفاق 

است.*
چرا این دشمنان دانا و در خوشبینانه ترین حالت دوستان نادان 
گزینه های دیگر از جمله بازسازی رابطه با دنیا را به شما پیشنهاد 

نمی دهند؟
چرا گزینه های برخورد با هزاران رانتخوار را پیشنهاد نمی دهند؟

چرا انگشت را به سمت آنانی نشانه نمی روند که با تحریم کاسبی 
می کنند؟

پس بیایید توصیه های مخرب اینگونه افراد را نادیده و ناشنیده 
بگیرید و با استفاده از نظرات کارشناسان خبره )که همواره مورد 
نظر شماست( بهترین تصمیمات را برای درمان اقتصاد در حال 
احتضار بگیرید، اگرچه این تصمیمات باعث شود منتفعان فعلی 

منفعتشان به خطر افتد.

بازتاب

رییس جمهور در جمع کارکنان وزارت اطلاعات 
چه گفت؟

رئیس جمهور در دیدار با سربازان گمنام امام زمان )عج(، گفت: 
شما سربازان واقعی این انقلاب هستید، سربازانی که بدون اینکه 
ادعای نام و نانی داشــته باشــید، دارید گمنام کار خودتان را 
می کنید، تلاش می کنید و زحمت می کشید و این چیزی است 
که هر چقدر آدم خالص تر باشــد، همان اندازه به خدا نزدیک تر 

است.
مسعود پزشکیان با طرح این پرسش که اگر کاری کنیم که مردم 
راضی شوند، ولایت، جمهوری اسلامی و انقلاب را تثبیت می کنیم 
و یا نسبت به انقلاب و ولایت خیانت می کنیم؟!، اظهار کرد: اگر 
کاری کنیم که مردم راضی شــوند، این نظام می ماند و ولایت 
حفــظ می شــود، یعنی با خدمت کــردن به مردم آن ها را جذب 

کنیم.
رئیس جمهور تصریح کرد: ما با کارکردن و خوبی کردن به مردم 
نشــان دهیم که ما خوب هســتیم، نه با دستوردادن و امرونهی 
کردن. گره مشکلات مردم را باز کنیم و بدانند که اگر ما باشیم، 
گره از گره این ها باز می کنیم و اگر ما باشــیم، مشــکل آن ها را 

بی منت حل می کنیم.
پزشکیان اضافه کرد: اگر خدمت کردم، می توانم جذب کنم، اگر 
کمک کردم می توانم مشکلی را حل کنم؛ هیچ چیزی گویاتر از 
رفتار من نیست، در نتیجه باید تلاش کنیم و وحدت و انسجام 

را اول در داخل حفظ کنیم.
وی تأکید کرد: قصد و باور ما این اســت که وحدت و انســجام را 
در کشور ایجاد کنیم، ما مصمم هستیم که از کسانی که می توانند 
ما را به چشــم انداز برســانند، کمک بگیریم که این کار را بکنند، 
قرار اســت از آن ها خواهش کنیم، قرار نیســت به آن ها دستور 
دهیم، آدمی که توانمند و خلاق است، قرار نیست خودش را به 
من عرضه کند و بگوید اجازه بدهید من کار کنم، من باید منت 

او را بکشم و از او کمک بگیرم.

قوه قضاییه: فوت »علیرضا گلی پور« به زندان 
ارتباطی ندارد

قوه قضاییه اعلام کرد: رسانه های ضد انقلاب که اخیراً در چندین 
مورد اقدام به انتشار اخبار کذب در ارتباط با فوت افراد بازداشتی 
در زندان کرده اند، در تازه ترین مورد مدعی شده اند فردی به نام 

علیرضا گلی پور در زندان اوین فوت کرده است.
در خبرســازی جدید، به نقل از یک »فعال کارگری« ادعا شــده 
است علیرضا گلی پور ۱۷ شهریور در بند هشت زندان اوین فوت 
کرده اســت.این ادعا در حالی مطرح شــده است که پیگیری ها 
نشان می دهد علیرضا گلی پور ۲۵ دی ماه سال ۱۳۹۲ به زندان 
اوین منتقل شــد و ۱۸ دی ماه ســال ۱۴۰۰ از زندان آزاد شــده 
اســت.درواقع نامبرده که اخیراً فوت کرده اســت حدود ۳ سال 
پیــش از زندان آزاد شــده بود و مــرگ او هیچ ارتباطی با زندان 
ندارد.اخیراً نیز ادعا شده بود زنی ۲۴ ساله به نام معصومه هویزات 
که در زندان سپیدار استان خوزستان بازداشت بوده، بعد از انتقال 
به پلیس آگاهی به دلیل ضرب و شتم در بازداشتگاه جان باخته 
که مشــخص شــد این ادعا نیز دروغ بوده و فرد مورد اشــاره در 

سلامت کامل به سر می برد.

 یارگیری 
 کرملین
 علیه غرب

 پوتین حامیان ترامپ را جذب کرد!

گروه بین الملل: روسیه با توسل به دستگاه تبلیغاتی اش 
تلاش دارد تا در میان حامیان راست افراطی در آمریکا 
و اروپــا حامیــان خــود را افزایش داده و با توســل به 
ارزش های سنتی و محافظه کارانه جبهه تازه ای علیه 

غرب بگشاید.
یکی از افسانه های ماندگار راست پوپولیست غربی در 
مورد روسیه حول این گزاره استوار است که ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهوری این کشورغرق در ارزش های 
سنتی است؛ سنگری که در تقابل با غرب قرار گرفته 
است. در ایالات متحده، تمایل به روسیه به عنوان کانون 
فرضی جهانی فضیلت محافظه کارانه، به ویژه در دنیای 
حامیان ایده »عظمت را دوباره به آمریکا بازمی گردانی« 
برجسته شده است. چنین تصویری از روسیه به عنوان 
بهشــت سنت گرایان، باعث شد تاکر کارلسون مفسر 
پیشــین فاکس نیوز، به پوتین و الکســاندر دوگین 
فیلسوف راست افراطی روسی و یکی از پرحاشیه ترین 
حامیان پوتین برای نسل کشی در اوکراین، این فرصت 
را بدهد تا دیدگاه های خود را برای میلیون ها آمریکایی 
در فضایی غیر انتقادی تبیین کنند. همزمان مارجوری 
تیلور گرین، نماینده ایالات متحده و از حامیان بازگشت 
آمریکا به دوران عظمت از روســیه به عنوان محافظ 
قوی مسیحیت یاد می کند و مایکل فلین، مشاور امنیت 
ملی ســابق دولت ترامپ، پوتین را به عنوان »مدافع 

خانواده و خدا« معرفی کرده است.
جنگ نرم پوتین ��

به نوشــته فارین پالســی، تضاد بین اسطوره واقعیت 
نمی تواند عریان تر از این باشــد. بر اساس نظرسنجی 
انجام شده در سال ۲۰۲۲ توسط مرکز لوادا مستقر در 
مســکو، حقیقت این اســت که اثرگذاری مذهب در 
جامعه روســیه بســیار کم رنگ است و تنها ۹ درصد از 
روس ها حداقل تا حدودی به طور منظم در مراســم 
مذهبی شرکت می کنند. در مقابل، نزدیک به یک سوم 
آمریکایی ها دائماً به کلیسا می روند. فقط ۱.۴ میلیون 
روس - یعنــی تنهــا ۱ درصد از جمعیت - در آخرین 

مراسم کریسمس شرکت کردند.
دولت روســیه همچنین مســیحیانی که به ارتدکس 
روســی پایبند نیستند، از جمله باپتیست ها، شاهدان 
یهوه و البته هرکسی که با کلیسای ارتدکس اوکراین 
مرتبط است، مورد آزار و اذیت قرار می دهد. از همین 

رو روسیه سنگر آنچه محافظه کاران از آن تحت عنوان 
ارزش های سنتی یاد می کنند، نیست.

بر اســاس داده های محاســبه شــده توسط موسسه 
گاتماچر، نرخ سقط جنین در روسیه از سال ۲۰۱۵ تا 
۲۰۱۹ تقریباً چهار برابر بیشتر از ایالات متحده و بیش 
از دو برابر بیشتر از اوکراین بوده است. روسیه همچنین 
دارای بالاتریــن میزان طلاق در جهان اســت؛ رقمی 
حدود 6۰ درصد بیشتر از ایالات متحده و بیش از ۵۰ 
درصد بیشــتر از اوکراین. از همین رو می توان گفت 
حامیان راســت افراطی در ایــالات متحده و اروپا که 
آرمان های خود را در جامعه روسیه جستجو می کنند، 

چنین شواهد آشکار و فراوانی را نادیده می گیرند.
ترســیم تصویر نادرست از روسیه تصادفی است. این 
نتیجه تلاش های سیستماتیک پوتین و مبلغانش برای 
جذب راســت جهانی اســت - تلاشی که از زمان آغاز 
جنگ همه جانبه روسیه علیه اوکراین در سال ۲۰۲۲ 
ســرعت گرفته اســت. همیشــه اینطور نبود. پس از 
فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی در سال ۱۹۹۱، روسیه 
که بخش عمده امپراتوری خود را از دست داد، با هویت 
پساکمونیســتی خود مبارزه کــرد. در زمان بوریس 
یلتســین، اولین رئیس جمهوری این کشــور بعد از 
فروپاشی، روسیه در اصول میهن پرستی روسی غرق 
شد. اما جانشین منتخب او، پوتین، این جهان بینی را 
با نوســتالژی امپراتوری های شوروی سابق و روسیه و 
همچنین تحســین مستبدانی مانند جوزف استالین 
دیکتاتور شوروی و تزار پتر کبیر جایگزین کرد. امروز، 
پوتین و ایدئولوگ هایش برای بســیج روس ها جهت 
یک جنگ خونین و تضعیف حمایت از اوکراین با توسل 
به حمایت های گروه های افراطی سیاســی در غرب، 
اسطوره شناســی جدیدی ســاخته اند که روسیه را به 
عنوان ســنگر ارزش های ســنتی که ریشه در ایمان 
مذهبی دارد، به تصویر می کشد. این ایده در پنجمین 
مراســم تحلیف پوتین به عنوان رئیس جمهور روسیه 
در ۷ ماه مه مطرح شد. او در سخنرانی خود اعلام کرد 
که »حمایت از ارزش ها و سنت های خانوادگی قرن ها 
ادامــه خواهد یافــت تا انجمن های عمومی و مذهبی، 
احزاب سیاســی و همه را در ســطوح حکومتی متحد 

کند«.
یارکشی به سبک کرملین ��

پوتین و مبلغان او در رسانه های تحت کنترل کرملین 
از رســانه های تحــت اختیارشــان بــرای مقابله با 
»بیداری گرایی«، آگاهی سیاسی و سکولاریسم غربی 
استفاده کرده اند و تحسین پوپولیست های راست گرا 
در غرب را برای خود به دست آورده اند. تبلیغات کرملین 
با نشان دادن روس ها و دولت روسیه به عنوان نهادهایی 
عمیقاً مذهبی و آغشــته به ســنت - و با محکوم کردن 
نظام غربی به دلیل حملات احتمالی اش به ارزش های 
ســنتی، محافظه کاران فرهنگی و مذهبی در ایالات 
متحده و جاهای دیگر را برآشــفته است. این وضعیت 
موجب شــده تا بخش های خاصی از راســت افراطی با 
روس ها در باب جنگ در اوکراین هم صدا شوند و تاکید 
داشته باشند که پوتین صدایی قدرتمند در جنگ های 
فرهنگی اســت. مارگاریتا ســیمونیان، رئیس روسیه 
تودی، مجموعه رســانه ای دولتی که مســئول بیشتر 
تبلیغات جهانی مســکو اســت، در ماه فوریه طی یک 
برنامــه تلویزیونی، اصول و جاه طلبی های گســترده 
تبلیغات سنت گرایانه روسیه را متبلور کرد. سیمونیان 
گفتگوی کارلســون با پوتیــن را فرصت بزرگی برای 
روســیه دید تا در میان کسانی که از سکولاریزاسیون 
در غرب ناراضی هســتند، متحدان جدیدی پیدا کند. 
بــر خلاف اوکراین و حامیــان غربی این بازیگر، که او 
آن هــا را متخصصان »شیطان پرســتی« می خواند، 
سیمونیان روسیه را »شهری بر روی تپه« توصیف کرد 
که ســنت گرایان جهان اکنون می توانند برای فرار از 
جوامع خفه کننده سکولار خود به آنجا بروند. او اعلام 
کــرد کــه پیام های ســنت گرایانه »چــراغ یک ایده 
شــگفت انگیز« اســت که جذابیت آن را می توان به 
کمونیســم در دوران شوروی تشبیه کرد. او ادامه داد، 
روسیه حتی ممکن است با جذب سنت گرایان ناراضی 
از سراســر جهان به عنوان مهاجر به ســرزمین موعود 
جدید ســنت گرایی، با جمعیت رو به کاهش شــدید 

خود مقابله کند.
نقابی که افتاد ��

به همین منظور، کرملین فرمان جدیدی در ۱۹ اوت 
صادر کرد که براساس آن قوانین اقامت برای پناهندگان 
کشورهایی که در آن »ارزش های سنتی« مورد حمله 
»نئولیبرالیســم« و سایر بیماری های فرضی سکولار 
قرار دارند، تســهیل می شود. چهره هایی چون پوتین، 

که قبلًا در سرویس های امنیتی دولت الحادی شوروی 
فعالیــت داشــتند، به مذهب نمایشــی می پردازند. 
همانطور که تحقیقات انجام شــده توســط الکســی 
ناوالنی، فعال اپوزیســیون روســیه، نشــان می دهد، 
نخبگان حاکم روسیه، از جمله شخص پوتین ثروتمند 
و عمیقاً فاسد هستند. اما رسانه های دولتی با پشتکار 
آنها را به عنوان مؤمنانی خداترس، حامیان سخاوتمند 
صومعه هــا، حامیان رســانه های مذهبــی و حامیان 
کلیســاهای تازه ســاخته معرفی می کننــد. این آثار 
نمایشــی توســط مأموران سرویس امنیتی که بخش 
بالایی کلیســای ارتدکس روسیه را کنترل می کنند، 
مورد تشویق قرار می گیرند. کلیسا که در زمان استالین 
پاکســازی و تحت کنترل کامل دولت قرار گرفت، به 
طور مداوم اهداف سیاست های شوروی و اکنون روسیه 
را ترویج کرده و حالا حامی سرسخت جنگ پوتین علیه 
اوکراین اســت.کریل پاتریارک اسقف برجسته روسیه 
که زاده ولادیمیر گوندیایف است و گمان می رود عامل 
ســابق ســرویس های امنیتی باشد، پوتین را به دلیل 
اینکه »اولین رئیس جمهور ارتدوکس« روســیه است 
تمجید کرده اســت. کریل در جریان مراســم تحلیف 
پوتین در ماه مه گفت: »خدا به شما کمک کند که به 
انجام خدمتی که خود خدا به شما سپرده، ادامه دهید«. 
با توجه به تبانی طولانی مدت بین کرملین و کلیسای 
مطیع، جای تعجب نیست که رهبران مذهبی فعالانه 
از جنگ پوتین حمایت کنند و جوانان روسیه را تشویق 

کنند که جان خود را بدهند.
روسیه برای پوشاندن زوال زندگی معنوی و مذهبی، 
دهکده وسیعی از کلیساهای جدید پوتمکین ساخته 
اســت. حدود ۳۰ هزار بخش جدید در دوران پس از 
فروپاشی شوروی اضافه شده که از سال ۱۹۹۱ به طور 
میانگین تقریباً روزانه سه بخش بدان اضافه شده است. 
با توجه به علاقه ناچیز روس ها به مذهب، آن ها عمدتاً 
خالی هســتند. حال به باور ناظران، با گذشــت زمان، 
جدیدترین ایدئولوژی دولتی روســیه بسیار محتمل 
است که شکست خورد. این گزاره محور عنوان کتابی 
برجسته در سال ۱۹۴۹ است که در آن شش روشنفکر 
غربی از کمونیســم جدا شده اعلام کردند که رویکرد 
مذهبــی اعلامی پوتین صرفاً پوششــی برای شــکل 

جدیدی از دیکتاتوری است.

رافائل گروسی در نخستین روز برگزاری نشست فصلی شورای حکام، 
مدعی شــد: ذخایر اورانیوم غنی شــده ایران تا غلظت ۲۰ درصد و 6۰ 
درصد همچنان در حال افزایش اســت و ایران تعداد آبشــارهایی را که 

برای غنی سازی اورانیوم استفاده می کند، افزایش داده است.
وی گفت: بیش از ســه ســال و نیم از زمانی که ایران اجرای تعهدات 
مرتبط هسته ای خود تحت برجام، از جمله اجرای موقت پروتکل الحاقی 
خود را متوقف کرده اســت، می گذرد و در نتیجه، آژانس تداوم دانش 
خود در رابطه با تولید و شــمار ســانتریفیوژها، آب سنگین و کنسانتره 

سنگ اورانیوم را از دست داده است.

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با تکرار ادعاهای پادمانی که در 
اسناد جعلی رژیم صهیونیستی برای امنیتی سازی پرونده اتمی ایران 
ریشه دارد افزود: هیچ پیشرفتی در زمینه حل و فصل مسائل پادمانی 
باقی مانده صورت نگرفته است. ایران می گوید همه مواد، فعالیت ها و 
مکان های هســته ای مورد نیاز را طبــق توافقنامه پادمان اعلام کرده 
است. با این حال، این بیانیه با یافته های آژانس در مورد ذرات اورانیوم 
با منشاء انسانی در مکان های اعلام نشده در ایران مغایر است. آژانس 
باید مکان )های( فعلی مواد هســته ای و/یا تجهیزات آلوده مربوطه را 

بداند.

وی ادامه داد: ایران هنوز کد ۳.۱ اصلاحی را که یک تعهد قانونی برای 
ایران است، اجرا نمی کند، زیرا اعلام کرده است که اجرای این قانون را 
به حالت تعلیق درآورده اســت. این مســائل پادمانی باقیمانده ناشی از 
تعهدات ایران ذیل توافقنامه پادمان جامع اســت و باید حل شــود تا 
آژانس بتواند تضمین دهد که برنامه هسته ای ایران منحصراً صلح آمیز 

است.
گروسی همچنین ادعا کرد که طی ۱۵ ماه گذشته هیچ پیشرفتی 
در راســتای اجرای بیانیه مشــترک ۴ مارس ۲۰۲۳ صورت نگرفته 

است.

گروسی: ایران تعداد آبشارها و ذخایر اورانیوم خود را افزایش داده است

رضا حسینی جبلی
روزنامه نگار



افزایش ۴۵ درصدی دستمزد کارگران

میثم ظهوریان درباره طرح اصلاح ماده ۴۱ قانون کار برای افزایش حقوق کارگران متناسب با تورم، اظهار کرد: اگر ما به 
دنبال رشــد اقتصادی کشــور هســتیم، باید سهم طبقاتی از جامعه چون کارگران، کارمندان و بازنشستگان در این رشد 
اقتصادی حفظ شود. همچنین باید قدرت خرید حقوق بگیران حفظ شود و متناسب با تورم باشد.عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی گفت: طی سال های اخیر عمدتاً افزایش حقوق ها از نرخ تورم کمتر بوده و این باعث شده قدرت 
خرید حقوق بگیران کاهش پیدا کند. در ســال های گذشــته به ویژه از ســال ۱۳۹۷ به غیر از ســال ۱۴۰۱ عملًا افزایش 
حقوق ها کمتر از نرخ تورم بوده اســت.رئیس کمیته پولی، ارزی و بانکی مجلس شــورای اســلامی توضیح داد: طبق ماده 
۴۱ قانون کار، »باید افزایش حقوق با توجه به نرخ تورم باشد« که کلمه »با توجه« ابهام دارد و باعث شده است دولت این 
قانون را اجرا نکند و تفســیر نادرســتی از قانون کند. برای مثال، در ســال گذشــته و در شرایطی که میزان تورم ۴۵ درصد 
بود، حقوق کارگران صرفاً ۲۲ درصد افزایش یافت.نماینده مشهد و کلات در مجلس افزود: ما سعی کردیم در طرح اصلاح 
ماده ۴۱ قانون کار این ابهام را حل کنیم و در این طرح آورده ایم که »افزایش حقوق حداقل به میزان نرخ تورم باشد.«ظهوریان 
گفت: از سوی دیگر ما شورای عالی کار و دولت را مکلف کنیم که افزایش حقوق به میزان تورم را انجام دهند تا حقوق 
کارگران تثبیت شود.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره آخرین وضعیت بررسی طرح اصلاح ماده ۴۱ قانون کار در 
مجلس شــورای اســلامی، گفت: بنده این طرح را به صورت یک فوریتی ثبت کردم که ۲۵ نماینده آن را امضا کردند. در 
ادامه هیئت رئیسه مجلس این طرح را برای بررسی به کمیسیون تخصصی این موضوع یعنی کمیسیون اجتماعی مجلس 
ارجاع داد. هنوز طرح اصلاح ماده ۴۱ قانون کار در کمیســیون اجتماعی مجلس بررســی نشــده و بعد از اتمام بررســی در 

این کمیسیون، در نوبت بررسی در صحن مجلس قرار می گیرد.

کدام گروه از بازنشستگان منتظر افزایش حقوق باشند؟

مدیرعامل صندوق بازنشستگان فولاد اعلام کرد که همسان سازی حقوق ۸۳ هزار نفر از بازنشستگان این صندوق طبق مصوبه 
و قانون بودجه در سال جاری عملیاتی خواهد شد.سید حجت کاظمی در حاشیه نشست بررسی مشکلات صندوق حمایت 
و بازنشستگی کارکنان فولاد امور مازندران در ساری به خبرنگاران اظهار کرد: این صندوق در ۲ حوزه درمان کامل بازنشستگان 
از طریق بیمه تکمیلی آتیه ســازان حافظ و همسان ســازی حقوق با جدیت ورود پیدا کرده اســت.وی با بیان این که اعتراض 
بازنشستگان در مورد مصوبه همسان سازی حقوق سال ۱۳۹۹ و سال جاری در حال بررسی و عملی شدن است، ادامه داد: 
اجرای همسان سازی ۳۰ و ۴۰ درصدی حقوق بازنشستگان فولاد کشور طبق برنامه هفتم توسعه عملیاتی می شود.مدیرعامل 
صندوق بازنشستگان فولاد به اهمیت ارائه خدمات درمانی کامل و جامع به بازنشستگان اشاره کرد و گفت: طبق بررسی های 
صورت گرفته، بیمه آتیه سازان حافظ با بعضی از مراکز درمانی منطقه شمال قرارداد ندارد که این مقوله سبب گلایه بازنشستگان 
شد.کاظمی با تاکید بر لزوم رفع این مشکل بازنشستگان فولاد در شمال کشور، خاطرنشان کرد: این موضوع تا ۴۸ ساعت 
آیند باید حل و فصل شود.کاظمی با بیان این که بازنشستگان فولاد کشور در بدترین شرایط شغلی سال ها کار سخت و زیان آور 
انجام دادند و اکنون باید از همه مراکز خدمات درمانی بخش های خصوصی و دولتی در قالب بیمه تکمیلی بهره مند شوند، 
تصریح کرد: اگر بیمه آتیه ســازان نســبت به این موضوع مهم و قرارداد با همه مرکز درمانی اقدام نکند، صندوق حمایت و 
بازنشســتگی کارکنــان فولاد نســبت ادامــه کار با این بیمه تصمیم گیری خواهد کرد.کاظمی اظهــار کرد: امروز مهم ترین 
درخواست های جامعه هدف این صندوق افزایش تعداد مراکز درمانی طرف قرارداد با صندوق و همچنین همسان سازی حقوق 
است که هر ۲ موضوع باید حل و فصل شود.وی افزود: البته برخی از ایرادها مربوط به بندهای قرارداد با بیمه های گذشته و 
حتی بیمه آتیه سازان است که ما مطابق مطالبات کانون های بازنشستگان آمادگی لازم برای اصلاح بندهای قرارداد را داریم.
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نقدی به تعیین نرخ گندم!

میلاد منصوری
روزنامه نگار

با تعیین نرخ گندم برای سال زراعی جدید به قیمت بیست هزار و 
پانصد تومان زحمات کشاورزان همانند سالهای گذشته دیده نشد.

با تعیین نرخ گندم برای ســال زراعی ۱۴۰۳، دولت جدید که قرار 
بود صدای بی صدای کشاورزان باشد نشان داد که اهمیتی به تولیدات 
کشاورزی، امنیت غذایی و کشاورزان ندارد و صدای قشر محروم و 

زحمت کش کشاورزان را نشنیده است
عملًا در کشــور هیچ حمایتی از کشاورزان نمی شود کشاورزانی که 
باید در رفاه و آســایش باشــند اما هیمیشــه مورد ظلم مسئولان و 

دولت ها قرار گرفته اند
کشاورزان نه تسهیلات دریافت می کنند نه در خرید ادوات امتیازاتی 
به آنها داده می شــود و نه در خرید کود و ســم مورد حمایت دولت 

هستند
در روزهای آخر دولت سیزدهم با افزایش چندین برابری قیمت کود 
یارانه ای که آن هم ســهمیه خیلی خیلی ناچیزی به کشــاورزان 
می دهند می شــود گفت عملًا دیگر هیچ گونه حمایتی از کشــاورز 

نمی شود
چرا باید کشاورز که تولید کننده غذای کشور است نباید از کشاورزی 
ســود خوبی بدســت بیاورد و بتواند یک زندگی ایده آل داشته باشد 
همانطوری که در دیگر کشورها مانند اروپا و کانادا جزی از سرمایه 
داران کشور باشند و همیشه دو سوم پولی که بدست می آورد هزینه 

کشت می شود و عملًا سودی نصیب آن ها نمی شود
کشــاورزان انتظار دارند که وزیر جهاد کشــاورزی و شورای قیمت 
گذاری صدای آنها را بشنوند و در تعیین نرخ گندم تجدید نظر شود 
و قیمت را بر اساس واقعیت کشت و سود کشاورز تعیین کنند و در 
نرخ کود که چند برابر گران شده است تجدید نظر شود که کشاورز 

بتواند با قیمت مناسب کود دولتی خریداری کند.

مکث

بازار ارز بخوبی کنترل شد

مجیــد رضــا حریری، ریس اتاق بازرگانی ایران و چین با بیان اینکه 
بانک مرکزی به درستی توانسته هیجانات را در بازار ارز کنترل کند، 
گفت: در گذشته برای نرخ دلار پیش بینی هایی تا ۱۲۰ هزار تومان 
نیز وجود داشــت و این در حالی بود که اتفاقاتی مانند جنگ غزه و 

تحولات اخیر رخ نداده بود.
وی افزود: خوشــبختانه بانک مرکزی به خوبی توانســت نرخ ارز و 
انتظارات را مدیریت کند و این شرایط نشان می دهد که دست بانک 

مرکزی در کنترل نرخ ارز بسته نیست.
حریری گفت: اتفاقات اخیر می توانست اثر زیادی بر بازار ارز داشته 

باشد اما با مدیریت مناسب این اتفاق نیافتاد.
وی ادامه داد: اگر شما یکسال پیش دلار خریداری کرده بودید تقریباً 
چیزی عایدتان نشــده بود اما شــاهد آن هستیم که در همین مدت 

نرخ سود بانکی بازدهی بالاتری نسبت به دلار داشته است.

صادرات گوشت مرغ به ۱۸ هزار و ۳۰۰ تن رسید

علی ابراهیمی درباره وضعیت تولید و صادرات گوشــت مرغ، افزود: 
در حــال حاضر گوشــت مــرغ تولید داخل به کشــورهای عراق، 

ترکمنستان، عمان، قطر و افغانستان صادر می شود.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی کشور اظهار داشت: 
ماهانه نزدیک به ســه هزار تن گوشت مرغ به کشورهای هدف صادر 

می شود.
وی وضعیت تولید داخلی گوشــت مرغ را مطلوب دانســت و اظهار 
داشــت: طی ســه تا چهار ماه اخیر به دلیل افزایش جوجه ریزی و 
عرضه فراوان مرغ های منجمد وارداتی، بازار اشباع شد. بنابراین هر 
کیلوگرم مرغ زنده در واحدهای پرورشــی زیر قیمت واقعی تولید 
یعنی کیلویی ۵۰ تا ۵۲ هزار تومان به فروش می رســید که همین 
امر باعث ضرر برخی تولیدکنندگان شد. این در حالی است که قیمت 
واقعی تولید هر کیلوگرم مرغ زنده در اســفند ســال گذشته کیلویی 

۵۸ هزارتومان ارزیابی شده بود.
به گفته ابراهیمی، با توجه به کاهش قیمت گوشــت مرغ در داخل 
کشــور، صادرات این محصول موجب شد تا تولیدکنندگان متضرر 

نشوند.
وی تصریح کرد: طی روزهای اخیر قیمت هر کیلوگرم مرغ زنده درب 
واحدهای تولیدی به طور میانگین به 6۱ هزار تومان رسید که این 

امر می تواند جلوی ضرر تولیدکنندگان را بگیرد.
ابراهیمی درباره نرخ جوجه یکروزه نیز گفت: پیش از این قیمت هر 
قطعــه جوجــه یک روزه بیــن ۲۰ تا ۲۳ هزار تومان بود که اکنون به 

مرز ۳۰ هزار تومان رسیده است.
مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران گوشــتی کشور افزود: طی 
ماه های اخیر شــرکت پشــتیبانی امور دام کشور حدود ۵۰ هزار تن 

گوشت مرغ از تولیدکنندگان خرید حمایتی کرده است.

نرخ خرید تضمینی گندم تعیین شد

غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشــاورزی اعلام کرد: براســاس 
مصوبــه شــورای قیمت گذاری دولت، قیمــت خرید تضمینی هر 

کیلوگرم گندم ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شد.
وی افزود: پس از چندین جلسه کارشناسی در کمیته های مربوطه 
امروز به جمع بندی رســیدیم و قیمت خرید تضمینی گندم برای 
سال زراعی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۳ مبلغ ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده 
است.وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه قیمت 
خرید تضمینی سایر محصولات کشاورزی معطل تعیین قیمت گندم 
بود، به زودی قیمت محصولات اساســی دیگر در جلســات شورای 
قیمت گذاری در روزها و هفته های آتی مشخص و به تدریج تعیین 
و اعلام می شود.وی اظهار کرد: حدود ۷۵ درصد مطالبات گندمکاران 
کشور پرداخت شده و ۲۵ درصد باقیمانده در روزهای آینده تأمین 

می شود.

 سرنوشت دلار 
در دستان 
هریس و 
ترامپ

 دلار بخریم یا نخریم؟

گروه اقتصادی: قیمت دلار پس از ماه صفر حمله ناموفقی 
به سمت کریدور ششم داشت، اما توسط بازارساز کنترل 
شــد و به کانال پایانی کریدور پنجم عقب نشینی کرد. 
قیمت این ارز طی یکی دو روز گذشته در کانال پایانی 

همین کریدور درجا زده است.
با این حال با نزدیک شدن به پایان تابستان موج جدیدی 
از تقاضا شــکل خواهد گرفت و این امر قیمت دلار را 
نوســانی خواهد کرد. اما وضعیــت این ارز در ماه های 
آینده چگونه خواهد بود؟ آیا افزایش تقاضا و انتخابات 

آمریکا قیمت دلار را تحت تأثیر قرار خواهد داد؟
قیمــت دلار حباب منفی بیشــتر از 20 درصد را  ��

نمی بیند
برزو حق شناس، کارشناس اقتصادی مطرح کرد: »طبق 
محاسبات، ارزش ذاتی دلار در حال حاضر نیمه کانال 
دوم از کریدور هفتم اســت. من همواره برای شــناخت 
کف هــای دلار بر ایــن نکته تأکید می کنم که معمولاً 
کف های قیمتی دلار به نوعی هستند که بیشتر از ۲۰ 
درصــد ارزش ذاتــی بــا قیمت، فاصلــه و گپ منفی 

نمی گیرند.«
وی افــزود: »بنابرایــن، اگر بخواهیــم نیمه کانال دوم 
کریــدور هفتم را ارزش ذاتــی حال حاضر دلار لحاظ 
کنیم، می توانیم بگوییم که قیمت و بازه کانال هشتم 
کریدور پنجم کف قیمت دلار خواهد بود و معمولاً این 

فاصله بیشتر نمی شود؛ یعنی قیمت دلار حباب منفی 
بیشتر از ۲۰ درصد را نمی بیند.«

کمرنگ شــدن ریسک های سیاســی تقاضای  ��
سرمایه گذاری را برای دلار کاهش داد

حق شناس عنوان کرد: »پیش تر هم گفته بودیم که با 
رفتن به هفته های پایانی تابستان، معمولاً تقاضا برای 
دلار مانند تقاضاهای مسافرتی مقداری تقویت می شود؛ 
ولی خوشــبختانه از طرف دیگر شــاهد هســتیم که 
ریسک های سیستماتیک یک مقدار پایین آمده و بحث 
درگیری ایران و اسرائیل مقداری کم رنگ تر از گذشته 
شده است. بر این اساس تقریباً می توانیم بگوییم سایه 
این خطر، ان شاءالله یک مقدار از سر کشور ما کم شده 
است. به همین دلیل یک مقدار تقاضای سرمایه گذاری 

برای دلار هم کاهش یافته است.«
اگر دلار به ســمت کانال هشتم از کریدور پنجم  ��

حرکت کند وقت خرید است
حق شــناس در ادامه اثر کاهش تقاضای دلار بر قیمت 
این اسکناس را تشریح و عنوان کرد: »این امر توانست 
قیمت را کنترل کند و اجازه ندهد قیمت، بازه کریدور 
ششم را رد کند و بالای آن تثبیت شود. قبلًا گفته بودیم 
که اگر قیمت بالای بازه کریدور ششم تثبیت شود، یک 
حرکت به ســمت نیمه کریدور ششم برای آن متصور 

هستیم.«

وی افزود: »بنابراین اگر ۲۰ درصد حباب منفی و فاصله 
را لحاظ کنیم می توانیم کانال هشتم کریدور پنجم را 
به عنوان کف قیمت دلار، طی هفته های آینده بشناسیم. 
کسانی که قصد خرید دارند، اگر قیمت طی هفته های 
آینده به سمت آن بازه حرکت کرد، می توانند خریدشان 

را انجام دهند.«
انتخاب هر کدام از نامزدهای ریاســت جمهوری  ��

آمریکا روی قیمت دلار تأثیر می گذارد
این کارشناس اقتصادی درباره وضعیت نرخ دلار طی 
ماه های آینده بیان کرد: »در حال حاضر طی یکی دو 
ماه آینده کانال اول و دوم کریدور ششــم را به عنوان 
ســقف در نظر داریم و از این به بعد در نیمه دوم ســال 
اگر شهریور ماه را هم پشت سر بگذاریم و به سمت آبان 
و آذر برویــم، دو اتفــاق مهم رخ خواهد داد. اتفاق مهم 
اول انتخابات آمریکاســت. طبیعتاً انتخاب هر کدام از 
نامزدها چه آقای ترامپ و چه خانم هریس، روی قیمت 

دلار تأثیر خواهد گذاشت.«
وی در رابطه با انتخابات آمریکا و وضعیت دلار در صورت 
برنده شــدن هر کدام از نامزدها اظهار کرد: »جو افکار 
عمومی در ایران به شــکلی اســت که خانم هریس را 
امیدی برای توافق و دســتیابی به یک توافق جدید در 
رابطه ایران و غرب بهتر و مساعدتر می بینند، درحالی که 
کار با آقای ترامپ یک مقدار مشکل خواهد بود. انتخاب 

هــر کــدام از این دو نفر می تواند به نوعی طرف تقاضا را 
تحت تأثیر قرار دهد.«حق شناس اضافه کرد: »نکته مهم 
دوم این است که هر چه به آذرماه نزدیک شویم، تقاضا 
برای دلار بیشتر خواهد شد. به طور سنتی هر سال با 
نزدیک شدن به آذرماه سمت تقاضا تحریک و در نتیجه 
تقاضا برای دلار بیشتر می شود؛ این یک امر سنتی ثابت 
است. ولی از طرف دیگر انتخاب هر کدام از نامزدهای 
ریاســت جمهوری آمریکا می تواند ســمت تقاضا و در 

نتیجه قیمت را تحت تأثیر قرار دهد.«
ارزش ذاتی دلار تا پایان ســال به کریدور هشتم  ��

می رسد
این کارشناس بازارهای مالی و سرمایه ای درباره ارزش 
ذاتی دلار در گفت وگو با تجارت نیوز عنوان کرد:  »آنچه 
من می بینم این اســت که با توجه به متغیرهای کلان 
اقتصاد، ارزش ذاتی دلار تا پایان سال حداقل به کریدور 
هشتم خواهد رسید؛ در نتیجه اگر طی این هفته اتفاق 
سیاسی خاصی رخ ندهد، فکر می کنم قیمت در همین 
بازه کانال پایانی کریدور پنجم تا کریدور ششــم رنج 

باشد.«
حق شــناس اظهار کرد: »اگــر طی هفته های آینده و 
ماه های آینده قیمت دلار به ســمت بازه کانال هشــتم 
کریدور پنجم حرکت کند، آنجا را می توانیم را به عنوان 

کف برای خرید در نظر بگیریم.«

نگاه روز

 مریوان قادرپور - بازرس اتاق اصناف تهران- درباره قیمت نان اظهار 
کرد: قیمت نان ســنگک ۳ هزار تومان بود که در حال حاضر به ۵ 
هزار تومان رســیده و کنجد آن هزار تومان بود که به هزار و ۵۰۰ 

تومان افزایش یافته است.
به گفته قادرپور، نان لواش آرد نوع یک از ۵۰۰ تومان به ۷۰۰ تومان 
افزایش یافته و نان لواش با آرد نوع ۲ از 6۵۰ به ۹۰۰ تومان تغییر 
یافته اســت.نان بربری که با آرد دولتی نوع یک پخت می شــود، از 
هزار و ۸۰۰ تومان به ۲ هزار و ۵۰۰ تومان تغییر قیمت داشــته و 

نان بربری که با آرد دولتی نوع ۲ تولید می شــود، از ۲ هزار و ۵۰۰ 
تومان به ۳ هزار و ۵۰۰ تومان افزایش یافته است. به طور کلی برای 
نان کنجدی ۳ گرم کنجد می توان خریداری کرد که هر گرم هزار 
و ۵۰۰ تومان اســت.تافتون خراســانی نیز با آرد یارانه ای نوع یک از 
هزار تومان به هزار و ۴۰۰ تومان تغییر قیمت یافته و در آرد یارانه ای 
نــوع ۲ نیــز به گفته وحید معینیان - بازرس اتاق اصناف تهران، از 
هزار و ۵۰۰ تومان به هزار و ۸۰۰ تومان تغییر یافته است.همچنین 
حمیدرضا رســتگار - رئیس اتاق اصناف تهران، اظهار کرد: طبق 

نرخ نامــه ای که ارائه می شــود، بایــد نان را عرضه کنند و درصورت 
تخلف دستگاه های تعزیراتی و بازرسی برخورد خواهند کرد.

رمضانــی، مدیرکل دفتــر هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
خراسان رضوی نیز با اشاره به اینکه افزایش قیمت نان در حدود ۸۰ 
تا ۹۰ درصد شهرهای کشور اتفاق افتاده است، یادآور شد: افزایش 
قیمت نان در مشــهد و خراســان رضوی قطعی اســت. با توجه به 
برآوردی که داشــتیم میانگین افزایش قیمت نان برای اســتان ۲۵ 

درصد در کل کشور است.

گرانی ۴۰ تا ۶۶ درصدی قیمت نان در تهران

جو افکار 
عمومی در 

ایران به شکلی 
است که خانم 

هریس را 
امیدی برای 

توافق و 
دستیابی به 

یک توافق 
جدید در رابطه 

ایران و غرب 
بهتر و 

مساعدتر 
می بینند، 

درحالی که کار 
با آقای ترامپ 

یک مقدار 
مشکل خواهد 

بود

 عقب ماندگی ۸۷ درصدی خودروسازان از اهداف تجارت خارجی؛
خودروسازان در پیچ وخم تولید

یکی از بزرگ ترین اهداف خودروسازان داخلی، صادرات 
خودرو به کشورهای همسایه محسوب می شود. این در 
حالی است که خودروسازان با معضل بسیاری در حوزه 
تولید دســت وپنجه نرم می کننــد، اما در نهایت چند 

درصد از صادرات خودرو تاکنون تحقق یافته است؟
خودروسازان ایرانی همواره در تلاش برای پیدا کردن 
بازارهــای خارجــی و صــادرات محصــولات خود به 
کشورهای دیگر بوده اند. این اتفاق در سال های اخیر تا 
حدودی به ثمر نشست و ایران خودرو و سایپا، هرساله 
بخش اندکی از تولید خود را برای صادرات هدف گذاری 

می کنند.
گرچــه اخیراً ویدئوهای مختلفی از جولان خودروهای 
ایرانــی در نمایشــگاه های کشــورهای مختلــف در 
شــبکه های اجتماعی منتشر می شود، اما واقعیت این 
اســت که چنین اتفاقی هم صرفاً یک ترفند تبلیغاتی 
اســت و همچنان مشــتری و مقصد مشــخصی برای 

صادرات انبوه محصولات ایرانی وجود ندارد. 
اطلاعات به دســت آمده حاکی از آن اســت که شرکت 
ســایپا و زیرمجموعــه آن یعنی زامیــاد در نظر دارند 
به ترتیب ۱۵ هزار و پنج هزار دستگاه محصول از انواع 
خودروها و قطعات منفصله را به بازار کشورهای هدف 
همچون روسیه، عراق، ونزوئلا و... صادر کنند. از سوی 

دیگر شرکت ایران خودرو نیز صادرات ۱۵ هزار و 6۰۰ 
دستگاه خودرو و قطعات منفصله را برنامه ریزی کرده 
است.بنابراین می توان گفت این دو شرکت در جایگاه 
بزرگ ترین تولیدکنندگان خودرو در کشــور، صادرات 
حــدود ۳6 هــزار دســتگاه خودرو را در ســال جاری 
برنامه ریزی کرده اند.البته شــرکت کرمان موتور نیز از 
ســال گذشته خبر صادرات جک J۴ را تایید کرده که 
آمــار دقیقی از هدف گذاری و صادرات آنها در دســت 

نیست.
با بررسی گزارش فعالیت دو شرکت ایران خودرو و سایپا 
می توان متوجه شد شرایط صادرات خودرو، آن طور که 
برنامه ریزی و هدف گذاری شده بود، محقق نشد. طبق 
گزارش های کدال، شــرکت ایران خودرو در پنج ماهه 
ابتدایی ســال جاری به ترتیب ســه دســتگاه خودرو 
 )SKD( و ۳۸۴ دســتگاه قطعات منفصله )CBU(
صادر کرده اســت.از ســوی دیگر شرکت سایپا به رقم 
صادرات ۱۰۱۴ دستگاه خودرو و 6۰۰ دستگاه قطعات 
منفصله دست یافته است. نکته جالب اینکه زامیاد به 
عنوان شــرکت زیرمجموعه ســایپا هم تنها موفق به 
صادرات ۲۲ دســتگاه خودرو در این مدت شــده است. 
بنابراین سه خودروساز داخلی در پنج ماهه ابتدایی سال 
جاری ۲۰۲۳ دســتگاه خودرو و قطعات منفصله صادر 
کرده اند، اما این در حالی است که رقم فوق باید در طول 
این مدت به ۱۵ هزار دســتگاه می رســید.در نتیجه تا 

پایان مرداد سال جاری، تنها ۱۳ درصد از هدف گذاری 
شرکت های داخلی محقق شده است.

با وجود اینکه خودروســازان و وزارت صمت در ابتدای 
ســال جاری، هدف گذاری هایی بــرای تولید خودرو 
داشــتند، آمارهای منتشرشده از عقب ماندگی برنامه 
تولید خودروسازان خبر می دهد.بررسی آمار پنج ماهه 
تولید ایران خودرو از کاهش ۴.۸ درصدی تولید خودرو 
نســبت به ســال گذشــته حکایــت دارد. طبق آمار 
منتشرشده در کدال، شرکت ایران خودرو در پنج ماهه 
ســال جاری تعداد ۲۰۳ هزار و ۸۱۹ دســتگاه خودرو 
تولید کرده است. این در حالی است که در مدت مشابه 
ســال پیش، این شــرکت ۲۱۴ هزار و ۱۵۷ دستگاه به 
تولید رسانده بود.این موضوع در مورد تولیدات شرکت 
ســایپا نیز صدق می کند. شــرکت سایپا طی پنج ماهه 
سال جاری تعداد ۱۴۴ هزار و ۳۵۴ دستگاه خودرو به 
تولید رســاندند که در مدت مشــابه سال گذشته، آمار 
فــوق برابــر با ۱۴۸ هزار و ۴۷۸ دســتگاه بود. بنابراین 
شــرکت ســایپا نیز حدود ۲.۸ درصد کمتر از آمار سال 
گذشته به تولید رسانده اند.در کنار مشکلات عدیده ای 
همچــون زیان هنگفــت، تحریم هــای بین المللی و 
تخصیــص نیافتــن ارز از ســوی وزارت صمــت که 
خودروســازان با آن دســت وپنجه نرم می کنند، طبق 
معمول با آغاز تابســتان، مشکل قطعی برق هم افزوده 
شــده اســت.در همین باره، احمد نعمت بخش، دبیر 

انجمن خودروســازان ایران، در مصاحبه اخیر خود با 
ایلنــا اعــلام کرد: »در ســال جــاری تخصیص ارز به 
خودروسازان توسط وزارت صمت از ۱۷ تیرماه آغاز شد 
و اگــر پیــش از این تاریخ، بانک مرکــزی ارزی برای 
خودروسازان تامین کرده بود مربوط به تخصیص های 
ســال گذشــته بود و تخصیص های پس از ۱۷ تیر هم 
هنوز تامین ارز نشــده اند و خودروســازان همچنان با 
مشکل تامین ارز دست به گریبان هستند.«او ادامه داد: 
»مشــکل دیگری که در سال جاری علاوه بر تامین ارز 
گریبان گیر صنعت خودرو شد، قطعی برق همزمان با 
اوج گیری گرمای تابســتانی بود؛ واحدهای صنعتی از 
جمله خودروســازان در سراســر کشور دو روز در هفته 
قطعی حتمی برق داشتند و با احتساب تعطیلی جمعه، 
تولید سه روز در هفته متوقف بود. البته قطعی برق تنها 
به این دو روز محدود نمی شــد و در روزهای دیگر نیز 
گاه قطعی های چندساعته از پیش اعلام نشده هم اتفاق 
می افتاد که علاوه بر توقف تولید، تلف شدن سرمایه ها 
را هــم در پی داشــت.«بنابراین خودروســازانی که با 
مشــکلات عدیده ای در بخش تولید دست وپنجه نرم 
می کننــد، چگونــه می تواننــد برای صــادرات خود 
برنامه ریــزی کنند؟ غافــل از اینکه اغلب محصولات 
تولیــدی هــم از کیفیت کافی برای عرضه در بازارهای 
جهانی برخوردار نیســتند و این شــرکت ها باید هزینه 
گزافی بابت بازاریابی و فروش خودروهای خود بپردازند.

فرحان پورسلیم
روزنامه نگار



توان اخراج مهاجرین عراقی و افغانی را نداریم

بعــد از قــدرت گرفتن طالبان در افغانســتان تعداد زیادی از افراد این 
جامعه به کشورهای همسایه از جمله ایران پناهنده شدن، افرادی که 
ترک وطن کردند تا شاید بتوانند وضعیت بهتری برای زندگی خود رقم 
بزنند، اما در یکی دو سال گذشته حضور پررنگ آنها در کشور سبب ساز 
اختلاف هایی شــده اســت، گروهی موافق حضورشان هستند و برخی 
دیگر مخالف، گروه مخالف معتقد است اتباع غیر مجاز را هرچه سریعتر 

باید شناسایی کرد و به کشورشان برگرداند.
در این بین کارشناسان معتقدند شرایط حضور این اتباع در کشورمان 
طوری هســت که اصلًا توان شناســایی آن ها را نداریم، چه برســد که 
حاکمیت بخواهد آن ها را به کشورشان برگرداند. سیدحسن موسوی 
چلــک، رئیس انجمن مــددکاران اجتماعی ایران، همین نکته را بیان 
می کنــد: »همه می دانند که مــا الان توان اخراج مهاجرین و آوارگان 
غیرقانونی عراقی و افغانستانی از ایران را نداریم، در دورترین نقطه کشور 
هم دارند کار می کنند، اصلًا نمی دانیم کجا هستند، چراکه شناسنامه ای 
از این گروه ها نداریم.«اوا ادامه می دهد: »اما شــما وقتی وارد کشــور 
دیگری می شوید از آن جا که مجوز دارید کاملًا شما را رصد می کنند، 
این که توانایی فرد چیست از کجا آمده است چرا آمده است همه این 
موارد را می دانند، یعنی اطلاعات آدم ها را به روز شده در اختیار دارند، 
درحالیکه ما از مهاجرهایی که وارد کشور ما شدند چیزی نداریم.«موسوی 
چلک به خبرآنلاین می گوید: »پذیرش افغانستانی ها در ایران یک مقدار 
احساسی بود )بعد از قدرت گرفتن طالبان در افغانستان(، به خودمان 
گفتیم میزبان شان هستیم، مرزها باز شد و بعد هم نتوانستیم کنترل 
کنیم، این طور نبود که ایران دوســت می داشــت این مقدار جمعیت 
افغانســتانی وارد کشــور شود، از دست شان )مسئولین( در رفته است، 
همین الان هم از دست شــان در رفته اســت، همین اخیراً درباره پیاده 
روی اربعین، فرمانده فراجا گفت که اتباع غیر مجاز به مرزها مراجعه 
نکنند، این یعنی ما پذیرفته ایم کلی اتباع غیر مجاز در کشــور داریم. 
ضمن اینکه به نظرم سازوکاری برای وارد کردن کارگر ارزان هم وجود 

ندارد، به نظرم اصلًا سیاستی وجود ندارد.«

سرزنش کارگر افغانستانی به جای کارفرمای ایرانی

موســوی چلک درباره اینکه کارگر افغانســتانی با کار ارزان حق کارگر 
ایرانی را ضایع کرده می گوید: »گاهی گمان می کنیم که افغانستانی ها 
حق ما را در حوزه اشــتغال خورده اند، این مورد هم درســت اســت و هم 
نادرســت، به این دلیل درســت اســت که امروز کارفرماها علاقه مندند 
کارگری داشــته باشــند که بیمه نداشته باشــد، حقوق کمتر بگیرند و 
اعتراض نکنند، کارفرما دنبال کارگر ارزان و بی دردسر است که با حقوق 
پایین هیچ صدای اعتراضی نداشته باشد.«درهمین باره سیمین کاظمی، 
جامعه شــناس به خبرآنلاین می گوید: »من نمی دانم چرا هیچ وقت به 
این اشاره نمی شود که این کارفرمای ایرانی هست که از بستن قرارداد 
با کارگرها خودداری می کند و زیر بار مواد قانون کار نمی رود و آن را اجرا 
نمی کند کارفرما هست که حق انتخاب دارد کارگر ایرانی بگیرد یاافغانی، 
پس چرا در این مواقع کارفرما ســرزنش نمی شــود اما کارگر افغانستانی 

سرزنش می شود که حاضر شدند با حقوق کمتر کار کنند.«

بازتاب

در فرض مذکور 
جمعیت کشور 
از 84 میلیون و 
920 هزار نفر به 
یک 91 میلیون 
و در سال 142۵ 
خواهد رسید، 
اما در سال 
1430 این 
جمعیت با 
کاهش روبرو 
خواهد بود و به 
حدود 90 
میلیون 640 
هزار نفر خواهد 
رسید

  پیری
 4۰ درصد 
جمعیت  ایران 
تا 2۰8۰!

سازمان ملل پیش بینی کرد

مدل پیش بینی های جمعیت بر اساس 
داده هایــی، چــون میــزان زادوولــد، 
مرگ ومیــر و مهاجرت صورت می گیرد 
که میزان زادوولد به خاطر تأثیر بســیار 
آن در تعداد و ســاختار سنی جمعیت، 
دارای حساسیت بسیار بیشتری نسبت 
به ســایر مؤلفه هاست. بر اساس آخرین 
مطالعات مؤسســه تحقیقات جمعیت 
کشــور و با استفاده از جمعیت تخمینی 
آن در ســال ۱۴۰۳، به تفکیک ســن و 
جنــس جمعیت ایران را در افق ۱۴۳۰ 

پیش بینی کرده اند.
بــرای پیش بینــی جمعیــت از برنامه 
اســپکتروم که بــرای پیش بینی های 
جمعیتی در ایران و تمام کشورهای دنیا 
مورداســتفاده قرار می گیرد اســتفاده 
می شود، بر اساس این پیش بینی ها سه 

مدل پیشروی طراحی شده است.
فرض باروری: در سناریوهای پیش بینی 
بر اســاس فرض افزایش یا تثبیت سطح 
بــاروری از 6۱/۱ فرزنــد برای هر زن از 
ابتدای اجرا تا پایان سال برنامه پنج ساله 
هفتم توسعه و در ادامه برای افق ۱۴۳۰ 

است.
ســناریوی اول: با فرض افزایش ســطح 
بــاروری از 6۱/۱ به ازای دو و نیم فرزند 
بــرای هر زن تا پایــان ۱۴۰۷ و تثبیت 
سطح باروری در ۵/۲ هر فرزند برای هر 

زن از سال ۱۴۰۸ تا ۱۴۳۰
ســناریوی دوم: فرض تثبیت ســطح 
باروری 6/۱ فرزند برای هر زن تا ســال 

هدف
ســناریوی ســوم: فرض افزایش سطح 
باروری از 6۱/۱ فرزند برای هر زن تا سال 
۱۴۳۰ به نحوی که جمعیت ایران به ۱۵۰ 

میلیون نفر برسد.
در سناریوی اول درصورتی که بر اساس 
هدف گذاری برنامه هفتم توســعه نرخ 
باروری نرخ باروری به ۵/۲ فرزند به ازای 
هر زن تا پایان برنامه سال ۱۴۰۷ افزایش 
پیــدا کنــد و پس از آن تثبیت شــود 
تحولات جمعیتی ایران تا ســال ۱۴۳۰ 
نشــان می دهد که نرخ رشــد جمعیت 

پایــان برنامه ۱۴۰۷ افزایش آرام و پس 
از تثبیت با کاهش رشد جمعیت در افق 
۱۴۳۰ روبرو هســتیم. بر اســاس این 
ســناریو جمعیت ایران در این سال در 
صورتــی به حــدود ۱۰۵ میلیون نفری 
برسد تولدها نیز به تبعیت از قبل ادامه 
خواهد داشــت به طوری که میزان تولد 
کشور در ابتدا که برنامه هفتم توسعه به 
یک ۱۴۷۰ هزار تولد و در افق ۱۴۳۰ به 
یک میلیون و ۵۴۰ هزار تولد در ســال 

خواهد رسید.
اما بر اســاس سناریو دوم: درصورتی که 
تثبیت نرخ باروری در 6۱/۱ فرزند به ازای 
هر زن تا ســال ۱۴۳۰ داشــته باشــیم 
تحولات جمعیت کشورمان تا این سال 
نشان می دهد که تثبیت نرخ باروری در 
6۱/۱ فرزنــد به ازای هر زن نرخ رشــد 
جمعیت کشــورمان تا سال ۱۴۰۸ روند 
کاهشی را طی خواهد کرد، اما این روند 
تا سال ۱۴۲۰ نیز ادامه خواهد داشت و 
از سال ۱۴۲۵ تا ۱۴۳۰ هم رشد جمعیت 

کشور منفی خواهد بود.
در فرض مذکور جمعیت کشــور از ۸۴ 
میلیــون و ۹۲۰ هــزار نفــر به یک ۹۱ 
میلیون و در سال ۱۴۲۵ خواهد رسید، 
اما در سال ۱۴۳۰ این جمعیت با کاهش 
روبرو خواهد بود و به حدود ۹۰ میلیون 

6۴۰ هزار نفر خواهد رسید.
ســناریو سوم نیز حکایت از این دارد که 
ســطح افزایش بــاروری موردنیاز برای 
رسیدن جمعیت کشور به ۱۵۰ میلیون 
نفر در سال ۱۴۳۰ محاسبه شده است. 
بر اســاس پیش بینی هــا صورت گرفته 
میزان باروری کل کشــور بین سال های 
۱۴۰۳ تا ۱۴۳۰ نشان می دهد که برای 
اینکه جمعیت کشور ما به ۱۵۰ میلیون 
نفر در سال ۱۴۳۰ برسد میزان باروری 
کل در طــول پیش دوره باید به گونه ای 
باشد که از 6۱/۱ فرزند به ازای هر زن در 
سال اول برنامه به ۲/۸ فرزند به ازای هر 
زن در ســال ۱۴۳۰ برســد در غیر این 
صورت جمعیت کشــور به ۱۵۰ میلیون 

نخواهد رسید.

همچنین پیش بینی شده است که نرخ 
رشد جمعیت تا پایان برنامه هفتم توسعه 
یعنی ســال ۱۴۰۸ و پس از آن هم روند 
صعــودی خواهد بود، اما در افق ۱۴۳۰ 
بــه بیــش از ۳ درصد خواهد رســید. با 
درنظرگرفتــن ایــن پیش فرض تعداد 
جمعیــت تعداد جمعیت کشــور از ۸۴ 
میلیــون و ۹۲۰ هــزار نفر بــا افزایش 
معنــاداری به ۱۴۹ میلیون و نفر خواهد 
رســید که با واقعیــت فعلی جامعه این 
موضوع بســیار بعید به نظر می رســد تا 

محقق شود.
ساختار سنی جمعیت ایران ��

جمعیــت ایــران ماننــد بســیاری از 
کشورهای درحال توسعه پس از کاهش 
مــداوم باروری و افزایش ســن امید به 
زندگــی از یک ســو و از ســویی دیگر 
پیشرفت های پزشکی و بالارفتن سطح 
شرایط بهداشتی دچار تغییرات اساسی 
شده و ساختار گروه سنی ۰ تا ۱۴ ساله 
از ۴۵. ۵ درصد در ســال ۱۳6۵ به ۲۴ 

درصد در سال ۱۳۹۵ رسیده است.
از ســوی دیگر ســهم جوانان ۱۵ تا ۲۹ 
ســال نیز در کشور دچار تحولات جدید 
شده است آن طور که در سرشماری های 
گذشــته در فاصله ســال های ۱۳۸۵، 
۱۳۹۰ و ۱۳۹۵ نــرخ جمعیــت جوان 
کشــور دچار سیر نزولی شده و از میزان 
۳۵. ۴۸۵ در سال ۱۳۸۵ به ۱/۲۵ درصد 
در ســال ۱۳۹۵ رسیده است. در مقابل 

جمعیت گروه ســنی ۳۰ تا 6۴ ســال از 
۲۵/۱ در طول چهار دهه گذشته به ۴/۸ 

رسیده است.
جابه جایی سن جمعیت به آن معناست 
که ایران به ســوی ســالمندی حرکت 

می کند.
در سال ۱۴۰۰ حدود ۱۱ درصد جمعیت 
کشور بالای 6۰ سال سن داشته اند، اما 
در ۳۰ ســال آینده ۲۵ درصد جمعیت 
کشــور که 6۰ ســال سن دارد و در سال 
۱۴۰۹ جمعیت بالای 6۵ سال ایران به 
حدود ۱۰ درصد افزایش خواهد یافت.

بر اســاس سناریو متوسط سازمان ملل 
پیش بینــی   ۲۰۱۷ ســال  در  کــه 
صورت گرفته است تا سال ۲۰۲۵ نزدیک 
۱۲ درصد از جمعیت ایران در ســنین 
بالای 6۰ سال قرار دارند و این نسبت تا 
ســال ۲۰۵۰ به ۳۲ خواهد رسید یعنی 
در آن سال ها یک سوم از جمعیت ایران 
سالخورده خواهند بود. پیش بینی های 
سازمان ملل همچنین اضافه می کند که 
درصد ســالخوردگی جمعیتی ایران تا 
سال ۲۰۸۰ به حدود ۴۰ درصد جمعیت 

کشور خواهد رسید.
بر اســاس آخرین آمارها جمعیت کشور 
حدود ۳۲ سال است این شاخص از سوی 
ســازمان ملل در سال ۲۰۱۷ بازنگری 
شده در سال ۱۴۰۴ میانه سنی به حدود 
۳6 ســال و در سال ۱۴۲۹ به حدود ۴۵ 

سال افزایش خواهد یافت.
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جامعه

سکونت ۳۶ درصد جمعیت استان تهران در بناهای لرزان

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران از زندگی ۳6 درصد جمعیت استان 
تهران در سکونتگاه ها و بافت های ناکارآمد )بناهای لرزان( خبر داد.حسین 
جنتی مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهران اظهار کرد: در شــهر تهران 

۲۵۰ هزار پلاک فرسوده و ناکارآمد معروف به بناهای لرزان وجود دارد.وی 
افزود: ۱۷.۵ درصد از جمعیت کل کشور ساکن استان تهران هستند. از این 
تعداد ۳6 درصد جمعیت استان تهران در سکونتگاه ها و بافت های ناکارآمد 
زندگی می کنند.وی بیان کرد: در رابطه با نوســازی بافت فرســوده تهران 
کارهای ویژه و متعددی انجام شد. در همین راستا بسته تشویقی ۱۹ گانه 

وزارت راه و شهرسازی طراحی و به شهرداری ها ابلاغ شد.جنتی گفت: در 
این بحث تهران به صورت خاص و ویژه دیده شــد و یک ســری مشوق های 
دیگر نیز در این خصوص به این سیاســت ها اضافه شــده که باعث شد ما در 
کل کشور ۱۰۰ درصد بافت فرسوده را به سمت نوسازی حرکت دهیم یعنی 

یا نوسازی بافت فرسوده انجام شده یا پروانه ساخت صادر شده است.

گــروه اجتماعی: آخرین برآوردهای مرکز آمار 
ایران تا تاریخ هجدهم شهریورماه سال جاری 
نشان می دهد جمعیت ایران به ۸۵ میلیون و 
۸۸۵ هزار و ۵۹۴ نفر رسیده است، بااین حال 
در ایــن گزارش مدل هــای پیش بینی های 

جمعیت ایران را بررسی می کنیم.
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بیش از دوسال از تاسیس قرارگاه مسکن شهرداری تهران گذشت
وعده های مسکنی بی سرانجام زاکانی

قرارگاه مســکن شــهرداری تهران که با هدف مقابله با بحران مســکن در بهمن 
۱۴۰۰ تشکیل شد، با گذشت بیش از دو سال از تأسیس آن،  هنوز نتوانسته به 
اهداف تعیین شــده برســد و عملکرد آن با انتقادات بســیاری از جمله از سوی 

اعضای شورای شهر تهران روبه روست.
قرارگاه مســکن شــهرداری تهران در بهمن ماه ســال ۱۴۰۰ به دستور علیرضا 
زاکانی، شهردار تهران و با هدف تسهیل در ساخت و تأمین مسکن و حل مشکلات 
این حوزه تأسیس شد. این قرارگاه قرار بود به عنوان یک نهاد ویژه برای تسریع 
و تسهیل ساخت مسکن و رفع مشکلات این حوزه ایجاد شود. حالا با گذشت 
بیش از دو سال از تأسیس این قرارگاه، انتقادهای جدی از سوی اعضای شورای 

شهر تهران نسبت به عملکرد این مجموعه مطرح شده است.
یکی از مهمترین نکاتی که موجب ســیل انتقادات شــده آن اســت که تا کنون 
هیچ گونه آمار رســمی از تعداد واحد مســکونی ساخته شده توسط این قرارگاه 
منتشر نشده است. با این حال اما شهرداری تهران ادعا می کند عملیات ساخت 
۲۰۰ هزار واحد مســکونی آغاز شــده است.ناصر امانی،  عضو شورای شهر تهران 
در رابطه با قرارگاه شــهرداری تهران بیان کرده اســت که در آســتانه انتخابات 
ریاســت جمهوری، شــهردار تهران و معاون اول وقت به شــهرداری منطقه ۲۱ 
رفتند و اعلام کردند که قصد دارند کلنگ ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی در 
قالب ۲6 شــهرک را زمین بزنند و به ظاهر زمین هم زدند.وی در ادامه تاکید 
کرده است که حتی با پیگیری و جمع بندی صداوسیما مشخص شده که هیچ 
اثری از این ۲6 شهرک نیست و صرفاً یک زمین در منطقه ۱۹ است که حدود 
یک متر هم گودبرداری شده است. حتی اصرار و پیگیری خبرنگار از شهرداری 
هم برای ارائه یک آدرس از این شهرک ها بی نتیجه بوده و جز زمین منطقه ۱۹ 

آدرس دیگری داده نشده است.
امانی عنوان کرده است که از همان روز اول که بحث قرارگاه مسکن در شهرداری 
مطرح شــده بود، توصیه وی به شــهرداری این بوده اســت که این موضوع از 

اولویت های شهرداری تهران نیست.
با این حال تاکنون آمار دقیق و رسمی از سوی شهرداری تهران و قرارگاه مسکن 
آن در خصوص ســاخت واحد مســکونی منتشر نشده و شهرداری ادعا می کند 
که در منطقه ۱۹ در یک قطعه زمین ۱۲ هکتاری یک شهرک در حال ساخت 
اســت؛ اما صداوســیما در گزارشــی، تنها تصویری از یک خاک برداری ناقص را 
نمایش می دهد و به نظر می رســد ســاخت این شهرک از سال گذشته تاکنون، 

در مرحله خاک برداری باقی مانده است!
همچنین پس از سفر جنجالی زاکانی به چین انعقاد قرارداد دو میلیارد دلاری 
توسط وی، گمانه زنی هایی نیز در خصوص ساخت این واحدهای مسکونی توسط 
چینی ها صورت گرفته بود. قرار بر این بود که چینی ها ۲۰۰ هزار واحد مسکونی 
در قالب شــهرک در شــهر تهران بسازند که به نظر می رسد زاکانی قصد داشته 
اســت این پروژه را به قرارگاه مســکن ربط دهد و کارنامه ای برای این قرارگاه 

دست و پا کند.

گزارش

با اعلام نتایج 
قرعه کشی 
اخیر عرضه 
محصولات 
گروه صنعتی 
ایران خودرو و 
اعلام لیست 
منتخبان این 
دوره، بازار 
خرید و فروش 
حواله دوباره 
داغ شده و 
سایت ها از 
آگهی های 
خرید و فروش 
با قیمت های 
متفاوت پر 
شده است؛ 

 تب تند 
سوداگری در 
بازار خودرو

»نقش اقتصاد« از بازار داغ فروش 
حواله های خودرو گزارش می دهد

در همین رابطه ایسنا نوشت: با اعلام 
نتایــج قرعه کشــی اخیــر عرضه 
صنعتــی  گــروه  محصــولات 
ایران خودرو و اعلام لیست منتخبان 
این دوره، بازار خرید و فروش حواله 
دوبــاره داغ شــده و ســایت ها از 
آگهی هــای خریــد و فــروش بــا 
قیمت های متفاوت پر شــده است؛ 
بگونه ای کــه در آگهی های فروش 
قیمت هــای پایــه از ۱۰۰ میلیون 
تومــان شــروع می شــود و بعضاً 
آگهی های ۹۴۳ میلیون تومانی هم 
به چشــم می خــورد. در حقیقت 
هرچــه دلشــان بخواهــد قیمت 
می گذارنــد و این درحالیســت که 

حواله طرح مادران گران تر است.
کمتر از یکماه پیش )۲۴ مرداد ماه( 
بــود که گروه صنعتی ایران خودرو، 
پس از وقفه ای ۱.۵ ســاله، در طرح 
جدیدی از فروش محصولات خود، 
بخشــی از ظرفیــت تولید ســال 
جاری اش را به صورت پیش فروش 
و فروش فوق العاده برای ســه گروه 
متقاضیان عادی، مادران و دارندگان 

خودروهای فرسوده آغاز کرد.
این طرح که با عرضه محصولات این 
گروه خودروســازی شــامل ری را، 
خانــواده پــژو ۲۰۷ دســتی، تارا، 
راناپــلاس، ســورن پلاس، خانواده 
هایمــا و دو خــودروی برقــی لونا 
 FAW Bestune و   GRE
NAT به صورت طرح پیش فروش 
فــروش فوق العــاده و طبــق  و 
اولویت بندی و در چارچوب مصوبات 
شورای رقابت و دستورالعمل تنظیم 
بازار خودروی ســواری، عرضه شده 
بود، اجرایی شــد که پس از چند بار 
امروز و فردا شدن، در نهایت یکشنبه 

هفته گذشــته )۱۱ شــهریور ماه( 
قرعه کشــی جهــت اولویت بندی 

متقاضیان انجام شد.
قرعه کشــی برای انتخاب مشتریان 
نهایی ضــروری بود؛ چراکه بالغ بر 
سه میلیون نفر در این طرح ثبت نام 
کردند اما تنها ۱۱۵ هزار دستگاه در 
این مرحله، ظرفیت وجود داشــت. 
پــس از یــک هفته، بالاخره از عصر 
روز شــنبه )۱۷ شــهریور ماه( کار 
بارگذاری نتایج قرعه کشی آغاز شد 
و روز گذشــته )یکشنبه( این مهم 
تکمیــل و لیســت نهایی منتخبان 

منتشر شد.
بر این اســاس با اعلام نتایج نهایی و 
مشــخص شــدن افراد برنــدهٔ این 
بخت آزمایــی، طبق روال طرح های 
فــروش از ایــن دســت، علیرغم 
ممنوعیــت خرید و فــروش حواله 
خودروها، بســاط این معاملات در 
ســایت ها و آگهی های فروش پهن 
شــده اســت و از قضا بازار داغی هم 
دارد؛ چراکــه بــالا و پایین کردن 
آگهی ها نشان می دهد که تب و تاب 
ســوداگری ها در طــرح حمایت از 
خانــواده و جوانــی جمعیــت که 
مشــمول مادران دارای دو فرزند و 
بیشتر، تندتر هم شده است و حواله 
خودروهــای ایــن طــرح گران تر 

هستند.
بطــور مثال اگر حوالــه عادی بین 
۱۵۰-۱۰۰ میلیــون تومان تا ۳۰۰ 
میلیــون تومــان، قیمت گــذاری 
می شــود، حواله مــادران از ۳۰۰ 
میلیون تومان به بالا شروع می شود 
و تــا ۵۰۰ میلیون تومان هم قیمت 

می خورد.
در این برخی هم متقاضی خرید حواله 

هستند که اعداد پایه با رقم پایین ۱۱۱ 
و خورده، ۱۲۵ و خورده میلیون تومان 
درج کرده انــد که صرفاً گزینه قیمت 
خالی نباشــد؛ وگرنه کــه دارندگان 
حواله ها به این قیمت ها نمی فروشند.

در ادامــه برخی از این آگهی از روز 
گذشــته که لیست نهایی منتخبان 
اعلام شــده تا ساعاتی پیش، به این 
شــرح است که حواله فروش 6۸۰ و 
۷۱۰ و حتــی ۹۴۳ میلیون تومانی! 

هم در آن دیده می شود.
بررسی آگهی های نشان می دهد که 
برخــلاف تصورها، محصــول تازه 
ایران خــودرو )ری را( چندان مورد 
استقبال دلالان قرار نگرفته و علاوه 
بــر اینکه تعداد آگهی های چندانی 
نــدارد، رقم های بالایی هم بفروش 
نمی رسند و رنج ۲۰۰ تا ۳۰۰ قیمت 
خورده انــد؛ در نهایت طرح مادران 
آن ۵۰۰ میلیون تومان آگهی شــده 
است. همچنین این موضوع برای دو 
خــودرو برقی لونا و بیســتیون هم 
صدق می کند و چندان مورد دلخواه 

دلالان نیست.
یکی از دلایل عدم استقابل پایین از 

ری را و خودروهای برقی شاید قیمت 
ایــن خودروهاســت کــه تفاوت 
چندانی احتمالاً با بازار آزاد نخواهند 
داشــت؛ بنابراین برای دلالان سود 
آن  روی  کــه  نــدارد  چندانــی 

سرمایه گذاری کنند.
همانطور که اشــاره شــد، علیرغم 
ممنوعیت هــا اما ایــن موضوع به 
ســادگی و بدون ورود هیچ دستگاه 
نظارتــی در حال انجام اســت؛ در 
نتیجه همین می شود که از این سه 
میلیون نفر شاید بالغ بر دو میلیون 
نفر دلالان و سوداگرانی هستند که 
صرفاً برای کســب سود از این بازار 
که سال هاست از بازار مصرفی فاصله 
و شــکل بازار ســرمایه ای به خود 
گرفته است، وارد این بازار می شوند.

ایــن درحالیســت که عــدم الزام 
گواهینامه رانندگی که برای مادران 
متقاضی تا پیش از این هم اجباری 
نبــود و از ایــن طرح اخیــر، برای 
متقاضیــان عادی هــم دیگر جزو 
ملزومــات ثبت نــام بــه حســاب 
نمی آمــد، بازار دلالی ها را داغ تر هم 

کرد.

مجتبی خسروجردی
روزنامه نگار

عدم اعتماد بــه تولیدات داخلی، بزرگترین چالش 
صنایــع برای ادامه رقابت در بازاری اســت که تنها 
ایرانی ها خریدارآن هســتند. نبود وضعیت مناسب 
کیفی در تولید خودرو، سال هاست که دغدغه اصلی 
ایــن صنعت و حتی متقاضیان این خودرو ها شــده 
است.طی سال های اخیر شاهد تحویل خودرو هایی 
بــا زدگــی در بدنه و نصــب قطعــات در موتور، از 
کارخانه های بزرگ خودروســازی کشور هستیم. با 
این حال مردم تنها امیدشان تولیدات داخلی است. 
از این رو در هر زمان چه ثبت نام برای پیش فروش 
چــه فــروش فوق العاده و چه قرعه کشــی به دنبال 
دســتیابی به خودرو های تولید داخل هستند. اما به 
چه قیمتی باید یک خودروی بی کیفیت بخرند این 

هم جای ســوال دارد!خیلی از متقاضیان خودرو که 
ماه ها و شــاید به یکی دو ســال هم رسیده، در صف 
انتظــار نوبت تحویل خودرو ایســتاده اند و امروز با 
تحویل خودروهایشــان متوجه این موضوع شده اند 
که یا بخشی از بدنه خودرو نو که از کارخانه تحویل 
گرفته اند، رنگ شــده و یا قطعه ای کهنه در قسمت 

موتور خودرو نصب شده است!
عمر طولانی قطعات در خودروهای نو تولید داخل ��

این شــرح حال خودرو هایی است که طی سال های 
گذشــته تولید و به دســت مردم می رسد، اما در این 

بیــن خریدار همواره خســارت دیده و پس از مدت 
کوتــاه از تحویل گرفتن خــودرواز کارخانه متوجه 
آســیب و رنگ زدگی در بدنه خودرو می شــود و یا 
کمتر از ۴۰-۵۰ کیلومتر حرکت با خودرو نو متوجه 
عمر طولانی قطعاتی که در خودرو اســتفاده شــده، 
می شود.حالا امروز برخی از متقاضیان برای دریافت 
خودروهایشــان از کارخانه به مشارکت و اظهارنظر 
کارشناســان بخش خصوصی اعتماد می کنند و با 
پرداخــت هزینه های بین ۴ تا ۳۰ میلیون تومان به 
دنبال عیوب خودرو نو داخل پارکینگ خودروســاز 

یا نمایندگی ها می روند و در صورت مشاهده و تایید 
عدم سلامت خودرو قید تحویل را می زنند.

سجاد عنایتی، فعال در حوزه کارشناسی خودرو در 
گفتگو با اقتصاد ۲۴ می گوید: اعتماد مردم در زمان 
دریافت خودرو  از کارخانه بســیار کم شــده است به 
طوری که در زمان تحویل ترجیح می دهند مبلغی 
برای کارشناســی خــودرو بپردازند تا از احتمالات 
دورشــوند.عنایتی با اشاره به وضعیت تولید خودرو 
در کشور ادامه داد: به جرات می توان گفت که حدود 
۱۰ درصد بدنه خودرو ها در زمان تحویل به مشتری 
دچــار خــط افتادگی،زدگی و یا آســیب جزئی در 
کارخانه شــده اند که با کمی تکنیک این آســیب ها 

پوشانده و در نهایت تحویل داده می شوند.

سالهاست که شرکت های خودروسازی 
اقــدام به پیش فروش خودرو می کنند 
و اغلب اینگونه برنامه های فروش باعث 

ایجاد بساط دلالی می شود.
به گزارش »نقش اقتصاد«، طی روزهای 
گذشــته و با اعلام نتایج قرعه کشــی 
خودرو شاهد آگهی های خرید و فروش 

حواله های خودرو بودیم.

بازار داغ کارشناسی قبل از تحویل خودرو از کارخانه!

 هزینه تراشی برای مردم نگون بخت از سوی خودروسازان



هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شــماره 140360318004003443 مورخه 
1403/03/22 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي ساختمانهاي فاقد سند 
رســمي مســتقر در واحد ثبتي رودبار تصرفات( طاهره راستگار فرزند حکمت اله مورد 

تایید قرار گرفت.
ششدانگ زمین مشجر با بنای احداثی به مساحت 1033/11 متر مربع به شماره پلاک فرعی 
345 مجزی از پلاک 248 فرعی از اصلی 60 واقع در گردویشه بخش 17 گیلان از مالکیت 
مســیح حیدری گردویشه و غیرو به آدرس شهرستان رودبار - گردویشه - محرزگردیده 
اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشــود در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تســلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد. 1029رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/06 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/06/20

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

آگهی ماده ۱۰ آیین نامه قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن

بشرح ذیل اعلام می گردد:
آقای عزالدین کاکایی فرزند علیرضا  به شــماره ملی 4949936379درشش دانگ یک قطعه 
زمین مســکونی واقع در کرند بخش 5 کرمانشــاه  قسمتی از پلاک  یک اصلی کرند بمساحت 
153متر مربع  براســاس تصرفات مالکانه ماده 35 قانون مدنی و تایید شورا و دهیار و تشکیل 
پرونده بنیاد مسکن و قولنامه و گواه مالکیت منتقل نموده است در اجرائی الحاق مواد به قانون 

ساماندهی را نموده است طبق قولنامه عادی از آقای علی رضا کاکای خریداری نموده است.
لذا چنانچه اشخاصی که نسبت به اصل ملک اعتراض دارند از تاریخ انتشار آگهی ظرف بیست 

)20(  روز اعتراض خود را بصورت مکتوب به اداره ثبت اســناد و املاک دالاهو تســلیم نماید در 
غیر اینصورت برابر مقررات اقدام خواهد شد.

تاریخ انتشار : 1403/06/20
م الف شماره177/م/2/د

فرزاد میر رجبی رئیس ثبت اسناد و املاک دالاهو  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانــون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 390-1402هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملــک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی کرمی فرزند علی اکبر  بشــماره 
شناســنامه 438در ســه دانگ مشاع از شــش دانگ یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 
10596,7متر مربع در پلاک 40 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه روستای اجاق قلی خریداری 
از آقای سلمان زارعی. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :  1403/06/20   -تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/04

م الف شماره 169/م/2/د
فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانــون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی  

برابر رای شماره 416-1402هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و 

ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای علی کرمی فرزند علی اکبر  بشماره شناسنامه 438 صادر از سرپل ذهاب 
در سه دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 66207متر مربع در پلاک 
40 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه روستای اجاق قلی خریداری از آقای سلمان زارعی. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت 

انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/20  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/04

م الف شماره 168/م/2/د
فرزاد میر رجبی-رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016005279 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای /خانم مجتبی نوائیان فرزند رمضان بشماره شناسنامه 
940 صادره از آمل در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی )کاربری باغ( که یک دانگ و نیم 
مشاع عرصه آن وقف میباشد به مساحت 1500 متر مربع پلاک 54 فرعی از 17 اصلی بخش 11 
واقع در اورطشت خریداری از مالک رسمی آقای ثانی قاسمی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: 1785422

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/20 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/04 
مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016001484 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود 
آباد تصرفات مالکانه بالا معارض متقاضی آقای/ خانم سخاوت اصغری کلانسرا فرزند بهرام 
شــماره شناســنامه 644 صادره از مغان در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به 
مســاحت 122,26 متر مربع پلاک 3884 فرعی از 47 اصلی بخش 10 واقع در محمود آباد 
خریداری از مالک رسمی آقای باقر تیموری محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. 
شناسه آگهی: 1785429

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/20 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/04
مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک   

مفقودی مدارک خودرو 
برگ سبز و سند کمپانی خودروی سواری سیستم پژو تیپ پارس  مدل 1383  به رنگ نقره ای 
متالیک به شماره موتور 12483086872به شماره شاسی 83814290به شماره پلاک 81 ص 
446 ایران 63 به نام نســرین دینکانی به شــماره ملی 2299473505 مفقود و از درجه اعتبار 
ساقط می باشد.  یاسوج

مفقودی پروانه مسکونی 
پروانه مسکونی به شماره پروانه 50/ب  به تاریخ صدور 1399/12/26 به مساحت کل زمین 225 
متر مربع واقع در استان کهگیلویه و بویراحمد روستایی  بلهزارپشت دانشگاه آزاد امامت 12 
به نام  ســید مصطفی میر هاشــمی به شماره ملی 4251051361 مفقود و از درجه اعتبار ساقط 
یاسوج می باشد.  

حقیقی ها به بازار سهام برگشتند

معاملات بورس دیروز پس از دو روز نزولی با قیمت بالاتری 
بسته شد و شاخص های بورسی را بر مدار صعودی قرار داد.

معاملات دیروزســهام در خلاف جهت کندل معاملاتی روز 
گذشــته بســته شــد و در پایان بورس دیروز، شاخص کل با 
رشد هفت هزار و ۸۰۵ واحدی که معادل ۰.۳۷ درصد این 
شاخص است روبه رو شد. بر این اساس شاخص کل در پایان 
معامــلات دیروز در ســطح دو میلیــون و ۹۵ هزار واحدی 

ایستاد.
در طرف دیگر، قیمت معاملات سهم های کوچک بازار سهام 
نیز افزایش داشته است؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار 
در پایــان بــورس دیروز چهار هــزار و ۷۱6 واحد که معادل 
۰.۷۱ درصد این شاخص است، افزایش ارتفاع داد و به سطح 

666 هزار واحد رسید.
گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته، 
حجم معاملات را ۸.۲ میلیارد برگه ســهم و ارزش معاملات 
خرد )ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی( را سه هزار 

و ۵۲۹ میلیارد تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی

تراز پول حقیقی در ســهام، برخلاف روز معاملاتی گذشته، 
دیــروز مثبــت بود. به طوری که در پایان بورس امروز حدود 
۳۱۴ میلیارد تومان پول حقیقی به بازار ســهام تزریق شــده 
اســت. موضــوع دیگری که باید عنــوان کرد اینکه تا لحظه 
تنظیم این گزارش حدود ۲۹ میلیارد تومان پول حقیقی از 

صندوق های درآمد ثابت خارج شده است.

اقدامات عشقی به بیمه مرکزی رسید
 اقدام غیرقانونی آقای رئیس در افزایش 

حقوق کارکنان

اقتصاد 24: شنیده ها از حاکی از آن است که رئیس کل بیمه 
مرکزی، برخلاف دســتور صریح معاون اول رئیس جمهور، 
حقوق کارکنان نهاد ناظر صنعت بیمه را به شکلی غیرقانونی 
افزایش داده و مابه التفاوت دریافتی کارکنان از ابتدای سال 
جاری تاکنون را نیز پرداخت کرده اســت.ماجرا از این قرار 
اســت کــه با وجود افزایــش ۳۵ درصدی حقوق کارگران از 
ابتدای ســال جاری، حقوق کارکنان دولت به طور متوســط 
تنهــا ۲۰ درصــد افزایش یافت. بر این اســاس و با توجه به 
اعتراضات صورت گرفته از ســوی نهاد های قانونی، تصمیم 
دولت بر آن شد که افزایش حقوق ثابتی برای همه کارکنان 
در نظر گرفته شود، اما با ورود دیوان عدالت اداری به موضوع، 
با روند صدور احکام جدید مخالفت شد.در جریان این کش 
و قــوس بــود که محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور 
در بخشــنامه ای به کلیه دستگاه های اجرایی، اعلام کرد که 
ترمیــم حقــوق کارکنان تا زمان ابلاغ تصویب نامه دولت در 
این خصوص، مجاز نیست. اکنون، اما خبر می رسد که علی 
استاد هاشمی رئیس کل بیمه مرکزی، با وجود اطلاع از این 
موضوع، افزایش بین ۳۰ تا ۴۰ درصدی را در حقوق کارکنان 
بیمــه مرکــزی اعمال و مابه التفاوت آن را نیز از اول ســال 
پرداخــت کرده اســت.این اقدام رئیــس کل بیمه مرکزی 
می توانــد مصداقــی از دخل و تصرف در اموال عمومی تلقی 
شود، چرا که هیچ مبنای قانونی ندارد. از سوی دیگر، به نظر 
می رسد این اقدام استاد هاشمی، روشی برای جلب نظر بدنه 
کارشناسی بیمه مرکزی در روز های آخر تصدی این جایگاه 
باشــد، اما واقعیت این اســت که در صورت اثبات غیرقانونی 
بودن تصرف در این وجوه، نه تن ها کارکنان بیمه مرکزی به 
بازگردانــدن آن ملزم خواهند بود، بلکه آقای رئیس نیز باید 

پاسخگوی عمل غیرقانونی خود باشد.
تصرف در اموال دولتی، آن هم در روز های آخر مســئولیت، 
گویا به یک امر رایج در نهاد های دولتی تبدیل شــده اســت 
که نمونه اخیر آن پرداخت تسهیلات ارزان قیمت به مدیران 
بالادستی سازمان بورس بود که رسوایی »وام عشقی« را به 
بار آورد و در نهایت منجر به اســتعفای مجید عشــقی رئیس 

سازمان بورس و اوراق بهادار شد.

تالار

 برای ســهامداران، ســرمایه گذاران و ناشران در درجه 
اول بازدهی بازار و ســوددهی شــرکت ها اهمیت دارد. 
واضحا برای رسیدن به این دو مهم، شخصی لازم است 
کــه بتوانــد تضاد منافع در حوزه کلان را مدیریت کند 
اما شــواهد نشان می دهد مجید عشقی به هیچ عنوان 

نتوانست از منافع فعالان بازار حراست کند.
حال که رئیس سازمان تغییر کرده، به هیچ عنوان قصد 
نبش قبر نداریم اما یادآوری چند نکته می تواند چراغ 

راه رئیس بعدی تالار شیشه ای باشد.
در ۳ ســالی که عشقی سکان هدایت بورس را برعهده 
داشــت، قوانین ریز و درشــتی بازار را تحت تأثیر خود 
قرار دادند. عوارض صادراتی ۴ برابر شــد و عشــقی بعد 
از مدت هــا در مقابــل آن موضع گیری کرد. تبصره س 
ماده 6 تصویب شد و رسانه های بورسی بیش از شخص 
رئیــس دغدغه مند بودند. نــرخ خوراک ۳۰ درصدی 
تصویب و اجرایی شد و کوچک ترین گله مندی در زمان 
مناسب از رئیس سازمان بورس به گوش نرسید. حتی 
تعلل عشــقی بعد از حوادث سیاســی مهم که بازار نیاز 

به حمایت داشت، صدای سهامداران را درآورد.
این انفعال در عمل مجید عشقی سبب می شود که اگر 
کار مثبتی هم در دوره ۳۵ ماهه ریاست خود انجام داده 

باشــد به چشــم نیاید و زیر سؤال برود. چرا که نه تنها 
روند بازار نزولی شــد و ســود شرکت ها کاهش یافت، 
اعتماد به ثبات در بازار نیز عملًا از بین رفت که مسئول 
آن شــخص مجید عشقی است. شاید اگر آقای رئیس 
حق خواهی می کرد، درخواست او به جایی نمی رسید 
اما فعالان بازار به عملکرد و تلاش او نمره قبولی می دادند. 
شــاید اگــر آقــای رئیس جلســات گاه و بیگاه خود با 
سایررؤســا و ناشــران را در محیطی شفاف و رسانه ای 
برگــزار می کــرد، فعالان نیز به جبهه مجید عشــقی 
می پیوستند.اما صد حیف که عشقی منفعل بود و هزار 
حیف که سرمایه مردم خاکستر شد. منفعل بودن مجید 
عشــقی درس خوبی برای رئیس بعدی سازمان است 

که از این تفکر فاصله بگیرد.
ردپای عشقی در فساد ��

بورس تهران به تالار شیشه ای معروف است. این بدان 
معنا اســت که تمام تحرکات زیر ذره بین بوده و برای 
همگان قابل مشاهده است؛ چه تحلیلگران، برای انتخاب 
نمــاد مناســب و چه نهادهای نظارتــی برای مقابله با 
جرائم!این گزاره برای اشخاصی که در بورس نیز فعالیت 
ندارند قابل لمس اســت. اما در همین بازار شیشــه ای، 

یک رسوایی رخ می دهد که رانت چند ده هزار میلیاردی 
ایجاد می کند و رئیس همان بازار اولین نفری هســت 
که قصد سرپوش گذاشتن روی وقایع رخ داده را دارد.
رســوایی اردیبهشــت ماه به تنهایی می توانست کوچ 
نقدینگی از بازار را به همراه داشته باشد. حال که این 
رسوایی با حمایت تلویحی رئیس سازمان بورس همراه 
بود چه اثراتی می توانســت داشــته باشد؟ چرا مجید 
عشقی به عنوان رگولاتور بازار سرمایه باید در خصوص 
روند بازار اظهار نظر کند؟ چرا باید بگوید شناسایی سود 
توســط برخی معامله گران علت ریزش بازار بود؟چرا 
مجید عشقی و تیم همراه او در جهت بازگشت اعتماد 
و امید به بازار با متخلفین اردیبهشت ماه برخورد نکردند 
و بعد از گذشــته یک ســال اعلام شــد که متخلفین 
شناســایی شــدند اما امکان انتشار اسامی آن ها وجود 
ندارد؟ مگر بازار شیشــه ای نیســت؟ مگر در درجه اول 
نهاد ناظر نمی تواند ریز تحرکات را رصد کند؟ پس چرا 
یک سال به طول انجامید و اسامی هم منتشر نشد؟به 
نظر می رسد رئیس بعدی سازمان باید چارچوب وظایف 
خــود را بــه خوبی مطالعه کرده و بدان پایبند باشــد. 
همچنین بداند که رئیس بازار شیشــه ای شــده و همه 

چیز شفاف است. اگر برای منافع سازمان با ارگان های 
دیگر دچار تضاد منافع شــد، مانند اصلاح تبصره س 
ماده 6 روی قدرت رســانه ها حســاب کند و از برگزاری 

جلسات پشت درهای بسته خودداری کند.
بورسِ بازنده ��

واضحا با چنین رئیســی انتظار رشــد از چنین بازاری 
خطاست. ناشران در ۳ سال گذشته سود خالص خود 
را نصف شــده دیدند و ســهامداران نیز بیش از نیمی از 
دارایی خود را از دســت دادند.آمارها به خوبی عملکرد 
مجید عشــقی را به تصویر می کشــد و اصلًا نیازی به 
بررســی کارنامه او نداریم. در ۳۵ ماهی که او به عنوان 
رئیس سازمان بورس انجام وظیفه می کرد، تنها بازاری 
کــه از تــورم به طور معناداری عقب افتاده، همین بازار 
ســرمایه است. بازاری که ویترین اقتصاد کشور بوده و 
باید نسبت به رقبا به مراتب عملکرد بهتری از خود به 
جا می گذاشــت، اما ســوء مدیریت، بورس را به ورطه 
نابــودی ســوق داد. از طرف دیگر اکثر کارشناســان 
معتقدند که شاخص سازی شاخص کل، اجازه نمی دهد 
که این پارامتر معیار مناسبی برای اندازه گیری واقعی 
بازار باشــد. به عبارت دیگر در زمان مشــخص، ســبد 
سهامداران کمتر از ۴۰ درصد رشد یافته که تداوم این 
روند برای سنوات آتی می تواند زنگ خطر جدی برای 
کشــور باشــد؛ انتخاب بازار سفته بازانه به جای بازاری 

مولد!

تداوم  روند فعلی بازار سرمایه  زنگ خطر جدی برای کشور؛

بازار سفته بازانه به جای بازاری مولد
رجا ابوطالبی
روزنامه نگار

ریسک های سیستماتیک بورس در 
نیمه دوم سال

بازار ســرمایه همچنان شــاهد معاملات کم حجم و 
کم رمق است شاخص در دامنه منفی حرکت می کند 
و در عین حال فعلًا بازار سرمایه به خاطر ریسک های 
سیستماتیکی که وجود دارد فعلًا جذابیت ندارد. علاوه 
بــر این هنوز برنامه عملیاتی از دولت جدید شــاهد 
نبودیم. علاوه بر این ها باید توجه داشــته باشــیم که 
دوره ریاست عشقی در بازار سرمایه همراه با گسترش 
بعضی از ابزارها مانند صندوق های ســرمایه گذاری 
بود.صندوق هــای ســرمایه گــذاری بــه خصوص 
صندوق هــای اهرمــی از روزی کــه نتیجه دور دوم 

انتخابات مشخص شد، ابتدا با کاهش حباب قیمتی 
همراه شــدند و هنوز نیز در بازه فعلی دارای حباب 
منفی قیمتی است، ولی در کلیت بازار هم با توجه به 
اینکــه برخی از نمادهای صندوق های اهرمی حالت 
لیــدری دارد، در کلیت بازار و ســهم های بزرگ هم 
تاثیرگذاری خاصی داشــته اســت.از طرفی به نظر 
می رســد که ریاست سازمان بورس هرچند که شاید 
در مسائل مرتبط با حاشیه سود شرکت ها تاثیرگذاری 
خاصی ندارد، ولی ســبک مدیریتی می تواند به بازار 
ســرمایه ســمت و سو بدهد و یا حداقل به عنوان یک 
کاتالیــزور عمل کند. از این نظر دوره آقای عشــقی 
می شود گفت که یکی از بدترین دوره های بورس بوده 
است، ولی به نظر می رسد تا وقتی که سکاندار جدید 
سازمان بورس مشخص بشود، شاید بعضی از ابهامات 
همچنان وجود داشته باشد و در عین حال بازار سرمایه 

با یک حالت گنگ و ابهام تا زمان اعلام سیاست های 
جدیــد وزارت اقتصاد بــه صورت عملیاتی همچنان 
نوســانی باقی بماند، ولی قطعاً بعد از آن می شــود 
امیدواری هــای زیادی داشــت.همچنین پیرامون 
ماجرای وام عشــقی در بازار سرمایه باید گفت غیر از 
اینکه بین مدیران بورسی و بازار تعارض منافع ایجاد 
می شود، عملکرد و مدیریت بورس برای پاداش ها هم 
خیلی مهم است. پاداش مدیریت متناسب با عملکرد 
فرد است و دوره آقای عشقی با انتقادات خیلی زیادی 
همراه بود. در کنار آن ذینفعان و فعالان بازار سرمایه 
با مشکلات عدیده ای مواجه بودند و در چنین شرایطی 
در نظــر گرفتــن امتیازهایی بــرای مدیران چنین 
سازمانی از نظر فعالان بازار سرمایه بسیار غیر عادلانه 
بود.این ها در حالی است که بازه زمانی که این تصمیم 
گرفته شــده منطبق بر بازه زمانی انتقال دولت بوده 

اســت، در حالی که بسیاری از فعالان بازار هم انتظار 
داشتند که آقای عشقی با روی کار آمدن دولت جدید 
خیلی ســریع تر یا کناره گیــری کند یا این که کنار 
گذاشته شود. دست به دست دادن این شرایط باعث 
شــد که این مسئله بیشتر برجسته بشود.با همه این 
تفاسیر به نظر می رسد در نیمه دوم امسال ما مسائل 
و ریسک های سیستماتیک زیادی داریم؛ از انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا گرفته تا تنش های منطقه ای 
که وجود دارد. اگر چنانچه تأثیر این مسائل را در نظر 
نگیریم به نظر می رسد ما می توانیم در نیمه دوم سال 
شــاهد یک جهش و جامپ خوب در قیمت ســهام 
باشــیم، چون سیاســت هایی که توسط وزیر اقتصاد 
اعلام می شــود قطعاً باعث افزایش حاشــیه ســود و 
همچنین یک رویکرد مناســب نسبت به بازار سهام 

خواهد بود.

حسن حسین نیا
ت تحلیلگر بازار سرمایه
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واقعیت این 
است که ما 

می دانیم نیاز 
بازار چیست. 

به همین 
دلیل، با وجود 

این که خیلی از 
افراد معتقد 

هستند فردی 
که قرار است 

به عنوان 
ریاست 

سازمان بورس 
انتخاب شود 
نباید از بدنه 
فعالان بازار 

سرمایه باشد 
اما بنده بر این 
باور هستم که 

این نظر 
اشتباهی 

است. 

لی
 ما

زار
با

صندلی  ریاست 
بورس سهمِ 
خودی ها یا 
غیرخودی ها؟

در گفتگوی »نقش اقتصاد«  با یک 
کارشناس بازار سرمایه بررسی شد

امــا درواقع، این طور نیســت بلکــه بورس در 
زمان های مختلف شاهد موج های صعودی هم، 
بــوده اســت و حتی با وجود ایــن که در دولت 
دوازدهم شــاهد تغییرهــای مداوم رئیس های 
سازمان بورس بودیم ولی دیدیم که در شرایط 
بازار ســرمایه هیچ گونه تغییری ایجاد نمی شد؛ 
بنابراین باید به این موضوع به شکل سیستمی 

نگاه کرد.
ایــن استراتژیســت مالــی   در گفتگو با »نقش 
اقتصــاد« تصریح کــرد: خیلی نمی توان به این 
مسئله بها داد که یک فرد بتواند در روند بورس 
بســیار مؤثر باشــد. چون او باعث تشکیل روند 
نمی شــود؛ بــه طوری که ممکن اســت فردی 
انتخاب شود و اهالی بازار سرمایه دید مثبتی به 
آن فرد داشته باشند و ریزموج های صعودی به 
وجود بیاید یا بالعکس، فردی انتخاب شــود که 
فعالان بازار سرمایه دید منفی به او داشته باشند 
و همیــن امر موجــب ایجاد ریزموج های نزولی 
شــود. در نتیجه، موضوع مهمی که وجود دارد 
این است که روند کلی با افراد تغییر نمی کند و 
اگر فرد یا افرادی نقض این قضیه را بیان کنند 
حاکــی از نبــود دانش کافی و بی تجربگی آن ها 

در این زمینه است.
محمّدصادق میرزایی با اشاره به عملکرد ضعیف 
آقای عشــقی در زمان ریاســت سازمان بورس 
گفــت: بنده، عملکرد آقای عشــقی در دوران 
ریاستشــان در سازمان بورس را ضعیف ارزیابی 
می کنم و دلایل متعددی برای این موضوع وجود 
دارد کــه از آن جملــه می تــوان به تصمیمات 
ناگهانی، نامه های پنهانی و... اشــاره کرد و از 
طرفی نیز، اخیراً مســئله وام میلیاردی مطرح 

شد که باید به این موضوع رسیدگی شود. 
به همین دلیل، با انتخاب رئیس بعدی سازمان 
بورس و بر اســاس انتظار ســهامداران مبنی بر 
وجود شــفافیت، حتماً باید به این مسئله توجه 
شود که رئیس بعدی سازمان بورس تلاش کند 
که دو عامل مهم شــفافیت و توســعه ابزارهای 
معاملاتی در بازار سرمایه وجود داشته باشند.

این استراتژیست مالی با ذکر مثالی تأکید کرد: 

در دوران ریاســت آقای عشــقی، صندوق های 
زیادی وارد بازار سرمایه شدند و اگرچه ماهیت 
کار خوب بود و سرمایه گذاری غیرمستقیم نیز، 
در حال رشــد بود ولی متأسفانه در مرحله اجرا 
از نقص های بسیار زیادی برخوردار بود. به این 
دلیل که اگرچه تعدد صندوق ها وجود داشــت 
ولی نظارت بر این صندوق ها نشد و تنوع کمی 

داشتند.
بــه عنوان مثال؛ صندوق های اهرمی زیادی در 
بازار شکل گرفتند در حالی که الان، بازار سرمایه 
ما ظرفیت یک یا دو صندوق اهرمی را دارد و به 

بیشتر از آن نیازی ندارد.
محمّد صادق میرزایی با اشــاره به ابزار مشــتقه 
گفت: ابزار مشــتقه در دوره آقای عشــقی رشد 
کردند ولی سرعت این رشد کم بود و به همین 
دلیل، در دوره جدید باید ســرعت ابزار مشتقه 
بیشــتر شود و ســرمایه گذاران بتوانند پوشش 
ریسک را رعایت کنند. علاوه بر این، در دوران 
ایشان، آتی سهام راه اندازی شد و این هم، اتفاق 
خوبی بود. اما گســترش پیدا نکرد؛ بنابراین در 
دوره ریاست جدید سازمان بورس باید پلتفرم ها 
و OMS های ابزارهای معاملاتی بورس کالا و 
معاملات آتی که در آن انجام می شــود توســعه 
پیــدا کنند و OMS هــا بتوانند همزمان، هم 

معاملات آپشــن و هم معاملات آتی را حمایت 
کنند و اگرچه همه این مسائل در دوران ریاست 
آقــای عشــقی مطرح بودند ولــی روند کندی 

داشتند.
این استراتژیست مالی با اشاره به گزینه مناسب 
برای ریاســت جدید سازمان بورس خاطرنشان 
کرد: واقعیت این است که ما می دانیم نیاز بازار 
چیست. به همین دلیل، با وجود این که خیلی 
از افراد معتقد هســتند فردی که قرار اســت به 
عنوان ریاست سازمان بورس انتخاب شود نباید 
از بدنه فعالان بازار سرمایه باشد اما بنده بر این 
باور هســتم که این نظر اشــتباهی است. زیرا 
شخصی که معامله گر باشد، می تواند تصمیمات 
درستی بگیرد و از طرفی، این عقیده که رئیس 
جدید ســازمان بورس معامله گر نباشد ولی در 
عیــن حــال بتوانــد از طریــق رانــت و نفوذ، 
مطالبه گری کند کاملًا نادرست است. زیرا فردی 
کــه از بدنه بازار ســرمایه نباشــد مطالبه گری 
درست را هم نمی داند و از نیازها و ابزارهای بازار 
ســرمایه نیز، اطلاعی ندارد و نمی تواند آن ها را 
به درستی شناسایی کند. در نتیجه، بنده معتقد 
هســتم باید شــخصی به عنوان رئیس سازمان 
بــورس انتخــاب و منصوب شــود که به عنوان 

معامله گر در بازار سرمایه فعالیت کند.

فاطیماه دخُت میرزایی دخُت
روزنامه نگار

محمّدصادق میرزایی، کارشناس 
بازار سرمایه و استراتژیست مالی 
درمورد استعفای آقای عشقی و 
عملکــرد او در دوران ریاســت 
سازمان بورس بیان کرد: واقعیت 
این است که به نظر بنده، عملکرد 
آقای عشــقی در زمان ریاســت 
ســازمان بورس ضعیف بود. اما 
یکی از مســائلی که درمورد بازار 
ســرمایه وجود دارد این است که 
برخی روند این بازار را به فرد گره 
می زننــد؛ بــه طوری که به زعم 
آن ها با رفتن آقای عشقی، بورس 

شرایط خوبی پیدا می کند. 

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار



 جلوگیری از کاهش تولید 2۵ هزار بشکه ای 
در نفت و گاز مارون

خوزســتان-  تازه-  افق 
گراوند:  عسکری  حسین 
شــرکت   مدیرعامــل 
بهــره برداری نفت و گاز 
مارون ســه شــنبه ۱۳ 
شــهریور ضمن تسلیت 
ســالروز  فرارســیدن 
شــهادت امام رضا )ع( 
گفــت که با احداث خط 

لولــه و انجــام اقدامات اصلاحــی از کاهش تولید نفت به میزان ۲۵ 
هزار بشــکه در روز در زمان تعمیرات اساســی مخزن ائتلاف کننده 
جلوگیری شد. مهندس قباد ناصری با بیان اینکه احداث خط لوله 
۱۰ اینچ انتقال نفت نمکی از واحد بهره برداری شــماره ۵ به واحد 
بهره برداری شماره ۳ این شرکت بر کیفیت نفت تولیدی نیز تأثیر 
بسزایی دارد، اظهار داشت: این خط ۱۸ کیلومتری در ۹۰ روز توسط 
کارکنان تعمیرات خطوط لوله شرکت احداث شده است که از نظر 
صرفه جویی در منابع نیز رکوردی شایسته تقدیر به شمار می آید. 
وی افزود: خوشبختانه ایده ها و پیشنهادات فنی و عملیاتی کارکنان 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون همواره موانع نگهداشــت یا 
افزایش تولید را مرتفع ســاخته اند؛ به عنوان مثال در همین پروژه 
با یک ایده خلاقانه و صرف تنها 6۰ میلیارد ریال، پایداری تولید را 
تضمین و نفت مورد نیاز مبادی پالایشــگاهی و صادراتی را تأمین 
کردیم. مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون همچنین 
یادآور شــد که این شــرکت طی سالهای اخیر همواره ۱۰۰ درصد 

برنامه تولید خود را تحقق بخشیده است.

لایروبی و پاکسازی ایستگاه پایانی رودخانه النگدره

افــق تازه -گلســتان-
معاون  اکبــری:  فاطمه 
محیط زیست و خدمات 
شــهرداری  شــهری 
گــرگان گفــت: پنــج 
کیلومتــر از رودخانــه 
النگدره در سطح منطقه 
دو در اســتان گلستان، 

لایروبی و پاکسازی شد. احمد سالاری اظهار کرد: عملیات لایروبی 
و پاکسازی رودخانه در سطح منطقه دو از حد فاصل پل توشن تا 
پــل فتــح باغ بــه طول پنج کیلومتر با اســتفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی به مراحل پایانی رســیده اســت. وی افزود: لایروبی و 
پاکسازی رودخانه مناطق سه گانه با اعتباری بالغ بر چهار میلیارد 
و ۸۰۰ میلیون تومان با استفاده از ظرفیت بخش خصوص منعقد 
شــده و به زودی لایروبی رودخانه از ســطح منطقه ســه نیز آغاز 
خواهد شد. سالاری ادامه داد: با برنامه ریزی و اقدامات انجام شده 
تلاش می شــود مســیر رودخانه جهت عبور سیلاب های احتمالی 
در فصل پاییز و زمســتان آماده شــود و در این راستا زباله، نخاله و 
گل ولای از بستر رودخانه جمع آوری و پاکسازی می شود. معاون 
محیط زیســت و خدمات شــهری شهرداری گرگان گفت: اکنون 
بســتر رودخانه در ســطح منطقه دو در مجاورت انجیراب در حال 

لایروبی و پاکسازی است.

افتخاری دیگر برای شرکت گاز استان اصفهان رقم خورد:
کسب رتبه نخست بهینه سازی مصرف گاز طبیعی

افق تازه- اصفهان- زهرا 
طهماســبی: به گزارش 
روابط عمومی شــرکت 
گاز اســتان اصفهان، در 
چهارمین نشســت هم 
و  مدیــران  اندیشــی 
مدیریت  کارشناســان 
انرژی و کربن که روز سه 
شــنبه 6 شــهریورماه 

۱۴۰۳ در ســالن شــهید رجایی ســاختمان شهدای گاز با حضور 
برخی از مدیران ارشد صنعت نفت و گاز کشور برگزار شد شرکت 
گاز اســتان اصفهان موفق شــد رتبه نخســت را به خود اختصاص 
دهد.گفتنی اســت بواســطه تلاش های انجام شده در ارتقاء سطح 
آگاهی و ایجاد بسترهای نوین مدیریت انرژی و بهینه سازی مصرف 
گاز طبیعی، لوح تقدیر از طرف معاون وزیر و مدیرعامل شــرکت 
ملی گاز ایران به مهندس عســکری مدیرعامل شــرکت گاز استان 

اصفهان اعطاء شد.

برگزاری جلسه پیگیری پروژه های بخش فیروزآباد

افــق تازه- کرمانشــاه- 
اردشیر ردگاه: این جلسه 
باحضور دکتر رشــیدی، 
مهنــدس الفتــی نیــا 
مدیرعامل شــرکت برق 
منطقه ای غرب و تعدادی 
از مدیران استانی در محل 
بخشــداری فیروزآبــاد 
برگزار گردیــد. گفتنی 

اســت الفتی نیا در این جلســه گزارشی از پروژه های فعال شرکت برق 
منطقه ای غرب ارائه دادند.الفتی نیا بیان داشت: پروژه پست 6۳/۲۰ 
کیلوولت ســرفیروزآباد پیشــرفت ۱۰۰ درصدی داشته است. ایشان 
ابــراز امیــدواری کردند که با تلاش همکاران شــرکت برق منطقه ای 
غرب و حمایت نماینده مردم شــریف کرمانشــاه در مجلس شــورای 
اســلامی جناب دکتر رشــیدی، پروژه خط 6۳ کیلوولت سرفیروزآباد 
به شــاهد که ۴۰ درصد پیشــرفت فیزیکی داشته است تا قبل از پیک 

بار سال ۱۴۰۴ آماده بهره برداری گردد.

تزریق بیش از ۳۸ هزار دز واکسن دامی در اردوی جهاد دامپزشکی شهرستان ساوه

افق تازه- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی:مهندس ســلیمیان تشریح 
داشــتند: گاز طبیعی به عنوان یکی از منابع حیاتی انرژی در فصول ســرد 
ســال، از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت، به ویژه در اســتان چهارمحال و 
بختیاری که دارای آب و هوای ســرد و مناطق کوهســتانی اســت. در این 
فصول، تأمین گرمایش برای منازل و مراکز اداری و صنعتی از اولویت های 
اصلی محســوب می شــود.۱. اهمیت گرمایش در فصول ســرد در استان 
چهارمحال و بختیاری، دمای هوا در فصول ســرد به شــدت کاهش پیدا 
می کند و نیاز به گرمایش به شدت احساس می شود. گاز طبیعی به دلیل 
قابلیت هــای بــالای خود در تأمین گرما، به عنوان یک گزینه ایده آل برای 
سیستم های گرمایشی محسوب می شود. استفاده از گاز طبیعی می تواند 
به کاهش هزینه های گرمایش و افزایش راحتی زندگی مردم کمک کند.

۲. مزایای گاز طبیعی
 - منبع پاک تر: گاز طبیعی نســبت به ســایر ســوخت های فســیلی نظیر 
زغال ســنگ و نفــت، آلایندگی کمتــری دارد و به طور کلی از نظر محیط 
زیست پایدارتر است. این ویژگی اهمیت بالایی در کاهش دی اکسید کربن 

و سایر گازهای گلخانه ای دارد.

 - دسترســی آســان: با توجه به زیرساخت های توسعه یافته گاز در کشور، 
دسترسی به گاز طبیعی در بسیاری از مناطق استان چهارمحال و بختیاری 

آسان تر از دیگر منابع انرژی است.
 - کارایی بالا: سیســتم های گرمایشــی با استفاده از گاز طبیعی سریع تر و 

به طور مؤثرتری نسبت به سیستم های گرمایشی دیگر عمل می کنند.
۳. نقش گاز طبیعی در توســعه پایدار پایداری گاز طبیعی در فصول ســرد 

سال می تواند به تقویت توسعه پایدار در استان کمک کند. با تأمین نیازهای 
انرژی در کوتاه مدت، می توان به حفظ محیط زیست و بهبود کیفیت زندگی 
مردم دســت یافت. همچنین، اســتفاده از تکنولوژی های نوین در زمینه 
انتقال و توزیع گاز می تواند به بهبود کارایی و کاهش هدر رفت انرژی کمک 

کند.
۴. چالش ها و راهکارها در عین حال، نیاز به مدیریت منابع گاز طبیعی و 
اطمینان از پایداری آن در فصول ســرد نیز احســاس می شود. چالش هایی 
نظیر کاهش ذخایر گاز، نوســانات قیمت و نیاز به زیرســاخت های مناسب 
می تواند تأثیرگذار باشد. برای مقابله با این چالش ها، لازم است که استان 
چهارمحال و بختیاری به توســعه شــبکه های توزیع و بهبود فناوری های 

مرتبط با گاز طبیعی توجه ویژه ای داشته باشد.
۵. نتیجه گیری در نهایت، گاز طبیعی به عنوان یک منبع انرژی استراتژیک 
در فصول سرد سال در استان چهارمحال و بختیاری جایگاه ویژه ای دارد. 
از مزایای آن باید به تأمین گرمایش پایدار، کاهش آلایندگی و بهبود کیفیت 
زندگی اشاره کرد. با برنامه ریزی مناسب و مدیریت منابع، می توان از این 

منبع به نحو احسن بهره برداری کرد.

افق تازه- اراک- عبدی: رییس اداره دامپزشکی ساوه گفت: بیش از ۳۸ هزار 
دز واکسن انواع بیماری های مختلف در اردوی سه روزه جهاد دامپزشکی 

شهرستان ساوه به جمعیت دامی روستاهای این شهرستان تزریق شد.
دکتر مهدی کلانتر قریشــی هرندی با بیان این که 6 اکیپ عملیاتی در 
غالب ۳۰ جهادگر بخش خصوصی و دولتی در این اردوی جهادی حضور 
داشتند افزود: اردوی جهادی انجام گرفته با هدف پیشگیری از بیماری های 
واگیر دامی و مشــترک بین انســان و دام، ارتقای ســطح آگاهی عمومی 
دامپروران ساکن در مناطق روستایی و کمک به اقتصاد این خانوارها برگزار 
شد که به لطف خدا ۳۰ روستا از انواع خدمات رایگان دامپزشکی بهره مند 

شدند.
وی ادامه داد: در این اردو خدماتی از قبیل واکسیناســیون دام ســبک، 
سمپاشــی جایگاه دام، آموزش های چهره به چهره و معاینه دام توســط 

اکیپ های جهادی ارائه شــد.رییس اداره دامپزشــکی ساوه ادامه داد: ۳۸ 
هزار دز واکسن بیماری های مختلف دامی اعم از تب برفکی، آبله، شاربن، 

تب مالت و هاری در این مدت سه روز توسط اکیپ های عملیاتی این اردوی 
جهادی در جمعیت دامی این شهرستان تزریق شد.

وی در ادامه افزود: همچنین به منظور جلوگیری از شیوع کنه ها و انتقال 
در دام های این روســتاها حدود ۱۸۰ هزار متر مربع جایگاه نگهداری دام 

توسط این اکیپ ها سمپاشی شد.
کلانتر قریشی هرندی ادامه داد: آموزش ۳۰۰ نفر از دامداران و روستاییان 
به صورت چهره به چهره در خصوص بیماری های دامی و مشترک از دیگر 

اقدامات اکیپ ها در این اردوی جهادی سه روزه بود.
دکتــر هرندی بیان داشــت: در جریــان برگزاری این اردوی جهادی ۱۵۰ 
رأس دام ســبک مورد معاینه قرار گرفت و همزمان تمهیدات لازم جهت 

درمان این دام ها انجام شد.

 بهره برداری از خط انتقال آب شرب اردکان و میبد
 تا پایان دی ماه امسال

افق تــازه- یزد – دره 
شــیر: مدیــر عامل 
شــرکت سهامی آب 
 منطقــه ای یــزد از 
بــرداری خط  بهره 
انتقــال آب شــرب 
اردکان و میبــد تــا 
پایان دی ماه ســال 

جاری خبر داد.
جــواد محجوبــی ضمن اعلام این خبر گفت: اجرای عملیات خط 
انتقال آب شرب اردکان و میبد به طول ۱6 کیلومتر و به قطر 6۰۰ 
میلیمتر در ابتدای ســال جاری آغاز شــده اســت و پایان دی ماه 

۱۴۰۳ به بهره برداری می رسد.
وی درصــد پیشــرفت این طــرح را ۷۰ درصد اعلام کرد و افزود: 

تاکنون ۱۱ کیلومتر لوله گذاری این طرح انجام شده است.
این مسئول با بیان این که هزینه اجرای این طرح یک هزار میلیارد 
ریال است، ابراز کرد: این طرح شامل خرید لوله و اتصالات مورد 
 نیــاز،  لولــه گــذاری، ســاخت حوضچه ها و نصــب اتصالات 

است.
به نقل از روابط عمومی آب منطقه ای یزد، محجوبی در پایان گفت: 
هدف از اجرای خط انتقال شــرب آب اردکان - میبد، بازســازی و 
مرمت شبکه فرسوده فعلی و جایگزینی خط جدید و تأمین آب 

شرب پایدار برای شهرستان های اردکان و میبد است.

پیشرفت ۶۳ درصدی 
فاضلاب اهواز

افق تازه- خوزســتان- 
حسین عسکری گراوند: 
مجــری طرح فاضلاب 
اهواز گفت: تأمین اعتبار 
مالی یکی از چالش های 
اصلی این طرح است که 
آهنگ پیشــرفت آن را 

ضعیف کرده است.
حمید محمودی عابد با 

بیان اینکه پیشرفت فیزیکی طرح فاضلاب اهواز به حدود 6۳ درصد رسیده 
اســت، اظهار کرد: در حال حاضر ۳۸ پروژه در شــهر اهواز و ۱۲ طرح در 
شــهرهای تابعه شــامل حمیدیه، ویس، شیبان، ملاثانی و کارون در دست 
اجرا است. وی افزود: امسال برای این طرح حدود ۹۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
مصوب شده است، شهید رئیسی در زمان حیات خود که به خوزستان آمد 
قول داد این طرح در مدت دو سال تکمیل شود، اما با این تخصیص اعتبار 
به نتیجه نرسید. مجری طرح فاضلاب اهواز با تاکید بر لزوم تأمین اعتبار 
این طرح خاطرنشان کرد: در صورت تأمین اعتبار، اثربخشی این پروژه در 
ســال ۱۴۰۳ و به ویژه ســال ۱۴۰۴ نشــان می دهد و به هدف جمع آوری 
فاضلاب از زیر پای مردم و در نهایت عدم ورود فاضلاب به رودخانه کارون 

خواهیم رسید.
مجــری پــروژه فاضلاب اهواز گفت: اگر آهنگ پرداخت اعتبارات با آهنگ 
کاری پروژه هماهنگ باشد، به طور قطع این طرح تا پایان ۱۴۰۴ تکمیل 

می شود.

 خدمت رسانی مطلوب به زائران و مجاوران بارگاه
 قدس رضوی در روزهای پایانی ماه صفر

افق تازه- مشهد- ابراهیم 
بای: مدیر شــرکت ملی 
پخــش فرآورده هــای 
نفتی منطقه خراســان 
رضــوی گفــت: تأمین 
سوخت و خدمت رسانی 
به زائران و مجاوران حرم 
مطهــر رضــوی در ایام 
پایانــی ماه صفر به نحو 

مطلوب انجام شــد.علی اصغر اصغری ضمن اشــاره به حضور میلیونی زائران و 
مسافران در دهه پایانی ماه صفر امسال گفت: با توجه به برنامه ریزی های لازم 
قبل از شروع ایام مذکور برای تأمین بنزین، خدمت رسانی مطلوب انجام شد 
و خوشبختانه علیرغم رشد هشت درصدی مصرف بنزین نسبت به ایام مشابه 
در ســال گذشــته هیچ مشکلی در روند سوخت رســانی در خراسان رضوی 

نداشتیم.
اصغری یادآور شــد: در بازه زمانی ۱۱ تا ۱6 شــهریور ماه جاری ۴۳ میلیون 
لیتر بنزین در ســطح منطقه به مصرف رســید که بیشترین میزان مصرف در 
شهر مقدس مشهد در ۱۵ شهریور ماه حدود شش میلیون لیتر به ثبت رسیده 

است.
مدیر منطقه خراسان رضوی ابراز امیدواری کرد: این منطقه توانسته باشد در 
سایه عنایات ثامن الحجج و با همراهی کارکنان منطقه، با ایجاد شرایط لازم 
و مطلوب به رضایت حداکثری زوار حضرت امام رضا )ع( و شهروندان گرانمایه 

نائل شده باشد.

رویداد

اهمیت پایداری گاز در فصول سرد سال در استان
مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری مطرح کرد:
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با به روزرسانی 
دستورالعمل ها 
و آیین نامه ها، 
فرآیندهای 
کاری بهینه تر و 
کارآمدتر شده 
و از بروز 
مشکلات و 
ابهامات 
جلوگیری 
می شود

سه شنبه- 20 شهریور ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1889
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افق تازه- قزوین -آزاده مافی: باحضورخانم دکترعقیلی مدیر 
کل اســتاندارد قزوین وهمراهــان دردفترمهندس عبدیان 
رئیس اتاق بازرگانی قزوین، گام مهمی دراجرای تفاهم نامه 
مشترک منعقده شده درتاریخ بیستم مردادماه سال جاری 
به منظور افتتاح و آغاز به کاردفتراستانداردسازی در راستای 
اجرای روش اجرایی توســعه مدیریت دانش اســتاندارد در 
ساختمان اداری پارلمان بخش خصوصی استان برداشته شد. 
دراین برنامه که باحضورآقایان پازوکی عضوهیات رئیســه، 
طاهرخانی عضوهیات نمایندگان وخانم برومند دبیر اجرایی 
اتاق بازرگانی قزوین برگزارشد؛ مهندس عبدیان تعامل مؤثر 

وکاربردی بانهادهای اجرایی و حاکمیتی درراســتای کمک 
به اعضای اتاق بازرگانی، فعالان اقتصادی و ذینفعان راازهداف 
عمده دورششم اتاق بازرگانی قزوین برشمرد و افزود: افتتاح 
دفتراستانداردســازی درطبقه دوم که مجموعه ای شــامل 
 VIP واحدهای صدور کارت و امورمالی، کافه کتاب و بخش
اتاق قزوین است، نشانگرعلاقه مندی مدیرت اتاق به تجمیع 
تمامــی خدمات درفضایی متمرکز و متشــکل محســوب 
می شود. گفتنی است؛ شرکت در دوره های آموزشی مصوب 
سالانه، همکاری در انجام امور ترویج استاندارد و تهیه محتوای 
ترویجی فنی و تخصصی، عضویت درکمیته های فنی متناظر 

ومشارکت در تدوین استانداردهای ملی بخشی ازمهمترین 
وظایف تعریف شــده دفتراستانداردسازی به شمار می آید. 
درادامه این جلســه، بازدید ازســالن جلسات آبگینه )طبقه 
چهارم( اتاق بازرگانی قزوین که با کاربری آموزشی وبرگزاری 
جلسات آموزشی وعلمی و برخورداری از ظرفیت ۳۵ صندلی 
و بهترین تجهیزات فنی روز، تکمیل شده است، صورت گرفت. 
همچنین مدیر کل استانداردقزوین وهمراهان ضمن حضور 
درباشــگاه ورزشــی »بازرگانان« واقع درطبقه چهارمنفی 
ســاختمان اتاق، باامکانا ت ورزشــی آماده ارائه به دارندگان 

کارتهای بازرگانی وعضویت ازنزدیک آشناشدند. 

درراستای اجرای تفاهم نامه مشترک اتاق بازرگانی قزوین واداره کل استاندارداستان صورت گرفت؛

افتتاح دفتراستانداردسازی دراتاق بازرگانی، صنایع، معادن وکشاورزی قزوین

استفاده ازفناوری های روز برای چابک سازی منابع انسانی درپالایشگاه اصفهان
معاون سرمایه انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ پتروپالایش اصفهان تاکید کرد: 

افق تازه- اصفهان- پیره زالی: معاون ســرمایه انســانی و 
توســعه مدیریت هلدینگ پتروپالایش اصفهان، درباره 
بهره وری و اثربخشی سازمانی درگفتگو با خبرنگار روابط 
عمومی پالایشــگاه اصفهان گفت: در راســتای اهداف 
راهبردی و تحقق چشم انداز پالایش نفت، حوزه معاونت 
سرمایه انسانی و توسعه مدیریت علاوه بر طراحی و اجرای 
پروژه های مرتبط با توســعه زیرساخت ها و محیط کار و 
حمایت از کارکنان، برای ارتقاء بهره وری و اثربخشــی 

سازمانی برنامه های عملیاتی زیادی اجرا نموده است.
به گزارش خبرنگار واحد رسانه روابط عمومی و بین الملل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان ، محمد ده بیدیان افزود: 
این طرح ها شــامل بهینه ســازی فرایندها و روش های 
کاری برای دســتیابی به نتایج بهتر، استفاده از داده ها و 
تحلیل های دقیق برای راهنمایی تصمیمات استراتژیک 
و عملیاتی، تشویق کارکنان به ارائه بازخورد و ایده های 
نوآورانــه که می تواند به بهبود عملکرد ســازمان کمک 
نماید، ادغام فناوری های جدید برای اتوماسیون فرایندها 
و دسترسی آسان به اطلاعات، ایجاد سیستم هایی برای 
ارزیابــی و پیگیــری عملکرد کارکنان و تیم ها به صورت 

مستمر، آماده سازی سازمان برای پاسخگویی به تغییرات 
محیطی در کســب و کار  با سرعت و اثربخشی بیشتراز 

جمله این برنامه ها بوده است.
وی بــا اشــاره به اینکه این اهــداف به منظور ایجاد یک 
ســازمان چابک و پویا طراحی شــده اند که قادر است در 
محیط های رقابتی و دائماً در حال تغییر، به خوبی عمل 
کند و از فرصت های جدید به نحو احسن استفاده نمایند 
ادامه داد: معاونت ســرمایه انســانی و توسعه مدیریت با 
تدویــن روشــی نظامند برای طراحــی و اجرای فرایند 
نظرســنجی و شناســایی نظرات، انتظارات، رضایت و 
نیازهــای کارکنان، مشــتریان و ذینفعــان قصد دارد با 
استفاده از داده ها و نتایج به دست آمده اقدامات اصلاحی 
و برنامه های بهبود همراســتا با اهداف و استراتژی های 
شــرکت را تعریف و اجرا نماید.ده بیدیان، اظهارداشت: 
معاونت ســرمایه انســانی و توسعه مدیریت با نظارت و 
پیگیری اداره مطالعات و پژوهش های سرمایه انسانی با 
هدف رسیدن به یک فرهنگ پایدار، همسو با استراتژی 
و اهداف شــرکت و افزایش سطح تعامل با کارکنان، بالا 
رفتن ســطح بهره وری، قدرتمندســازی هویت و برند 

ســازمانی، افزایش قدرت تغییر و تحول آفرینی و ایجاد 
یک محیط تیمی سالم در بین کارکنان، پروژه ارزیابی و 
عارضه یابی فرهنگ سازمانی با دو روش کمی و کیفی  
را اجرایی نموده اســت.  هدف از انجام این پروژه تدوین 
راهنمای رفتاری هلدینگ پترو پالایش اصفهان می باشد.

وی با اشاره به تدوین و بروز رسانی دستورالعمل ها و آیین 
نامه های حوزه معاونت سرمایه انسانی و توسعه مدیریت 
ادامه داد: با به روزرســانی دستورالعمل ها و آیین نامه ها، 
فرآیندهــای کاری بهینه تــر و کارآمدتر شــده و از بروز 

مشکلات و ابهامات جلوگیری می شود.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

آگهی نظریه هیات حل  اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان 
 1- برابــر رای شــماره 140360329126002476 مورخه 1403/05/25 صادره از هیئت قانون 
تعیین تکلیف تصرفات مالکانه وبلامعارض آقای حمید رضا نفری فرزند علی اکبر در  قسمتی 
از ســهم مشاع از 10000 سهم مشاع از 10750/94 سهم از ششدانگ یک قطعه زمین  مزروعی 
با حقابه به مساحت10750/94 متر مربع قطعه 250 تفکیکی تحت پلاک 282 فرعی از 64 اصلی 
واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از درویش محمد نفری 

موضوع پرونده کلاسه 1402126000399محرز گردیده است.
2- برابر رای شــماره 1403603291260002460 مورخه 1403/05/25 صادره از هیئت قانون 
تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض آقای حمید رضا نفری فرزند علی اکبر در قسمتی 
از ششــدانگ یک باب خانه و محوطه متصل به آن با حق آبه به مســاحت 303/89  متر مربع  
تحت پلاک 2692 فرعی از 64 اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت 

مع الواسطه از منور ابولی موضوع پرونده کلاسه 140212600423محرز گردیده است.
3-برابر رای شماره140360329126002468 مورخه1403/05/25 صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیــف تصرفــات مالکانه و بلا معارض آقای حمید رضا نفری فرزند علی اکبر در قســمتی از  
ششــدانگ  یک قطعه زمین مزروعی با حقابه به مســاحت 129776 متر مربع قطعه ی 253 
تفکیکی تحت پلاک 285 فرعی از 64 اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی 
بصورت مع الواسطه از منور ابولی موضوع  پرونده کلاسه 1402126000397 محرز گردیده است.
4-برابر رای شماره 140360329126002467 مورخه1403/05/25 صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض حمید رضا نفری فرزند علی اکبر در قســمتی از 11432 
سهم مشاع از 13275 سهم از  ششدانگ  یک قطعه زمین مزروعی با حقابه  به مساحت 13275 
متر مربع قطعه 207 تفکیکی تحت پلاک 239 فرعی از 64 اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی 
تقســیم نامه موروثی بصورت مع الواســطه از درویشــعلی نفری موضوع پرونده کلاســه 

1402126000398 محرز گردیده است..
5-برابر رای شماره 140360329126002473 مورخه1403/05/25صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض آقای حمید رضا نفری  فرزند علی اکبر از ششدانگ   یک 
قطعه زمین مزروعی با حقابه به مساحت 12381/55متر مربع قطعه 193 تفکیکی تحت پلاک 
255 فرعی از 64 اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه 

از درویش محمد نفری موضوع  پرونده کلاسه 1402126000402 محرز گردیده است.
6- برابر رای شماره 140360329126002462  مورخه1403/05/25صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض آقای حمید رضا نفری  فرزند علی اکبر از  ششدانگ  یک 
قطعه محوطه زراعتی با حقابه به مساحت 1982/43 متر مربع قطعه 237 تقکیکی تحت پلاک 

269 فرعی از 64 اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه 
از منور ابولی موضوع پرونده کلاسه 1402126000401محرز گردیده است.

7- برابر رای شماره 140360329126002474 مورخه1403/05/25صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض اقای حمید رضا نفری  فرزند علی اکبر در قسمتی از 6500 
سهم مشاع از 16829 سهم از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی با حقابه  به مساحت 16829 
متر مربع قطعه 216 تفکیکی تحت پلاک 248 فرعی از 64  اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی 
تقســیم نامه موروثی بصورت مع الواســطه از حســین طاوســی موضوع پرونده کلاســه 

1402126000396 محرز گردیده است.
8- برابر رای شماره 140360329126002470 مورخه1403/05/25 صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض آقای حمید رضا نفری فرزند علی از ششدانگ  یک قطعه 
محوطه زراعتی با حقابه به مساحت 1270/03 متر مربع قطعه  237  تفکیکی تحت پلاک 269 
فرعی از 64 اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقســیم نامه موروثی بصورت مع الواســطه از 

منور ابولی  موضوع پرونده کلاسه 1402126000395محرز گردیده است.
9-برابر رای شماره 140360329126002464 مورخه1403/05/25صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیــف تصرفــات مالکانه و بلا معارض آقای حمید رضا نفری فرزندعلی اکبر در قســمتی از 
ششــدانگ یک قطعه محوطه زراعتی با حقابه به مســاحت 5785/28 متر مربع قطعه 237 
تفکیکی تحت پلاک 269 فرعی از 64 اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی 
بصورت مع الواسطه از منور ابولی موضوع پرونده کلاسه 1402126000400محرز گردیده است.

 مقررات ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی فاقد سند مراتب به منظور اطلاع 
عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع قضایی نموده وگواهی مربوطه را به اداره تسلیم نمایند 
بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد . شناسه آگهی: 1774784
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/05 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/06/20

محمدجواد قنبری نیکدل - رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض 
متقاضیان محرز گردیده اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به 

منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف 1- برابر رأی شــماره 15744 مورخ 1401/12/22 و آراء اصلاحی شــماره 18846 مورخ 
1402/09/30 و 5916 مورخ 1403/04/09 هیأت ســوم مالکیت خانم زهرا عباســی ولدانی به 
شناسنامه شماره 1009 کدملی 1283507048 فرزند محمد در 51 سهم مشاع از 926/16 سهم 
شــش دانگ از یکباب خانه به مســاحت 926,16 متر مربع پلاک شماره 66 فرعی از 36 اصلی 
واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از رجبعلی جعفری تأئید 

و محرز گردیده است. 
ردیف 2- برابر رأی شــماره 15740 مورخ 1401/12/22 و رای اصلاحی شــماره 5917 مورخ 
1403/04/09 هیأت سوم مالکیت خانم مهری عباسی ولدانی به شناسنامه شماره 1377 کدملی 
1283510901 فرزند محمد در 193/29 سهم مشاع از 926/16 سهم شش دانگ از یکباب خانه 
به مســاحت 926,16 متر مربع پلاک شــماره 66 فرعی از 36 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 

حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از رجبعلی جعفری تأئید و محرز گردیده است. 
ردیــف 3- برابر رأی شــماره 15742 مــورخ 1401/12/22 و آراء اصلاحی شــماره 18847 مورخ 
1402/09/30و 5918 مورخ 1403/04/09 هیأت سوم مالکیت خانم صدیقه عباسی ولدانی به شناسنامه 
شــماره 1378 کدملی 1283510911 فرزند محمد در 51 ســهم مشاع از 926/16 سهم شش دانگ از 
یکباب خانه به مساحت 926,16 متر مربع پلاک شماره 66 فرعی از 36 اصلی واقع در اصفهان بخش 

14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از رجبعلی جعفری تأئید و محرز گردیده است. 
ردیف 4- برابر رأی شــماره 15743 مورخ 1401/12/22 و آراء اصلاحی شــماره 18848 مورخ 
1402/09/30 و 5919 مورخ 1403/04/09 هیأت ســوم مالکیت خانم فاطمه عباســی ولدانی به 
شناســنامه شماره 26 کدملی 1290171645 صادره اصفهان فرزند محمد در 51 سهم مشاع از 
926/16 سهم شش دانگ از یکباب خانه به مساحت 926,16 متر مربع پلاک شماره 66 فرعی 
از 36 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواســطه از رجبعلی 

جعفری تأئید و محرز گردیده است. 
ردیف 5- برابر رأی شــماره 15730 مورخ 1401/12/22 و رای اصلاحی شــماره 5920 مورخ 
1403/04/09هیأت سوم مالکیت خانم خدیجه عباسی ولدانی به شناسنامه شماره 56 کدملی 
1290023069 صادره از اصفهان فرزند محمد در 193/29 سهم مشاع از 926/16سهم ششدانگ 
یکباب خانه به مساحت 926,16 متر مربع از پلاک شماره 66 فرعی از 36 اصلی واقع در اصفهان 
بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از رجبعلی جعفری تأئید و محرز گردیده 

است. 
ردیف 6- برابر رأی شــماره 15732 مورخ 1401/12/22 و رای اصلاحی شــماره 5921 مورخ 
1403/04/09 هیأت ســوم مالکیت خانم ربابه عباسی ولدانی به شناسنامه شماره 54 کدملی 

1289904324 صادره از اصفهان فرزند محمد در 193/29 ســهم مشاع از 926/16 سهم شش 
دانگ از یکباب خانه به مساحت 926,16 متر مربع پلاک شماره 66 فرعی از 36 اصلی واقع در 
اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از رجبعلی جعفری تأئید و محرز 

گردیده است. 
ردیف 7- برابر رأی شــماره 15736 مورخ 1401/12/22 و رای اصلاحی شــماره 5922 مورخ 
1403/04/09 هیأت سوم مالکیت خانم صغرا عباسی ولدانی به شناسنامه شماره 1379 کدملی 
1283510928 فرزند محمد در 193/29 سهم مشاع از 926/16سهم شش دانگ از یکباب خانه 
به مســاحت 926,16 متر مربع پلاک شــماره 66 فرعی از 36 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 
حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواســطه از رجبعلی جعفری تأئید و محرز گردیده اســت. 

شناسه آگهی:1776717
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/05 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/06/20
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گردیده اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود. در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف 1- برابر رأی شماره 8663 مورخ 1403/05/23 هیأت سوم مالکیت آقای قدرت الله صالحی 
مورکانی به شناســنامه شماره 3 کدملی 6209843352 فرزند رحمت اله نسبت به سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 185,02 متر مربع پلاک شماره 32 اصلی واقع 
در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از بی بی خانم رحیمی سبدانی 

فرزند حاج باقر تأئید و محرز گردیده است. 
ردیف 2- برابر رأی شــماره 8662 مورخ 1403/05/23 هیأت سوم مالکیت خانم پوران شمس 
مورکانی به شناســنامه شــماره 39 کدملی 6209865429 فرزند در علی نسبت به سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 185,02 متر مربع پلاک شماره 32 اصلی واقع 
در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از بی بی خانم رحیمی سبدانی 

فرزند حاج باقر تأئید و محرز گردیده است. شناسه آگهی: 1775571
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/05- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/06/20
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ذخیره سدها نصف شد
 افزایش ۱۹ درصدی بارش ها

ایسنا:براســاس آخرین آمار از ابتدای سال آبی تا تاریخ هفدهم 
شهریورماه حجم آب موجود در مخازن ۵۰ درصد است.

میزان ورودی مخازن کل کشــور از ابتدای ســال آبی )ابتدای 
مهرماه( تا ۱۷ شــهریورماه معادل ۴۱.۴۴ میلیارد متر مکعب 
بوده که در قیاس با ســال گذشــته که عددی معادل ۳۸.۹۲ 
میلیارد مترمکعب بوده شــش درصد افزایش داشــته اســت. 
همچنین میزان کل خروجی سدهای کشور نیز نسبت به سال 

قبل با شش درصد افزایش مواجه بوده است.
حجــم آب موجود مخازن اکنــون ۲۵.۹۵ میلیارد متر مکعب 
ثبت شــده که این عدد نســبت به ســال قبل که عددی معادل 
۲۳.۰۹ میلیارد متر مکعب بوده ۱۲ درصد افزایش یافته است. 
همچنین حجم پرشــدگی ســدهای کشور نیز تا این تاریخ ۵۰ 

درصد است.
همچنیــن ارتفــاع کل ریزش های جوی کشــور معادل ۲۵۰ 
میلیمتر است. این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های 
مشــابه درازمدت )۲۴۵.۵ میلیمتر( دو درصد افزایش و نسبت 
به دوره مشــابه ســال آبی گذشــته )۲۱۰ میلیمتر( ۱۹ درصد 

افزایش را نشان می دهد.

 طرح جدید در پمپ بنزین ها اجرا شد

ایرنا:  فرماندار تهران با بیان اینکه طرح کهاب در ســطح پمپ 
بنزین ها پایتخت اجرا شــده اســت، عنوان کرد: با این کار سعی 
شــده که بخارات ناشــی از بنزین به حداقل برسد.احمد قیومی 
روز دوشنبه در خصوص موضوع آلودگی هوای پایتخت، اظهار 
کرد: چندین سال است این موضوع شهر تهران را آزار می دهد 
و برای حل این مساله هم مصوبات و مواد قانونی ویژه ای وجود 
دارد؛ اما موضوع اصلی این اســت که ۲۰ دســتگاه اجرایی و 
فرهنگی در بحث آلودگی هوا تکالیف و وظایفی دارند.وی ادامه 
داد: اگــر چــه موضوعات مختلفی در فرمانــداری تهران مورد 
بررسی قرار می گیرد، اما یکی از موارد مهم بحث آلودگی هواست 
به خصوص زمانی که هوا دچار وارونگی می شود.فرماندار تهران 
افــزود: عوامــل مختلفی که در خصــوص آلودگی هوا اثرگذار 
هســتند یکی بحث توســعه و بهینه و بهسازی سیستم حمل و 
نقل عمومی شــهر تهران اســت که کفایت این تعداد جمعیت 
ســاکن و شــناور در شهر تهران را نمی کند، بطوریکه ترددها در 
برخی ساعات نشان دهنده این موضوع است؛ درست مثل زمانی 
که مراکز آموزشــی و دانشــگاه ها و مدارس باز می شود ترافیک 

موجود و میزان تردد این موضوع را به وضوح نشان می دهد.

پیش بینی بازرگانان کالا از نفت ۶۰ دلاری

بازرگانان کالای جهانی گانوور و ترافیگورا، پیش بینی می کنند 
قیمت نفت به دلیل کندی رشــد تقاضای چین و مازاد عرضه، 

به محدوده 6۰ تا ۷۰ دلار در هر بشکه خواهد رسید.
قیمت نفت به دلیل نگرانی ها نســبت به ضعیف شــدن تقاضای 
اقتصادهای بزرگ چین و آمریکا، تحت فشار کاهشی قرار گرفته 
و برخلاف انتظارات از نقش حمایتی تقاضای تابســتانی برای 
سوخت، از بیش از ۹۰ دلار در هر بشکه در ابتدای سال، به زیر 
۸۰ دلار ســقوط کرده است.پس از اینکه تولیدکنندگان اوپک 
پلاس پنج شنبه گذشته، با تأخیر دو ماهه برای افزایش تولید 
نفــت موافقــت کردند، بازار اندکی آرام شــد اما بازرگانان کالا 
هشدار دادند که این آرامش ممکن است موقتی باشد.بن لوکاک، 
مدیر جهانی نفت در شــرکت ترافیگورا در کنفرانس نفت آسیا 
پسیفیک )APPEC( اظهار کرد: بازار به مدت دو ماه فرصت 
یافت اما واقعاً بســیار اندک اســت. قیمت نفت ممکن اســت به 
زودی، به کانال 6۰ دلار ســقوط کند. بازار می خواهد بداند که 
اوپک، این بشکه ها را برنمی گرداند یا در بهترین حالت، تولید 

خود را به آهستگی افزایش خواهد داد.

غافلگیری 
سوختی!

»نقش اقتصاد « از تعطیلات اخیر و 
کمبود سوخت در شمال کشور
گزارش می دهد؛

 در روزهای اخیر و به طور خاص هفته گذشته که 
چند روز تعطیلی در تقویم کشــورمان قرار داشت، 
شاهد مسافرت سیل قابل توجهی از مردم کشورمان 
به استان های شمالیِ مازندران و گیلان بودیم. البته 
کــه این تعطیلات بــا موج پایانی مســافرت های 
تابســتانی نیز همزمان شــده بودند. با این همه، در 
این بحبوحه شاهد انتشار گزارش های مختلف مبنی 
بر کمبود ســوخت در استان های شمالی کشورمان 
و یا تشــکیل شدن صف های طولانی برای سوخت 
گیری بوده ایم. بگذریم که ترافیک های ســنگین و 
متعــدد نیــز به یک چالش و مشــکل بزرگ برای 

مسافران تبدیل شده بود.
به گزارش »نقش اقتصاد«؛  در این راســتا، مجید 
شــکوری، مدیر شکرت فرآورده های نفتی منطقه 

گیــلان در موضع گیری گفته اســت که "تنها در 
شــهر لاهیچان مصرف دو میلیون لیتر سوخت به 
ثبت رسیده است". وی تاکید کرده که هنوز گیلان 
از وجود مسافران تخلیه نشده و وضعیت به تدریج 
به حالت عادی بر می گردد. او خاطرنشان کرده که 
ترافیک شــدید روزهای اخیر سبب شد تا نفتکش 
ها در ترافیک گرفتار شوند و برای رفتن به جایگاه 
و بازگشت به انبار برای سوخت گیری مجدد زمان 
بیشــتری تلف شــود. از این رو، در روزهای گذشته 
به قدری مســاله کمبود ســوخت در اســتان های 
شــمالی کشور جدی شــده بود که حتی برخی از 
نایاب شــدن آن سخن گفتند. اهمیت این موضوع 
را زمانی بیش از پیش می توان درک کرد که توجه 
داشته باشیم برخی مقام های رسمی از آمار میلیونی 
ســفر به استان های شــمالی خبر داده اند که این 
مساله از حجم بالای نیاز به سوخت در این ستان ها 
حکایت دارد. با این همه، در تحلیل تحولات چند 
روزه اخیر، توجه به ۲ نکته ضروری به نظر می رسد. 
اولاً، اینکــه بــار دیگر در مواجهه با یک پدیده قابل 
پیش بینی، مسوولان امر دچار غافلگیری شده اند، 
چندان منطقی و قابل پذیرش نیســت. تعطیلات 
هفته گذشته کاملًا این پیش بینی را تقویت می کرد 
که اســتان های مســافر پذیر شمالی میزبان شمار 
قابل توجهی از مســافران خواهند بود و برای این 
مســاله بایســتی تدابیر لازم به ویژه از حیث تأمین 
ســوخت اندیشــیده شود. به هر حال، در وضعیتی 
که روند عادی مســافرت های تابستانی در جریان 
است و یک تعطیلی چند روزه را نیز پیش رو داریم 
که می تواند به گسیل شدن هر چه بیشتر مسافران 
به استان های شمالی ختم شود، بایستی تمهیدات 
لازم اندیشــیده می شــد. با این حال، باز هم قصه 
تکراری غافلگیری مسوولان را شاهد بودیم که این 
مساله قابل قبول نیست. نکته دوم اینکه در بحبوحه 
تعطیلات چند روزه اخیر و حضور میلیونی مسافران 

در استان های شمالی کشورمان، مساله کمبود برق 
نیز ســبب شــد تا چالش کبود سوخت برجسته تر 
شــود. دلیل این مســاله هم این است که بر اساس 
گزارش هــای مختلف، برخــی جایگاه های عرضه 
ســوخت در شمال کشورمان به دلیل قطعی برق و 
خاموشی، با مشکلاتی جدی رو به رو شدند. توجه 
داشــته باشیم که نبود برق سبب می شود تا پمپاژ 
بنزیــن بــا چالش رو به رو شــود و اگر مولد برق در 
جایگاه نباشد، آن جایگاه به کل تعطیل می شود و 
از دســترس خــارج می گــردد. از ایــن رو، برخی 
گزارش ها حاکی از این هستند که بعضی جایگاه های 
ســوخت گیری در شمال کشــور به دلیل کمبود 
ژنراتور برق ســوخت رســانی را به صورت محدود 
انجام می دادند. مساله ای که خود مشکلات مطرح 
در حوزه عرضه سوخت در روزهای تعطیل اخیر را 

برای مســافران در اســتان های شــمالی به نحوی 
ملموس افزایش داد. از این رو، بهتر است که نقاط 
ضعف و آسیب پذیری که در روزهای اخیر در بحث 
تأمین سوخت استان های مسافرپذیر شمالی کشور 
شــاهد بودیم، به نحوی جدی از سوی مسوولان و 
دســتگاه های ذیربط مــورد خوانش و مطالعه قرار 
گیرند و برای عدم وقوع مجدد آن ها از همین حالا 
برنامه ریــزی های لازم صــورت گیرد. به هر حال 
اینکه شــاهد باشــیم یک مشــکل )غافلگیری در 
مواجهه با رویدادهای قابل پیش بینی( بارها و بارها 
تکرار شــود و درسی از آن گرفته نشود، قابل قبول 
نیســت. معدله ای که حداقل در سال های اخیر در 
برخــی از دیگــر حوزه ها نیز در کشــورمان قابل 
مشاهده بوده و به نظر می رسد باید فکری اساسی 

به حال آن کرد.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

اینکه شاهد 
باشیم یک 

مشکل 
)غافلگیری در 

مواجهه با 
رویدادهای قابل 

پیش بینی( 
بارها و بارها 
تکرار شود و 
درسی از آن 

گرفته نشود، 
قابل قبول 

نیست. معدله 
ای که حداقل 
در سال های 

اخیر در برخی از 
دیگر حوزه ها 

نیز در کشورمان 
قابل مشاهده 
بوده و به نظر 
می رسد باید 

فکری اساسی 
به حال آن کرد.

راهکار حل ناترازی بنزین

در حال حاضر مصرف بنزین از تولید پالایشگاه ها بیشتر 
است و شکی در آن نیست زیرا متاسفانه در چند سال 
گذشته بعد از ستاره خلیج فارس که کاندنسیت را تبدیل 
بنزین می کند؛ عملًا پالایشگاه بزرگ دیگری در کشور 
ســاخته نشــد و برنامه ای برای افزایش تولید و بهبود 
ظرفیت پالایشــگاه ها انجام نشده است. بنابراین دچار 
مشــکل شــدیم.بدون تعارف باید بگوییم که مشــکل 
ناتــرازی بنزیــن راه حل دفعتی و لحظه ای ندارد دولت 
برای جبران کسری بنزین در کوتاه مدت هیچ راهی غیر 
از واردات ندارد.اینکه تصور کنیم با افزایش قیمت بنزین 

می توانیم ناترازی را حل کنیم حرف بیهوده و اشتباهی 
است، با میراثی که دولت سیزدهم برای دولت چهاردهم 
گذاشته و همچنین حجم بالای تورم؛ اگر بخواهیم یک 
اشتباه محاسباتی دیگر مثل افزایش قیمت بنزین هم 
داشــته باشیم، مشــکلات چند برابر می شود و بهمن و 
دومینویی که ایجاد می کند مسلماً غیر قابل تصور خواهد 
بود.زمان دولت آقای احمدی نژاد در یک لحظه قیمت 
بنزین چهار برابر شــد و ظرف ۳ ســال از هر لیتر ۱۰۰ 
تومان به ۷۰۰ تومان رســید اما تأثیر بلندمدتی برای 
کنترل مصرف نداشت.باید برنامه ریزی شود که افزایش 
ظرفیت پالایش کشــور را داشــته باشیم، هرچند این 
پالایشــگاه ها در اختیار بخش خصولتی است و الزاماً از 
برنامه های وزارت نفت تبعیت نمی کنند ولی باید بالاخره 
مجبور شوند که برنامه های بهبود وضعیت تولید را داشته 

باشــند، بــه عنوان مثال بخش قابــل توجهی از تولید 
پالایشگاه آبادان صرفاً نفت کوره است که باید این ظرفیت 
را سمت تولید بنزین ببرد.وقتی مردم امکان استفاده از 
حمل و نقل عمومی را نداشته باشند مجبورند از بالاخره 
خودروی شخصی استفاده کنند حال آنکه اگر حمل و 
نقل ریلی، متروی داخل شــهر، راه آهن بین شــهری، 
اتوبوس و...... توســعه پیدا کند بهبود وضعیت را شاهد 
خواهیم بود.یکی از چالش های حوزه سوخت کشور را 
انحصار خوروسازان داخلی برای ساخت خودرو با مصرف 
سوخت بالا و همچنین انحصار چینی ها برای صادرات 
خودرو به ایران اســت یکی از الزامات برای حل مشــکل 
سوخت در کشور شکستن این انحصارهاست، باید یک 
بار برای همیشه این مسئله حل شود، واردات خودرو با 
مصرف کم و راندمان بالا هم درون سوز و هم هیبریدی 

یک راه حل اســت، خودروســازان داخل در رقابت با 
شــرکت های بزرگ دنیــا باید مجبور به بهبود کیفیت 
باشند اگر همه این موارد کنار هم به نتیجه برسند ظرف 
چنــد ســال آینده می تــوان برای اصــلاح قیمت هم 
برنامه ریــزی کرد.اینکه تصور کنیم صرفاً با بازی کردن 
بــا قیمت می توانیم ناتــرازی را حل کنیم درواقع تنها 
مشکلات جدید به مشکلات فعلی اضافه خواهیم کرد 
و مشــکل را حل نخواهیم کرد، چون این امکان وجود 
ندارد که به یکباره قیمت را چهار برابر کنیم، یک بار در 
زمان آقای احمدی نژاد قیمت چند برابر شد اما تاثیری 
در کنترل مصرف ندیدیم به طوری که اگر به نمودارها 
هم نگاه کنیم تنها روند مصرف در کوتاه مدت کاهشی 
شد ولی بعد با افزایش تورمی که بوجود آمد عملًا سطح 

مصرف به روال سابق خود برگشت.

مرتضی بهروزی فر 
کارشناس حوزه انرژی 

ت
ش

ددا
یا

رویداد

پاک نژاد با اشاره به اینکه وضع مالی صنعت نفت 
قابل مقایســه با سنوات گذشته نیست گفت: در 
گذشته بخش مهمی از منابع مالی در توسعه این 
صنعت از محل صندوق توسعه ملی هزینه می شد، 
درصورتی کــه هم اکنون بدهی های زیادی به این 
صندوق و شــرکت ملی نفت ایران تحمیل شــده 
اســت که بازپرداخت آن ها چالش جدی برای ما 

خواهد بود.
به گزارش وزارت نفت، محسن پاک نژاد در آیین 
تکریم و معارفه وزیران پیشین و کنونی نفت که 
بــا حضــور محمدرضــا عــارف، معــاون اول 
رئیس جمهــوری، برگزار شــد، گفــت: مطابق 
برنامه های ارائه شده در مجلس شورای اسلامی، 
اســاس کار وزارت نفت در دوره پیش رو تحقق 
برنامــه هفتم توســعه خواهد بود. همان طور که 
همه می دانیم، یکی از چالش های اصلی کشــور 
هم اکنون تشــدید سالانه ناترازی گاز و بنزین در 
کشــور است و پیش بینی می شود در اوج مصرف 
طی زمســتان امسال، با ۲۵۰ میلیون مترمکعب 

ناترازی گاز روبه رو باشیم.
وضع سربه سر تولید و مصرف گازوئیل ��

ایلنــا بــه نقل از وی با تأکید بر آثار منفی ناترازی 
گاز در صنایع عمده و نیروگاه های کشــور ادامه 
داد: در حوزه بنزین نیز شاهد مصرف روزانه بیش 
از ۱۳۰ میلیون لیتر هســتیم، به عبارت دیگر با 
توجــه به میزان تولید بنزین در پالایشــگاه های 
کشور، روزانه بیش از ۲۰ میلیون لیتر ناترازی در 
این سوخت داریم. همچنین وضع تولید و مصرف 
نفت گاز نیز در نقطه ای سربه ســر در کشــور قرار 
گرفته اســت و اگر به زودی مدیریت مصرف در 
این حوزه انجام نشــود، دچار معضل ناترازی در 

این حوزه نیز خواهیم بود.
وزیر نفت با بیان اینکه اگر در زمینه افزایش تولید 
گاز و فرآورده های نفتی با توجه به رشــد مصرف 
دســت روی دســت بگذاریــم، کشــور دچــار 
مشــکل های زیادی خواهد شد، تأکید کرد: رفع 
ناترازی یک موضوع چندبعدی اســت و مدیریت 
مصــرف بایــد در دســتور کار همــه نهادهــا و 

دستگاه های اجرایی قرار گیرد.

وضع مالی صنعت نفت قابل مقایسه با سنوات  ��
گذشته نیست!

پاک نژاد با اشاره به اینکه وضع مالی صنعت نفت 
قابل مقایســه با ســنوات گذشته نیست، تصریح 
کرد: در گذشــته بخش مهمی از منابع مالی در 
توســعه این صنعت از محل صندوق توسعه ملی 
هزینه می شد، درصورتی که هم اکنون بدهی های 
زیادی به این صندوق و شــرکت ملی نفت ایران 
تحمیل شــده است که بازپرداخت آن ها چالش 
جدی برای ما خواهد بود.وی بیان کرد: شــرایط 
ویژه جهانی دسترسی ما را به منابع مالی حاصل 
از فروش نفت خام و دیگر فرآورده ها بسیار محدود 
کرده، از ســوی دیگر ســهم شرکت ملی نفت از 
فروش نفت خام در ســال های اخیر، با توجه به 
دلایل مختلف، هزینه های جاری این شــرکت را 
به زحمت پوشــش داده اســت.وزیر نفت گفت: 
صنعت نفت این روزها در شــرایط ســختی قرار 
گرفته که نجــات آن نیازمند اتخاذ تصمیم های 

دشوار و اقدام های فوری است و هیچ گونه تأخیری 
قابل قبول نیســت.پاک نژاد افزود: درباره افزایش 
تولید نفت خام تصمیم داریم با کمک همکارانم 
در صنعت نفت و با اجرای طرح های نگهداشت و 
افزایش توان تولید شــامل تکمیل و بهره برداری 
از چاه هــا، رفــع چالش های تولید و بازســازی و 

نوسازی تأسیسات به این هدف برسیم.
وی ادامــه داد: مــا در صنعــت نفــت با بســیج 
ظرفیت های داخلی به دنبال آن هســتیم تا سال 
آینده تولید نفت خام را تا سقف ۴۰۰ هزار بشکه 
در روز افزایــش دهیــم. در حوزه گاز نیز اجرای 
طرح های نگهداشت تولید، تکمیل فاز ۱۱ پارس 
جنوبــی، تکمیــل طرح های ضربتــی تولید در 
شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران، به ویژه طرح 
فشارافزایی پارس جنوبی در دستور کار قرار دارد.

وزیر نفت با اشــاره به بازدید اخیر خود از قرارگاه 
خاتم الانبیا )ص( و نقش ۲۵ درصدی این قرارگاه 
در طرح ملی فشــارافزایی میــدان گازی پارس 
جنوبــی، گفــت: امیدواریم این قرارگاه و ســایر 
شــرکت های توانمند داخلی بتوانند این طرح را 

به سرانجام برسانند.

وزیر نفت:
بدهکاریم؛ شرایط این روزهایمان بسیار سخت است
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نوبت  اول-چاپ اول

محمدزاده: شهردار میاندوآب

شــهرداری  میاندوآب در نظر دارد در اجرای  ردیف  های  بودجه  مصوب ســال 1403 مصوب شــورای  محترم اسلامی  شهر، نسبت  به  برگزاری  مناقصه  عمومی  جهت  ساماندهی  زرینه  رود به  شرح 
ذیل  ازطریق  ســامانه  تدارکات الکترونیکی  دولت )ســتاد ( به  آدرس: www.setadiran.ir اقدام نماید. از تمامی  شــرکت  های  دارای  صلاحیت  رتبه  بندی  ابنیه  و آب با ارئه  گواهی  ایمنی  که  
سابقه  در این  زمینه  و توانایی  انجام کار را دارند دعوت به  عمل  می آید در مناقصه  ذیل  به  شرح مشخصات اعلامی  در این  اگهی  شرکت  و ارائه  قیمت  نمایند. لازم به  ذکر است  کلیه  مراحل  برگزاری  
مناقصه  از دریافت  اسناد تا ارائه  پیشنهاد قیمت  مناقصه  گران و بازگشایی  پاکت ها ازطریق  درگاه سامانه  تدارک الکترونیکی  دولت  ) ستاد( انجام خواهد شد. لذا لازم است  مناقصه  گران در صورت عدم عضویت  قبلی  
مراحل  ثبت  نام در سایت  مذکور و دریافت  گواهی  امضاء الکترونیکی  را جهت  شرکت  در مزایده محقق  سازند.لازم به  ذکر می باشد شرکت  کنندگان محترم جهت  کسب  اطلاعات بیشتر می توانند به  واحد امور قرارداد 

و درآمد شهرداری  میاندوآب مراجعه  نمایند .
1-موضوع مناقصه : اجرای  پیاده راه ساحل  غربی  زرینه  رود

آگهی  مناقصه  عمومی اجراي پیاده راه ساحل  غربی  زرینه  رود

شمـاره : 2۰488
تاریـخ  : ۱4۰3/۰۶/۱7

سپرده شرکت  در مناقصه  به  ریالمدت اجرابرآورد اولیه  پروژه طبق  فهرست  بهای  ابنیه ردیف 

4,600,000,000 ریال12 ماه91,287,762,975 ریال1
2- قیمت  های  پیشنهادی  بر اساس فهرست  بهای  ابنیه  سال 1403 و بصورت مینوس یا پلوس خواهد بود.پرداخت  ها براساس تایید معاونت  عمرانی  و توان مالی  شهرداری  و از منابع  داخلی  انجام خواهد شد.

3- تاریخ  دریافت  اسناد مناقصه : از روز یکشنبه  مورخه  18 /1403/06 تا روز دوشنبه  مورخه  1403/06/26 در بستر سامانه  ستاد به  آدرس www.setadiran نسبت  به  اخذ مدارک مناقصه  اقدام نمایند، و جهت  بارگذاری  
مدارک به  صورت الکترونیکی  در سامانه  ستاد تا ساعت  10:00روز یکشنبه  مورخه  1403/07/08 اقدام نمایند که  شامل  موارد ذیل  می باشد الف : میزان سپرده شرکت  در مناقصه  به  مبلغ  4,600,000,000 ریال میباشدکه  بصورت 
فیش  واریزی  و یا ضمانت  نامه  بانکی  برابر جدول فوق به  حساب سپرده شماره 122043203020301 شهرداری  میاندوآب نزد بانک  سپه  میباشد) فیش  واریزی  یا ضمانتنامه  بانکی  به  اداره حراست  شهرداری  میاندوآب بصورت 
فیزیکی  تحویل  و همزمان به  صورت الکترونیکی  در سامانه  ستاد به  آدرس www.setadiran.ir بارگذاری  گردد (ب :تمامی  شرکت  کنندگان مکلف  می  باشند اسناد و مدارک درخواستی  شامل  : 1 -آگهی  مناقصه  2-برگ 
تعهد نامه  مبنی  بر عدم دخالت  کارکنان دولت  . 3- آخرین  آگهی  تغییرات و اساسنامه  شرکت  )مهر و امضاء ( 4- ضمانت  نامه  یا فیش  واریزی  به  صورت الکترونیکی  در سامانه  ستاد به  آدرس : www.setadiran.ir بارگذاری  
نمایند ) لازم به  توضیح  می باشد تمامی  مدارک بند ب در یک  فایل  بارگذاری  گردد(همگی  در قسمت  مستندات و ضمائم ، به  صورت الکترونیکی  در سامانه  ستاد به  آدرس: www.Setadiran.ir بارگذاری  نمایند. ج : پاکت  
ج فقط  قیمت  پیشنهادی  می باشد که  می  بایستی  حداکثر تا ساعت  10 روز یکشنبه  مورخه  07/08/ 1403 پس  از مهر گرم در سامانه  ستاد ثبت  گردد. پیشنهادها در ساعت  12 روز یکشنبه  مورخه  07/08 /1403 در بستر سامانه  
ستاد در محل  دفتر جلسات شهرداری  میاندوآب واقع  در میدان انقلاب ساختمان مرکزی  شهرداری  خواهد بود. 5- شهرداری  به  استناد بندهای  ماده 10 آئین  نامه  معاملاتی  دارای  تکالیف  و اختیارات قانونی  ذیل  می  باشد . 
6-شهرداری  مکلف  است  سپرده شرکت  در مناقصه  را در صورتی  که  حاضر به  انجام معامله  نشود و همچنین  سپرده نفر دوم را در صورتی  که  براساس تبصره یک  ماده 20 برای  انجام معامله  به  او رجوع شود و از انجام معامله  
امتناع نماید ضبط  کند .7- شهرداری  اختیار دارد مقدار کالا یا کار مورد معامله  را تا بیست  و پنج  درصد کل  مورد معامله  افزایش  یا کاهش  دهد .8- شهرداری  مجاز نیست  به  پیشنهادهای  مبهم  و مشروط و بدون سپرده و 
پیشنهادهایی  که  بعد از انقضای  مدت مقرر در آگهی  برسد ترتیب  اثر دهد .9- شهرداری  در رد یک  با تمام پیشنهادات مختار است  در این  صورت سپرده ها مسترد خواهد شد .10 - در صورتی  که  پیشنهادات رسیده برای  
مناقصه  فوق مساوی  باشند، برنده مزایده به  قید قرعه  انتخاب خواهد شد .11-کلیه  ی  هزینه  های  انتشار آگهی  مزایده اعم  از جانب  آگهی  در روزنامه  و هزینه  کارشناسی  برعهده برنده می  باشد . 12- سایر شرایط  شرکت  در 
مناقصه  در اسناد قید شده است . 13- فیش  واریزی  یا ضمانت  نامه  بانکی  در مناقصه  می  بایست  به  نام شرکت  واریز گردد .14- آئین  نامه  مالی  شهرداری  ها حاکم  بر این  مناقصه  می  باشد و کلیه  کسورات قانونی  اعم  از بیمه  و 
مالیات ، ارزش افزوده و غیره به  عهده برنده خواهد بود و رعایت  مقررات حاکم  بر پیمانکاران برای  کلیه  متقاضیان الزامی  است  .15- سایر شرایط  شرکت  در مناقصه  در پیش  قرارداد قید شده است .16- از برنده ضمانت  معتبر 
بانکی  به  مبلغ  10% کل  پیمان به  عنوان حسن  انجام تعهدات اخذ خواهد شد.17- قرارداد بپیوست  مدارک بصورت پیش  نویس  بوده و شهرداری  مجاز به  هرگونه  تغییر و یا اصلاح در محتوای  آن در زمان انعقاد قرارداد میباشد.
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در سال »جهش تولید با مشارکت مردم« برای نخستین بار گرید جدید، استراتژیک 
و بســیار پرکاربرد 42CrMo4 با موفقیت در مجتمع فولاد ســبا و شــرکت فولاد 

مبارکه تولید و کشورمان از واردات این محصول نیز بی نیاز شد.
غلامرضا ســلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، ضمن تأیید این خبر گفت: این 
گرید یکی از پرکاربردترین گریدهای مورداســتفاده در صنایع قطعه ســازی و صنایع 
ماشین سازی است و به نام تجاری Mo40 شناخته می شود. این فولاد که در گروه 
فولادهای عملیات حرارتی پذیر قرار می گیرد، به واســطه طیف وســیعی از خواص 
مکانیکی که با استفاده از عملیات حرارتی ایجاد می شود در قطعات مخصوص انتقال 
قدرت، ســاخت قالب های صنعتی، فنرهای تخت، ابزارآلات صنعتی و کشــاورزی، 
ســیلندرها و چرخ دنده ها کاربرد دارد. علاوه بر این خاصیت ســخت کاری سطحی و 
مقاومت به سایش بالا، استفاده از این گریدها در صفحات سایشی و چرخ زنجیرها را 

ممکن می سازد.
به گفته ســلیمی، یکی از اســتراتژی های پنج گانه فولاد مبارکه طی حدود ســه سال 
اخیر اســتفاده حداکثری از ظرفیت های تولید با تمرکز بر تولید محصولات ویژه با 
ارزش افزوده بالاتر بوده است و بحمدالله در این مسیر با تولید بسیاری از محصولات 
که عمدتاً وارداتی بوده اند به توفیقات ارزشمندی دست یافته ایم. نکته حائز اهمیت 
در این فرایند این است که فولاد مبارکه با انتقال تجارب خود به سایر تولیدکنندگان 
داخلی، زمینه را برای حرکت آن ها به سمت تولید محصولات تجاری فراهم نموده و 
خود نیز با تمرکز حداکثری برای تولید محصولاتی که ارزش افزوده بیشــتری برای 
شرکت و کشور فراهم می نماید، سرمایه گذاری، مطالعات و اقدامات گسترده ای انجام 

داده است.
وی بر این باور اســت که تحقق این اســتراتژی گامی دیگری در مسیر ارتقای جایگاه 
فولاد مبارکه بوده است. اگرچه پیش تر این محصول در جهان تولید شده، اما به دلیل 
تحریم ها امکان واردات آن ها فراهم نبوده است و با این دستاورد کشور ما نیز به جرگه 
تولیدکنندگان این قبیل محصولات خاص پیوســته اســت و از واردات آن ها بی نیاز و 

طبیعتاً از خروج ارز از کشور جلوگیری خواهد شد.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امروز با چنین رویکردی محصول 
جدید 42CrMo4 که در صنعت بسیار پرکاربرد است، در فولاد مبارکه و مجتمع 
فولاد ســبا تولید شــده که شایســته است از زحمات همکاران در مجتمع فولاد سبا و 
شرکت فولاد مبارکه به خاطر همه تلاش هایی که برای تحقق اهداف شرکت و توسعه 

و سربلندی صنعت فولاد کشور متحمل می شوند، تشکر و قدردانی نماییم.
در پی کسب این موفقیت برخی از مدیران و دست اندرکاران تولید این محصول چنین 

گفتند:
علیرضا مولوی زاده، مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه: ��

در راستای هدف استراتژیک توسعه محصولات جدید در فولاد مبارکه گرید عملیات 
حرارتی پذیر 42CrMo4 طراحی و تولید شد. گرید فوق مصارف گسترده ای در 
صنایع به ویژه قطعه ســازی و ماشــین آلات دارد. در این فرایند، پس از طراحی آنالیز 
مناسب شیمیایی و تعیین پارامترهای دمایی نورد گرم در واحد متالوژی و روش های 
تولید در فولادســازی، ذوب ریزی و ریخته گری این گرید انجام و پس از کنترل های 
لازم در مرحله تولید و کنترل کیفی تختال ها به نورد گرم ارسال شد و با در نظر گرفتن 
شــرایط خاص نورد برای چنین محصولاتی، عملیات نورد گرم نیز با موفقیت انجام 

شد و پس از آن کیفیت محصول مورد بررسی قرار گرفت.
ایــن فولادهــا از گروهای عملیاتی حرارتی پذیر و مقاوم به ســایش بوده و در صنایع 
خودرویی و کشاورزی کاربرد دارند. با توجه به نیاز مشتریان امکان آنیل این محصول 

نورد گرمی نیز وجود دارد تا مراحل تولید در کارخانه مشتری راحت تر انجام شود.
از همکاری تمامی واحدهای تولید، پشتیبانی و به ویژه نواحی فولادسازی و نورد گرم 
و همچنین از واحد برنامه ریزی فروش، کنترل کیفی و آزمایشگاه که در تمامی مراحل 
تولید این گرید خاص نیز همکاری لازم را به عمل آوردند، تشکر و قدردانی می نماییم 

و امیدواریم با اجرای طرح های توسعه پیش رو، راه تولید محصولات جدید هموارتر 
شود و شاهد بی نیازی کشور از واردات باشیم.

بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا: ��
با توجه به اهداف کلان شرکت، همکاران پرتلاش مجتمع فولاد سبا با تدبیر مثال زدنی 
موفق به تولید کلاف گرم گرید 42CrMo4 شدند. این کلاف فولادی برای اولین 
بار در ضخامت های 6، ۸، ۱۰ و ۱۲ میلی متر تولید گردید. این گرید ازجمله فولادهای 
آلیاژی عملیات حرارتی محســوب می گردد و از خواص بارز آن می توان به اســتحکام 
پیچشی و استحکام خستگی بالای آن اشاره کرد که موارد استفاده بسیاری در صنایعی 

مانند قطعه سازی و ماشین سازی دارد.
در سال های اخیر توسعه سبد محصولات با حمایت مدیریت ارشد سازمان در دستور 
کار قرار گرفته و هم زمان با رشد کمّی و کیفی سبد محصولات مجتمع فولاد سبا هم 
افزوده شــده اســت. این موفقیت را به کلیه همکاران و ذی نفعان گروه فولاد مبارکه 
تبریک عرض می کنم و امیدواریم با تجاری سازی و تولید محصولات استراتژیک، ویژه 
و با ارزش افزوده بالا بتوانیم رضایت مشــتریان را جلب کنیم و کشــور را از واردات 

این گونه محصولات بی نیاز نماییم.
آرش حاجی پور، رئیس برنامه ریزی و متالورژی مجتمع فولاد سبا: ��

بــا توجــه بــه دانش و مهارت کارکنان مجتمع فولاد ســبا و همچنین احاطه آن ها بر 
تکنولوژی خطوط CSP به عنوان یکی از جدیدترین تکنولوژی های فولادســازی 
روز دنیا، استراتژی مجتمع فولاد سبا در حوزه توسعه سبد محصولات، تولید گریدهایی 
بود که در کشــور تولید نشــده بود و یا تولید آن ها با چالش های جدی همراه بود که 
ازجملــه آن هــا می توان به گریدهای فولادهای زنگ نزن، الکتریکی، دوفازی، کورتن 
و ... اشــاره کرد. در ســال ۱۴۰۳ اســتراتژی مجتمع فولاد سبا در حوزه توسعه سبد 
محصولات، تولید بالاتر از ۸۰ درصد گریدهای در حال تولید در برترین کارخانه های 
مشابه خارجی قرار گرفت. عمده این گریدها شامل گریدهای عملیات حرارتی پذیر، 
فولادهای فنر، فولادهای مقاوم به ســایش، فولادهای زنگ نزن مارتنزیتی و... اســت؛ 
بنابراین نقشه راهی در این زمینه تدوین شد که تولید این گرید نیز در همین راستا 

تولید گردید.
کلاف گرم فولاد 42CrMo4 اولین بار است که در مجتمع فولاد سبا تولید می شود. 
بــا توجــه به اینکه بیــش از ۹۰ درصد از مصرف این گرید در ضخامت های بیش از ۸ 
میلی متر است و تا کنون این ابعاد در کشور تولید نشده بود، برنامه ریزی بر تولید این 
ضخامت ها انجام شد و ضخامت های ۱۰،۸ و ۱۲ میلی متر گرید 42CrMo4 برای 

اولین بار در کشور تولید شد.
مهدی، ناظم الرعایا رئیس نورد گرم سبا: ��

با توجه به اینکه یکی از اهداف اصلی مجتمع فولاد سبا افزایش سبد محصولات و 
در پــی آن افزایــش رضایت مشــتریان اســت، یکی از گریدهــای موردنیاز بازار 
42CrMo4 در برنامه تولید قرار گرفت که در ســاخت مخازن و قطعات خودرو 
استفاده می شود. نظر به اینکه استحکام گرم این گرید بالای ۲۰ درصد از گریدهای 
نرمال بیشــتر اســت، توزیع بار در قفســه های نورد جهت جلوگیری از پیچیدگی و 
توقف نورد بســیار حائز اهمیت اســت. با توجه به شــرایط متالورژیکی و گریدهای 
نزدیک، پیش بینی های لازم و جداول و نیروهای نوردی با هماهنگی کارشناســان 
مربوطه قبل از نورد به صورت کامل آماده سازی شد؛ ولی در زمان نورد، پیش بینی 
نیروهــای نــوردی کمتر از مقــدار واقعی بود که به صورت آنلاین تغییرات اصلاحی 
اعمال شد و در ادامه به شرایط مطلوب و استاندارد رسیدیم. رسیدن به این هدف 
بــزرگ نتیجه تشــکیل کارگروهی کامل و قابل تقدیــر واحدهای مختلف تولید و 

برنامه ریزی تولید و پشتیبانی است.
حامد صفاری، کارشناس متالورژی و روش های تولید مجتمع فولاد سبا: ��

یکی از پرکاربردترین گریدهای مورداستفاده قطعه سازان گرید 42CrMo4 مطابق 
بــا استاندارد DIN17200 اســت. این فــولاد که در گــروه فولادهای عملیات 
حرارتی پذیر قرار می گیرد به واسطه طیف وسیعی از خواص مکانیکی که می تواند با 
استفاده از عملیات حرارتی ایجاد کند، کاربردهای وسیعی پیدا کرده است. علاوه بر 
موارد ذکرشده، خاصیت سخت کاری سطحی و مقاومت به سایش بالا، استفاده از این 

گرید را در صفحات سایشی و چرخ زنجیرها ممکن ساخته است.

رسول رحمانی، تکنسین تولید فولادسازی: ��
پــس از برگــزاری جلســات متعدد کارشناســی و تهیه دســتورالعمل تولید گرید 
42CrMo4 با تلاش و همت کارکنان شــیفت و نظارت کارشناســان مربوطه این 
محصــول تولیــد گردید. از تمهیدات ویژه تولید این محصول در واحد فولادســازی 
می توان به موارد زیر اشاره کرد: ۱- تنظیم دمایی خاص این گرید جهت ریخته گری؛ 
۲- احیای ســرباره و ذوب قبل از افزودن فروآلیاژها؛ ۳- افزودن فروآلیاژهای خاص 

در زمان و مقدار موردنیاز برای رسیدن به آنالیز موردنظر.
اسماعیل سلیمیان، کارشناس فرایند: ��

در راستای هدف گذاری شرکت فولاد مبارکه نسبت به تکمیل سبد محصولات، تأمین 
نیازهای کشور و افزایش سود شرکت با تولید گریدهایی با ارزش افزوده بالا با تشکیل 
جلسات منظم و برنامه ریزی های صورت گرفته موفق به تولید این گرید شدیم که در 
صنعت قطعه ســازی و ماشین ســازی بسیار پرکاربرد است. امید است با برنامه ریزی 
منســجم و کار تیمی فرایند تولید گریدهای جدید بر اســاس نیاز بازارهای داخلی و 
خارجی ادامه یابد و در آینده نزدیک موفق به تولید انبوه فولادهای الکتریکی و سایر 

گریدهای ویژه شویم.
حامد نوری، کارشناس تولید: ��

از ســال گذشــته در واحد ریخته گری تختال نازک، با همکاری دفتر فنی تولید و 
حمایت های مدیریت، اقدام به تولید آزمایشی گریدهای پرکربن و ایجاد دانش فنی 
در تولید این گریدها شده و به خواست خداوند متعال و با تلاش همکاران، موفقیت های 
مهمی در این راستا حاصل شده است. در آخرین تلاش صورت گرفته، گرید پرکاربرد 
مذکور با تنظیم پارامترهای ماشین ریخته گری توسط دفتر فنی تولید و کنترل دقیق 
شــرایط ریخته گری توســط همکاران تولید، با موفقیت تولید گردید و تختال های 

تولیدشده از نظر کیفی نیز مورد تأیید قرار گرفت.
عبدالله ملکی، تکنسین فرایند: ��

جهت تولید گرید 42CRMO4 نیاز به مطالعه و طراحی کلیه پارامترهای تولید 
ازجمله پارامترهای خنک کاری، سرعت و کاهش ضخامت و... و همچنین جایگزینی 
آن ها در سیستم LEVEL ۲ ریخته گری بودیم که با همکاری و همت کلیه همکاران 

موفق به تولید این گرید پرکاربرد فولاد شدیم.
محسن حسن زاده، کارشناس فرایند: ��

نورد گرید 42CrMo4 با کد استاندارد داخلی ۵۹۲۹ برای اولین بار در فولاد سبا 
به صورت آزمایشی با توجه به محدودیت های مصرف برق و نیاز به عدم کاهش تولید 
در شــرایط دو ماشــین ریخته گری فعال انجام شد. دو کلاف ضخامت ۱۰ و دو کلاف 
ضخامت ۱۲ بدون مشــکل کیفیت تولید شــد. تجربیات این آزمایش و ایده های رفع 
ریسک مشکلات در تست های بعدی گریدهای دیگر به کار گرفته خواهد شد. گرید 

مذکور آماده تولید انبوه است.
علیرضا عطاری، تکنسین حمل مواد: ��

نکته حائز اهمیت در چنین گریدهایی این اســت که شــارژ فروآلیاژهایی مانند 
فروکروم و مولیبدن در ذوب بســیار حســاس بوده و با وزن مشــخص و دقیق و 
مرحله به مرحله و بعضاً در وزن های کم و به صورت دستی انجام می گردد در همین 
راستا واحد حمل مواد که وظیفه ذخیره سازی و ارسال مواد اولیه به فولادسازی و 
همچنیــن ســرویس و نگهــداری تجهیزات نوار نقاله هــا را ایفا می کند در چنین 
گریدهایــی بنــا بر نیاز فولادســازی، فروآلیاژهای خاص را با وزن های مشــخص 

بسته بندی و ارسال می کند.
غلامرضا سلیمی معاون بهره برداری فولاد مبارکه در خاتمه کسب این موفقیت های 
ارزشمند را به همه همکاران فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا و به طورکلی به خانواده 
بزرگ صنعت فولاد کشــور و ذی نفعان تبریک گفت و اظهار امیدواری کرد در ادامه 
نیز شــاهد تحقق هرچه بیشــتر اهداف و استراتژی های گروه فولاد مبارکه و صنعت 

کشور باشیم.

تولید موفقیت آمیز کلاف گرم گرید 42CrMo4 در فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا

اینفوگرافیک

قصه پرغصه صندوق توسعه ملی

مقایســه وضعیت صندوق توســعه ملی ایران با کشورهای 
منطقه حکایت از چالشی بزرگ دارد، بطوریکه ثروت صندوق 
ایران با این کشورها تفاوت فاحشی پیدا کرده است. درضمن 
در ســال های آینده نزدیک نفت دیگر کالای اســتراتژیک 
نخواهد بود و ماهیت خود را تا ۲۰۳۰ میلادی از دست خواهد 
داد. بنابرایــن دیگــر تزریق منابع بــه صندوق ثروت مقدور 
نخواهد بود. این درحالی است که برآوردها نشان از این دارد 
تاکنــون )از دهــه ۵۰ تا دهه ۹۰( بیش از ۱.۵ تریلیون دلار 
نفــت فروخته ایــم و وضعیت فعلی صنــدوق به هیچ عنوان 
شایســته و قابل دفاع با این میزان فروش نفت حداقل برای 

نسل های بعدی نیست.
اینکه دولت ها عادت کرده اند به انحای مختلف برای پوشش 

کســری های بودجه و یا پوشش هزینه های عمرانی و تأمین 
برخــی اقــلام ضروری مانند تأمین دارو، چشــم به صندوق 
توســعه ملی بدوزند، تأســف بار اســت. در مجموع آنچه از 
صندوق باقی مانده، یک تجربه شکست خورده است و درس 
عبرت برای آیندگان که این صندوق توسعه ملی چرا نتواست 
به رســالت خود عمل کند و به این سرنوشــت بد محکوم 

شده است.
قصه پر درد و غصه صندوق ثروت ایران خود حدیث مفصل 
است که باید عمیق بدان پرداخته شود. تجربه صندوق های 
ثروت در جهان در کشــورهایی مانند نروژ و دیگر کشــورها 
تجربــه ای موفق بــوده و همین موضوع باعث شــد اجماع 
نخبگانی در برنامه پنجم توســعه شــکل بگیرد که حســاب 
ذخیره ارزی که کارکرد خود را به دلیل برداشــت های مکرر 
از دســت داده بود، تبدیل به صندوق ثروت شــود که به این 
راحتی امکان برداشت نداشته باشد و این صندوق ثروت بین 
نسلی برای توسعه سرمایه گذاری در کشور و نیز سودآوری 

و ماندگاری برای نسل های بعدی مدنظر باشد.
درضمن در ســال اول برنامه پنجم )۱۳۹۰( قرار شــد ۲۰ 
درصــد از محــل درآمدهای نفتی به صندوق ثروت که به نام 
صندوق توســعه ملی هم معروف شــده بود، واریز شــود و از 
ســال اول به بعد، هر ســال سه واحد درصد به این ۲۰ درصد 
افزوده شود.بعدها در قالب برنامه ششم این رقم به ۳۰  درصد 
تغییر کرد طبق برنامه ششــم قرار شــد هرساله ۲ درصد هم 
به این رقم اضافه شــود که طبق قانون در ســال ۱۴۰۳، ۴۲ 

درصد از منابع نفتی به صندوق تعلق دارد.
اما این در حالی اســت که میانگین واریزی ســهم صادرات 
نفت به صندوق در سال های اخیر به طور متوسط ۱۰  درصد 
بوده اســت. این خود حکایت از این دارد هر ســاله به دلایل 
متعدد این هدف محقق نشده است و دولت ها با استدلال های 
متعدد از واریز میزان مورد نظر و تعیین شــده البته با اجازه 

از رهبری شانه خالی کرده اند.
طبق آخرین گزارش های صندوق توســعه ملی، از مجموع 

بیش از ۱۵۰ میلیارد دلار منابع وارد شــده به این صندوق، 
حدود ۱۰۰ میلیارد دلار از طرف دولت های گذشــته برای 
ایجاد زیرساخت ها، تأمین اعتبار چند فاز گاز پارس جنوبی 
و حــدود نیمــی از ۴۰ میلیارد دلار آن نیز جهت پرداخت به 
نهادهای عمومی غیردولتی برداشت شده و فقط ۱۰ میلیارد 
دلار نزد بانک مرکزی باقی مانده اســت. همین مســاله خود 
نیازمند شــفاف ســازی و اعلام آخرین وضعیت صندوق و 
آسیب شناسی دارد، چراکه یکی از کارکردهای این صندوق 

این بوده که باید ثروت برای نسل های آتی حفظ شود.
در ضمــن هزینهـ ـ کرد از صندوق بــرای هزینه های جاری و 
غیرسودآور و پرداخت دیون و بدهی های دولت به هیچ وجه 

با رسالت صندوق به هیچ عنوان همخوانی ندارد.
تجربــه جهانی از عملکرد موفق صندوق های ثروت حکایت 
از ایــن دارد که مدیران صندوق های ثروت تلاش کرده اند با 
ســرمایه گذاری در پروژه های ســودآور، هرســاله بر ارزش 
صندوق بیفزایند. درضمن هرســاله گزارش شــفاف نیز از 

افزایش ســودآوری صندوق برای عموم مردم خود منتشــر 
می کنند. این تجربه برای نروژ و ســایر کشــورها بالاخص 
کشــورهای عربی وجود دارد. درحال حاضر صندوق ثروت 

نروژ بالغ بر ۱.۷ تریلیون دلار ثروت دارد.
همچنین صندوق های ثروت کشورهای حاشیه خلیج فارس 
بالغ بر ۴ تریلیون دلار ثروت دارند. طبق آخرین آمار، صندوق 
ثروت )ســرمایه گذاری( امارات متحده عربی ۹۹۳ میلیارد 
دلار، صنــدوق ســرمایه گذاری کویــت ۹۸۰ میلیارد دلار، 
صندوق سرمایه گذاری عربستان ۹۲۵ میلیارد دلار و برای 
قطر ۵۲6 میلیارد دلار ثروت گزارش شده است و کشورهای 
عربــی هــم با یــک مدیریت قوی و برپایــه ثروت کلان این 
صندوق ها، درحال برداشت گام های بسیار بزرگ برای توسعه 
چشــمگیر در حوزه های بکر اقتصــاد دانش بنیان و اجرای 
مگاپروژه های جهانی در راستای پیشرفت اقتصادی هستند، 
بطوریکه طبق شــواهد از ده مگاپروژه جهانی، ۵ پروژه برای 

کشورهای عربی است.
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